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VOORWOORD 

In de geschiedenis van de Nederlandse musea zijn een aantal ont- 
wikkelingen te zien. Is het museum aanvankelijk een "kunst paleis" 
voor de beter bedeelden, gaandeweg vindt het idee, dat cultuur 
meer is dan alleen kunst en dat deze cultuur niet alleen dient 
ter vermaak veir\ de rijken steeds meer ingang: "cultuur is voor 
iedereen". Men gaat zich steeds bewuster richten op het qrote 
publiek, er ontstaan educatieve diensten. Vooral in de jaren 
zestig staat de sociaal-emancipatorische gedachte centraal, 
volksopvoeding en cultuurspreiding zijn veelgehoorde termen. 
De laatste jaren is de publieksgerichte tendens nog steeds aan- 
wezig, de invalshoek echter verschuift: vsri educatief naar re- 
creat ief. 
Een belangrijk instrument bij de verwezenlijking vari een pu- 
blieksgericht beleid is het doen vari publieksonderzoek, ftls 
student vsn de Reinwardt ftcademie kom je natuurlijk in aanraking 
met dit verschijnsel, sommigen s/sri ons -waaronder ik- hebben 
zelf publieksonderzoek gedaan in musea. 
Ik begon me, tijdens mijn studie, wel steeds meer af  te vragen 
"hoe het nou zat" met publieksonderzoek in de Nederlandse musea. 

jZiet men er iets in, kan men er mee uit de voeten? Of vindt men 
onderzoek meer iets voor wetenschappers? Hoe is publieksondei— 
zoek ingeburgerd? 
'Er was maar feèn manier om hierachter te komen: te gaan pv^aten met 
de mensen, die er werken. 
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INLEIDING 

1. Mysea_en_pybiiek5onderzoek 

Over de geschiedenis vsrt publieksonderzoek in de Nederlandse 
musea is eigenlijk niets geschreven. Ik zal hieronder proberen er- 
in het kort een reconstructie vsri   te geven. 
Het allereerste publieksonderzoek dat in een Nederlands museum 
gedaan werd vond plaats in 1953 (publicatie in 1955). Dat on- 
derzoek werd uitgevoerd door Gerard vari der Hoek (Hoofa Educatie- 
ve Dienst van het Rijksmuseum) in het Haags Gemeentemuseum, üp 
mijn vraag wat de aanleiding vormde om dit onderzoek uit te 
voeren antwoordde de heer vari der Hoek: "Het onderzoek vond 
plaats in de na-oorlogse periode, toen de gedachte opkwam, dat 
cultuur voor iedereen toegankelijk moest zijn. We wilden wel eens 
weten welke "iedereen" het museum bezocht. Het bleek. dat de 
bezoekers voor het grootste deel hoger opgeleiden waren." 
In de tijd, die hierop volgde vinden er mondjesmaat publiekson- 
derzoeken plaats. "Men keek niet echt naar elkaar, het leek wel 
of men steeds opnieuw het wiel wilde uitvinden", aldus Ger van 
Mengen (Hoofd Educatieve Dienst in het Rijksmuseum voor Volken- 
kunde), die het allemaal vanaf het begin heeft meegemaakt. 
In de loop van de jaren zeventig begirit het doen vari publiekson- 
derzoek enigzins op gang te komen. De cursus, die de Nederlandse 
Museumvereniging in 1978 over publieksonderzoek organiseerde 
getuigt van de toenemende belangstelling. 
De laatste tien è vijftien jaar bestaat er tevens belang- 
stelling van de kant van studenten -onderzoekers in spfe- die 
regelmatig zelf het initiatief nemen tot het doen van 
publieksonderzoek en zich aanbieden aan musea. 
Het onderstaande staafdiagram geeft een gunstig beeld, alleen 
ligt het absolute aantal publieksonderzoeken vrij laag. 
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Een rekensommetje: over een periode van 36 jaar, gerekend over 
alle Nederlandse musea (zo'n kleine 800 op dit moment) hebben er 
iets minder dan 200 publieksonderzoeken plaatsgevonden. Grof 
gezegd: Het Nederlandse museum heeft een gemiddelde van nog geen 

'0,01 publieksonderzoek per  jaar. 

■fesiJibitetiv;.:^iijr^.':ijfe.ï^ü;-ïai,,'^^^^^^ i'i'i ■.'-'-jêj:.^.-*: 



Dit lijkt erop te wijzen dat het doen van publieksonderzoek nog 
niet bepaald ingeburgerd is bij de Nederlandse musea. 
Dit concludeert ook P. Seret ook in het boekje "Museum Open". Hij 
vroeg tijdens de cursus "Museum Open" aari de deelnemers (museum- 
medewerkers) om voor het eigen museum ns^ te gaan wat voor pu- 
blieksonderzoek er de laatste jaren gedaan was, met welke 
bedoeling en wat er in de praktijk met de onderzoeksresultaten 
was gebeurd. Het bleek dat veel onderzoek met "de natte vinger" 
gedaan werd en dat onderzoeksresultaten vaak ongebruikt Dieven. 
"Op enkele uitzonderingen ris. konden maar weinig cursisten met een 
succes-verhaal uit de bus komen" (ft. Seret, Museum open, pagina 
145). Ook Ger va.ri Wengen signaleert het gebrek aari kennis over 
de museumbezoekers: "Over de samenstelling van de bezoekers, c^'er^ 
de motivatie van deze mensen om het museum te bezoeken is overig- 
ens nog veel te weinig bekend. Evenmin zijn we goed op de hoogte 
van de manier waarop deze bezoekers rsageren op datgene waarmee 
wij hen in onze musea confronteren. Komt naar de bezoekers over 
wat wij met onze museumopstel 1 ingeri willen laten zien-' Is de be- 
geleiding bij die opstellingen -teksten, illustraties, catalogi, 
dia's, films, etc- zodanig dat het publiek voldoende informatie 
krijgt over het tentoongestelde? Resulteren presentatie en bege- 
leiding in een emotionele betrokkenheid van de bezoeker bij het- 
geen het museum hen laat zien? ftllemaal vragen waarmee men in de 
museumwereld, ondanks enkele onderzoekingen, die reeds gedaan 
zijn, nu nog betrekkelijk slecht raad weet en waarop men een zo 
goed mogelijk antwoord moet zien te krijgen, wil men het publiek 
blijvend voor het museum interesseren. We zijn daarbij vooral ge- 
interesseerd in de samenstelling, het wensenpakket en het re- 
actiepatroon van de individuele bezoeker" (Ger van Wengen, Edu- 
catief werk in musea, Groningen 1975, pag. 49). 
Thea van Eijnsbergen (Verkennend onderzoek onder de musea in Ne- 
derland, pag. £07) en van Puffelen signaleren eveneens een gebrek 
aan goede informatie over de wensen en voorkeuren van (eventuele) 
bezoekers. "En juist hierop zou men het wervings- en presentatle- 
beleid moeten baseren!", aldus van Puffelen (Marketing in de cul- 
turele sector, pag. 99). 
Redenen te over dus, om eens wat dieper in te gaan op  de plaats, 
die publieksonderzoek inneemt in musea. 

'E. Pe_verschil_lende_yormen_yan_BubJ[iekson 

Publieksonderzoek in de ware zin van het woord betekent eigen- 
lijk: onderzoek naar de samenstelling van het publiek. Ev- wordt 
dan gevraagd naar demografische gegevens, zoals bijvoorbeeld 
geslacht, leeftijd, opleiding, woonplaats etc. 
Hiernaast bestaat ook het zogenaamde evaluatieonderzoek. Binnen 
evaluatieonderzoek onderscheidt men een tweetal vormen, namelijk: 
de summatieve en de formatieve evaluatie. 
Summatief evaluatieonderzoek vindt plaats als de tentoonstelling 
(of het project) gereed is, na de ontwikkelings- en de bouwfase. 
Formatieve evaluatie vindt plaats tijdens de ontwikkeling of 
uitvoering van een tentoonstelling of een project. Het nut van 
formatief evalueren is dat het mogelijk is veranderingen/aanpas- 
singen aan te brengen voordat de tentoonstelling open gaat of 
het project gaat lopen. 
Summatief en formatief evaluatieonderzoek verschillen niet alleen 
wat betreft  het tijdstip, waarop het onderzoek plaatsvindt, maar 
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ook wat betreft de categorieën van vragen waarop het onderzoek 
antwoord kan geven. Met behulp wari summatief evaluatieonderzoek 
kunnen bijvoorbeeld vragen ' naar bezoekersaantallen en 
bezoekerssamenstelling  beantwoord  worden,  maar ook vragen, die 
betrekking hebben op het effect van de educatieve begeleiding. 
Het nadeel var\ summatief evaluatieonderzoek is dat de resultaten 
niet meer gebruikt kunnen worden voor de tentoonstelling waarbij 
het onderzoek heeft plaatsgevonden. Of de resultaten qeneraii- 
seerbaar zijn, dat wil zeggeri of ze ook voor andere tentoonstel- 
lingen gelden, is nog maar de vraag. 
Formatief evaluatieonderzoek kan antwoord geven op vragen als: 
"Wat is de beste manier om een verhaal te vertellen''", "Zijn 
bepaalde modellen duidelijk'"' of "Wat is de meest overzichtelijke 
indeling voor de bezoekers?" etc. 
Formatief evaluatieonderzoek moet wel zodanig in de tijdsplanning 
ingepast worden, dat de resultaten nog bij de totstandkoming vari 
de tentoonstelling gebruikt kunnen worden. Daarnaast is er geld 
en ruimte nodig voor proefopstellingen. 
In het Museum of Natural History in Londen wordt veel gebruik 
gemaakt van formatief evaluatieonderzoek. Voordat een presentatie 
gerealiseerd wordt, worden er eerst verschillende ontwerpen 
getest op "proefbezoekers", waarbij gekeken wordt welk ontwerp 
het duidelijkst/begrijpelijkst is en dat wordt dan uiteindelijk 
uitgevoerd. Hiermee wordt voorkomen dat er leuke, dure, maar on- 
begrijpelijke elementen in de presentatie opgenomen worden. 
Vrijwel alle onderzoeken, die in de Nederlandse musea gedaan 
worden en die men in de wandelgangen publieksonderzoek noemt, 
gaan eigenlijk een stapje verder dan publieksonderzoek (in de 
ware zin \/ari het woord) en begeven zich tevens op het terrein vari 
evaluatieonderzoek. Ik zal in mijn scriptie eveneens het woord 
"publieksonderzoek" oneigenlijk gebruiken voor alle vormen van 
onderzoek, die hierboven beschreven zijn en alle combinaties 
h iervan. 
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HOOFDSTUK 1 
OPZET EN UITWERKING VfiN HET ONDERZOEK 

Doel-_en_£!robl^eern5tel_l^ ing 

De doelstelling luidt: 
Inzicht HïZiJSüD ID ÜE 2By§Üi-0a5D _Ysn_rrtk'§§yiIlfOSdewerker5   over 
BÜÖlieksonderzoek 

De probleemstelling is: 
Wat_zijn de ogyattingen yan Diyêëk'fDIÏlgÖgwerkers oyer _gubl leks- 
onderzoek? 

W_ijze_yan_ond er zoeken 

Het onderzoek is gedaan aan de hand van ongestructureerde inter- 
views, waarbij een aantal -vooraf vastgestelde- aspekten van pu- 
blieksonderzoek aa.ri bod diende te komen. Hieronder volgt een 
schema, waarin deze aspekten zijn opgenomen. 

A. ERVftRINGEN   MET   PUBLIEKSONDERZOEK: 
-buiten het eigen museum (hoofstuk £) 
—binnen het eigen museum      als er  geen publieksonderzoek 

heeft plaatsgevonden, waarom 
dan niet? (hoofdstuk 3) 

als er wel publieksonderzoek is gedaan: 
-wie heeft dat onderzoek ui t gevoerd ?^| -iemand    vari        net 

museum zelf 
(intern)? 
-derden (extern)? 
(hoofdstuk 4) 

-wie was daarbij coördinator/contactpersoon? (hoofdstuk 5) 
-was er sprake van     overleg, zowel  tussen de museummedewer— 
kers onderling  als tussen museum en onderzoekers (hoofostuk 
6) 
-hoe zit het financieel? (hoofdstuk 7) 

B. TOEKOMST: 
-Wat zijn de wensen met betrekking tot publieksonderzoek? 
(hoofdstuk 8) 
-zijn er concrete plannen voor de nabije toekomst? 
(hoodstuk 9) 

MENINGEN OVER PUBLIEKSONDERZOEK: 
-welke eisen stelt men aan publieksonderzoek? (hoofdstuk 10) 
-wat denkt men met de resultaten van publieksonderzoek, te 
kunnen doen? (hoofdstuk 11) 
-hoe staat men ten opzichte van publieksonderzoek? 
Positief, neutraal dan wel negatief? (hoofdstuk 12) 



Voor dit onderzoek zijn zestien museummedewerkers geïnterviewd. 
Hoe is de keuze vsn  deze mensen tot stand gekomen? 
Ik heb gebruik gemaakt ^^^n   de      inventarisatie vari  in Nederiancse 
musea  gedaan   publieksonderzoek,  die  gemaakt  is  door  Harry 
Ganzeboom en Folkert Haanstra in het kader vari   hun ondev^zoek naar 
de  ontwikkelingen   in  publiek.   en  publ ieksbenader mg  in  ae 
Nederlandse musea in opdracht van   het ministerie van   W.V.C.. 
De musea, die op deze lijst voorkomen heb ik in  twee cateqorieefi 
verdeeld: onder  categorie Pt   vallen de musea, waar vake^" clan twee 
keer publieksonderzoek is gedaan. De musea,  waar vaker aar:   twe-e 
keer  onderzoek  hee-Ft  plaatsgevonden,  maar  dan voor I'JüH    (öUS 
langer dan vijf jaar geleden) vallen buiten deze categorie. Onder- 
categorie  B  vallen  de  musea,  waar  slechts  èfen of twee keer 
publieksonderzoek heeft plaatsgevonden en  de  musea,  waar vaker 
dan  twee  keer,  maar  dan  voor  1984,  onderzoek gedaan is. in 
categorie  C  zitten  de  rnusea,  die  niet  op  de bovencierioemce 
inventarisatie  voorkomen  en  waarvan dus kon worden aangenomen, 
dat daar nog nooit publieksonderzoek heeft plaatsgevonden. 
Uit categorie ft (bestaande uit 13  musea) heb  ik willekeurig zes 
musea gekozen en uit categorie B (bestaande uit 66 musea) zeven. 
Daarnaast  heb  ik  -ook  willekeurig- drie musea uit categorie C 
gekozen. 

Ik denk, dat er een zodanige keus gemaakt is, dat er een redelijk 
duidelijk beeld kan ontstaan VAn de plaats, die publieksonderzoek 
in musea inneemt: Er komen musea aan bod waar wat vaker aan 
publieksonderzoek is gedaan (categorie ft) en musea waar er èën 
of twee keer, dus meer incidenteel, onderzoek. gedaan is 
(categorie B). ftls je wilt kijken naar de plaats, die publiekson- 
derzoek inneemt in musea, zijn de musea waar wel publieksonder- 
zoek gedaan is natuurlijk het meest interessant. Ter volledigheid 
zijn tevens een klein aantal musea uitgekozen, waarvan aangenomen 
kon worden dat daar nog nooit publieksonderzoek hao 
plaatsgevonden. 
Bij elk uitgekozen museum heb ik nagevraagd, wie daar het meest 
betrokken is geweest bij publieksonderzoek, wie normaliter ais 
contactpersoon fungeert, zowel binnen het museum als naar buiten 
toe. Deze personen heb ik geïnterviewd. Tijdens het interviewen 
zijn vele aspekten VAn   publieksonderzoek, aan de orde gekomen. 

De_j,ndej,j^ng_yan_het_onderzgek5raBBort 

Om dit onderzoeksrapport enigzins overzichtelijk te houden wordt 
per hoofdstuk een aspect van publieksonderzoek belicht (Zie 
schema "aspekten"). Het nadeel van deze indeling is dat het 
totaalbeeld per geïnterviewde museummedewerker (en dus peT 
museum) een beetje naar de achtergrond verdwi.jnt. Daarom zijn 
achterin de uitgeschreven interviews opgenomen (Zie bijlage 3). 
De dingen, die zijn gezegd over onderwerpen, die niet met 
publieksonderzoek samenhangen, heb ik daarbij weg gelaten. 
De lijst van de geïnterviewde museummedewerkers is opgenomen als 
bijlage (bijlage 1) evenals de lijst van   publieksonderzoek dat in 
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de betrokken musea gedaan is (bijlage £).Verder wil ik opmerken 
dat ik bij het schrijven van dit rapport alleen kon afgaan op 
hetgeen tijdens de interviews is gezegd. Of dat wat daar gezegd 
en opgemerkt is ook in de praktijk tot uitdrukking komt kan ik 
vanuit mijn positie niet beoordeien. 

N. B. 
In de loop van het ondE?rzoek bleek dat hetgeer; uit Oe intet-views 
naar voren kwam niet alleen duidelijk maakte wat de merunq van ae 
museummedewerkers is o\/E!r publieksonderzoek, maar ook een Deeia 
geeft ws^ri de plaats, die publieksonderzoek m musea inneernc. 
Omdat het laatste minstens even interessant is, heb ik ait 
eveneens in de conclusies en aanbevelingen verwerkt. 

■■■'*%?- 



HOOFDSTUK 
WOT VOOR ERVARING  HEBBEN .DE GEïNTERVIEWDEN OPGEDOBN^ 

IS BUITEN HET EIGEN MUSEUM':' 
MET PU- 

BLIEKSONDERZOEK, DftT GEDflftN 

In  dit  hoofdstuk  wil  ik  een aantal zaken behandelen, die wei 
betrekking hebben  op publieksonderzoek,  maar los  ••■litaan \-ari   nee 
eigen museurn, namelijk: 
1. de eerste kennismaking met pubi leksondet-^zoek 
'cl.    het meewerken aan publieksonderzoek buiten bet eigen museum 
3. het lezen van rapporten wsri   pub 1 ieksoncjev^zoek, dat qeaaan 
is buiten het eigen museum. 

1" ÖË_§ë!L'!5tê_h§DDismaking_met _gub l.ieksonder 

Een redeli.jk aantal geïnterviewde mi.iseumrnedewerkers hebberi keririis 
gemaakt met het verschijnsel publieksonderzoek tijdens nun 
studie. Jan Sas va.ri het Maritiem Museum te Rotterdam kwam er 
bijvoorbeeld mee in aanraking tijdens zijn studie sociale 
psychologie. Hij was een student vari E. Temme, zelf een bekend 
onderzoeker. E. Temme heeft o. a. meegewerkt As^ri twee publieks- 
onderzoeken die uitgevoerd zijn m het Rijksmuseum te ftmsteroarn, 
getiteld "Tot lering en vermaak" en "Het Vaderlands gevoel", in 
respectievelijk 1978 en 1979. 
Chris  Will  van  het  Museum Boymans -vari   Beuningen te Rotterdam 
maakte tijdens zijn studie kunstgeschiedenis kennis met pu- 
blieksonderzoek: "Bij vakdidactiek, kwam  o. a.  een  onderzoek van 
Folkert Haanstra rtaar   voren." 

Slechts een klein aantal geïnterviewde museummedewerkers maakte 
pas kennis met publieksonderzoek toen ze in hun huidige betreK- 
king tewerkgesteld  werden. Eën van   hen  is mevrouw van   de Kieft 
van   het Amsterdams Historisch 
hier kwam werken." 

Museum: "Dat  was in 76, toen IK 

Er zijn ook museummedewerkers die zich niet meer precies kunnen 
herinneren wanneer de eerste kennismaking met publieksonderzoek 
plaatsvond. Dit zijn over het algemeen de mensen die al wat 
langer meedraaien in de museumwereld. 
Ger van Wengen van   het  Rijksmuseum  voor  Volkenkunde  te Leiden 
vertelde nu  al zo'n  vijftien è  twintig jaar met publieksonder- 
zoek geconfronteerd te worden.  "Een goede  collega van      mij deed 
fefen van de eerste publieksonderzoeken in Nederland, Gerard van 
der Hoek. Dat onderzoek heette "Bezoekers nader bekeken", 
aldus van Wengen. 

Dan van   Golberdinge van   de Commanderie van   St. Jan te Nijmegen 
is  ooit  naar  een  cursus  over publieksonderzoek geweest. Deze 
cursus werd  georganiseerd door  de Nederlandse Museumvereniging. 
"Maar dat is al vrij lang geleden", vertelt hij "in 197Ö." 

2- b§t^D]§§w§C]iêD_êêD_2ybii§b§£'Dderzoek_buiten_het_ei2en_mu 



10 

Er  is  een  (klein)  aantal  geïnterviewde rnuseummedewerkers dat 
zelf op de een of andere manier bij  publieksonderzoek buiten het 
eigen museum betrokken zijn geweest. 
Hierboven  noemde  ik  al  Chris  Will  die tot de geënquêteerden 
behoorde tijaens een pu.bl leksonderzc^ek dat in      het van ftödernuseum 
werd uitgevoerd, ftnderen hebben ooit zelf onderzoek gedaan: 
Ja.n   Sas van   het  Maritiem Museum is bijvoorbeeld afgestudeerd op 
een publieksonderzoek dat uitgevoerd  is  in  het  Rijksmuseum te 
Amsterdam in 1984 onder" de titel: "'t Wandel papier". 

De heer Duizer van het NINT heeft onderzoek gedaan m een 
ontwikkelingsland tijdens zijri studie (geografie met ais oijvaK 
Methoden en Techrneken). 
Ook mevrouw van   Leeuwen van   het  Mauritshuis m  Den Haag neeft 
tijdens   haar   studie   (kunstgeschiedenis)   publieksonderzoek 
gedaan. "Dat  was een  onderzoek naar  wat publiek opstak vari een 
tentoonstelling", aldus mevrouw van      Leeuwen  (Groninger Museum, 
"porselein", 1980). 

3. Het i§2gll'_yan ülBBorten_yan pyblieksonderzoek__dat _ged a an_ is 

De meest museummedewerker's hebben in totaal slechts twee of drie 
rapporten gelezen van publieksonderzoek dat gedaan is buiten het 
eigen museum. Over het algemeen is men ook niet op de hoogte van 
de publieksonderzoeken, die bij andere musea worden gedaan. De 
rapporten die men wel leest krijgt men meestal van bevriende 
collega's. De heer Staal van het Catharijneconvent te Utrecht 
zegt hierover: "Een erikele keer krijg je wel eens iets van een 
collega, maar dat is echt een enkele keer." 
ftik Meeuse van het Tropenmuseum te Amsterdam: "Ik heb het 'onder- 
zoek van Nederland Museumland gelezen en dat van de stichting 
"Museumjaarkaart", maar wat betreft recente onderzoeken, ach iaat 
ik eerlijk wezen, daar komt het niet van." 

Een enkele keer vraagt men zelf een onderzoeksrapport op, 
maar dit gebeurt alleen als men  "toevallig" van      het bestaan van 
het onderzoek  in kwestie  af weet, bijvoorbeeld van een bevriend 
collega, mevrouw  van  de  Kieft van      het  Amsterdams Historisch 
Museum zegt  hierover: "Het  rapport van      het Kohnstamm Instituut 
over Educatief Werk heb ik gelezen, daar komt een vervolg op 
en dat zal ik ook zeker lezen. En verder moet  ik zeggen  dat het 
een  beetje  is  wat  op  mijn  pad  komt. De onderzoeken van het 
Rijksmuseum heb ik allebei opgevraagd en gelezen." 
Later tijdens het interview vertelt ze me dat  ze met  Pieter van 
der  Heijden   (wetenschappelijk  medewerker van      de  educatieve 
afdeling van   het Rijksmuseum), in een overleg zit  voor Educatief 
Medewerkers  (een  sub-afdeling van     de  Nederlandse  Museumve»-— 
eniging, Sectie Educatieve Diensten) en  op  deze  wijze van   het 
onderzoek gehoord heeft. 
Chris  Will van     het  Museum  Boymans  -van  Beuningen heeft een 
rapport van   het van     ftbbemuseum ("Ooghoogte",  E. van     Megen & L, 
Puts, 1986)  opgevraagd omdat hij toevallig een bezoek bracht aan 
het  museum  terwijl  er   geënquêteerd  werd   en  hij   tot  de 
geënquêteerden behoorde. 



Twee geïnterviewde m(^e\ïmmê^we^ers7^Smelijk Wilma van Leur van 
het Verzetsmuseum te Amsterdam en de heer Bloemhof van het 
Natuurmuseum te Enschede zeggen nog nooit rapporten te hebben 
gelezen van publieksonderzoek dat gedaan is buiten het eigen 
museum. Wilma van Leur zegt hierover: "Ik heb nog maar ëèn keer 
een onderzoeksrapport gelezen, dat was van een onderzoek dat 
hier is gedaan." 

Maarten Bertheux van het Stedelijk Museum heeft zelfs nog niet 
eens alle onderzoeksrapporten, van onderzoek dat gedaan is in 
zijn eigen museum, gelezen: 
"Het rapport van het onderzoek over La Grande Parade heb ik 
gelezen, de rest niet. Die heb ik misschien wel gezien, maar niet 
best udeerd. " 

Er zijn wel rnuseumrnedewerkers (hoewel niet veel) die iets 
aktiever zijn dan de rest op het gebied van het lezen van 
rapporten van onderzoek dat gedaan is buiten het eigen museum. 
Jan Sas heeft vroeger gestudeerd bij E. Temme en veel van zijn 
vroegere medestudenten hebben publieksonderzoek gedaan. De twee 
rneest recente publieksonderzoeken die gedaan zijn bij het 
Rijksmuseum te Amsterdam zijn bijvoorbeeld door ex-medestudenten 
van hem uitgevoerd, "Van hen krijg ik altijd de onderzoeksrap- 
porten toegestuurd", aldus Jan Sas. Soms vraagt hij ook rapporten 
op. Ger van Wengen is ook vrij aktief in het lezen van onder- 
zoeksrapporten. Hij is vooral erg geïnteresseerd in de onder- 
zoeken van de Amerikaanse onderzoeker Chen Screven, waarmee hij 
in de C.E.C.ft. (International Committee for Education and Cul- 
tural fiction) heeft gezeten. 
De heer Duizer van het NINT te Amsterdam leest zeer veel rappor- 
ten van publieksonderzoek. Hij wil namelijk in de nabije toekomst 
zelfstandig publieksonderzoek gaan doen en hij is zich nu aan het 
oriënteren. De bibliotheek van de Reinwardt Academie is voor hem 
een bron van informatie. "Waar ik literatuur over publieksonder- 
zoek vindt en voorbeelden daarvan", aldus de heer Duizer. 
De heer van den Oord van het Rijksmuseum Vincent van Gogh te 
Amsterdam is een aktief lezer:"Ja hoor, ik hou ze wel bij, het 
N.B.T. (Nederlands Bureau voor Toerisme) stuurt materiaal en ik 
lees Adformat ie, waar ook een heleboel van dit soort dingen in 
staan. 

Terugblik 

Uit  het  bovenstaande  wordt  duidelijk dat er grote verschillen 
zijn tussen de geïnterviewde museummedewerkers op  het gebied van 
"ervaring  met  publieksonderzoek  buiten het eigen museum". Over 
het algemeen valt op  te merken  dat de  meeste museummedewerkers 
niet  aktief  zijn  in  het  lezen van      onderzoeksrappporren van 
publieksonderzoek dat met in het eigen museum is gedaan. 
Dit is m. i. niet alleen te wijten aan   desinteresse, maar  ook aan 
het feit dat men niet bekend is met de 
publieksonderzoeken die  in andere musea plaatsvinden, tenzij men 
mensen kent die in het betreffende museum werken. 
Het zou ideaal zijn  als er  een soort  databank zou  komen, vrij 
toegankelijk voor iedere geïnteresseerde, waar alle rapporten van 



Ic: 

publieksonderzoek (mits het betrökkerT 'museum daar toestemming 
voor geeft) in opgeslagen zijn, gerangschikt onder verschillende 
ingangen. Hierbij denk ik bijvoorbeeld aan de ingangen "onder- 
zoeker (s>", "naam van het museum waar het publieksonderzoek 
heeft plaatsgevonden" en "onderwerp publieksonderzoek". Een 
dergelijke databank zou bijvoorbeeld geplaatst kunnen worden in 
de  bibliotheek van de Boekmanstichting of de Reinwardt Academie. 

m 

liïfily/ ■ 
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HOOFDSTUK 3 
9LS_ER_GEEN_PyBLIEKSONDERZOEK_HEEFT_PLAAISGEyOND^   yAÏ_ZlJN_DAAR 
DAN_pE_REDENEN_yogR? 

Inleiding 

In het kader vs.r\ dit onderzoek wilde ik ook een drietal personen 
interviewen, die werkzaam zijn in musea, waar geen publieksondet— 
zoek heeft plaatsgevonden. 

Om Aar\ deze drie gewenste personen te komen, heb ik drie musea 
gekozen, die niet in de inventarisatie s/ari Harry Ganzeboom (Zie 
hoofdstuk 1 Opzet en uitwerking van het onderzoek) voorkomen en 
waarvan dus aangenomen kon worden dat daar geen publieksonderzoek 
heeft plaatsgevonden. Deze musea zijn: het flnne Frank Huis in 
Amsterdam, het Verzetsmuseum in Amsterdam en het Mauritshuis in 
Den Haag. 

Tot mijn grote verbazing bleek dat er in twee V3ir\ de drie musea 
wel degelijk publieksonderzoek heeft plaatsgevonden. In het flnne 
Frank Huis doet men zelfs regelmatig aan onderzoek. In het het 
Verzetsmeum heeft er tot nu toe fefen publieksonderzoek plaats- 
gehad. Alleen in het Mauritshuis is nog nooit een publieks- 
onderzoek gedaan. Factoren die hierbij een rol spelen zijn o.a. 
de financiële situatie van het museum (er is geen vast budget 
voor publieksonderzoek), het feit dat er niemand is die zich 
sterk maakt voor publieksonderzoek uit hoofde vari zijn/haar 
functie: er is namelijk geen publiciteitsmedewerk(st)er of een 
medewerk(st)er Educatieve Begeleiding. Dit soort taken worden nu 
nog door de conservatoren gedaan. Er zijn op dit moment wel 
plannen voor het creëren van een P.R.-functie. Verder 
dat het museum vijf jaar gesloten is geweest 
verbouwing. In 1987 was de verbouwing voltooid en 
open gegaan. 

speelt mee 
wegens  een 
1s men weer 

Terugblik 

Het feit dat bij twee van de drie musea, die niet op de lijst vari 
Harry Ganzeboom staan, wel onderzoek heeft plaatsgevonden, zou 
erop kunnen wijzen dat er in Nederland meer publieksonderzoeken 
zijn gedaan dan men op dit moment denkt. Het lijkt me nuttig dit 
verder te onderzoeken. 

''4^j' 



HOOFDSTUK A 
WIE_yOEREN_DE_PyBLIEKSONDERZDEKEN_yiI2 

Inleiding 

In dit hoofdstuk wil ik verschillende categorieën van 
onderzoekers onderscheiden en nagaan hoe vaak deze categorieën 
voorkomen. Vervolgens zal ik ingaan op de vooi— en nadelen van 
elk wart   deze categorieën. 

Ik wil de volgende drie soorten onderzoekers onderscheiden: 
1.   onderzoekers die in het museum zelf werkzaam zijn en 

zonder hulp van "derden" zelfstandig onderzoek doen, 
het zogenaamde onderzoek "in huis". 

'cl. studenten/stagiaires. 
3.   onderzoekbureau's/ externe onderzoekers. 

!• QDderzoek_^in_byis" 

Hoewel met vaak (slechts bij twee musea) komt het voor dat 
onderzoek "in huis" wordt gedaan, d.w. z. zonder hulp va.r\ derden. 
Jan Sas vari het Maritiem Museum te Rotterdam doet regelmatig zelf 
onderzoek. Hij maakt de onderzoeksopzet, deelt zelf de 
enquêteformulieren uit of laat dat doen door suppoosten en 
verwerkt daar^r\a zelf de gegevens. Het doen var\ onderzoek staat in 
zijn functieomschrijving. 
Naast onderzoek, dat uitbesteed wordt aari commerciële 
onderzoekers, doet de Educatieve Dienst vari het flnne Frank HUIS 
ook regelmatig zelf onderzoek. "De huidige onderzoekjes doen we 
zelf", aldus Onja van 't Hoenderdaal. 
Het NINT heeft plannen om in de toekomst ook onderzoek "in huis" 
te gaan doen. Zij zijn zich daar op dit moment nog op aan het 
oriënteren. 

Naast het feit dat voor het doen van onderzoek "in huis" ae 
noodzakelijke kennis in huis aanwezig moet zijn kost dergelijk 
onderzoek ook veel mankracht, met name in de uitvoerende fase: 
het daadwerkelijke enquêteren/observeren. 
Het laten uitdelen van enquêteformulieren door suppoosten Dl ijkt 
met altijd goed uit te pakken. Jan Sas zegt dat hij daar met 
helemaal tevreden over is: "Je hebt te maken met een te grote 
wisseling van mensen die de enquêtes uitdelen." 
Bij het Museum voor Land- en Volkenkunde te Rotterdam is er in 
het verleden ook een onderzoek gedaan (de opzet was gemaakt door 
een officieel bureau) waarbij de suppoosten ingezet werden om te 
enquêteren. "Dat was geen onverdeeld succes nee!. Iijdens het 
onderzoek dat momenteel uitgevoerd wordt laten we opnieuw 
suppoosten enquêteren. Ik moet er wel bij vertellen dat we sinds 
de heropening (1986) veel met dienstweigeraars werken en die 
hebben een andere opleiding dan de suppoosten "oude stijl", dat 
waren afgekeurde lagere ambtenaren. Nu gaat het vrij goed met het 
enquêteren", aldus Margreet ftnceaux. 

•l^i 
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£•QQder2gek_gedaan_door_studenten 

De meeste  onderzoeken (ongeveer driekwart van het totaal) werden 
uitgevoerd door studenten. Dit zijn voornamelijk studenten van de 
H.E.ft.0. 
Academif 
aan. 

de  Universiteit  (sociale  schappen)  of de Reinwardt 
In vrijwel alle gevallen boden  de studenten  zich zelf 

fian onderzoek, dat gedaan wordt door studenten blijkt een groot 
nadeel te kleven, namelijk: de tijd die de studenten vrij kunnen 
maken voor het opzetten van het onderzoek met name voor de 
daadwerkelijk enquêteer- of observatiefase, moet meestal ingepast 
worden in het schoolprogramma. 
Het spreiden van de enquêteer/observatiefase over een aantal 
perioden is dan nauwelijks mogelijk. Zoals Dan van Golberdinge 
van de Commanderie van St. Jan zegt : "Je bent afhankelijk -vAn 
wanneer zij kunnen." 
Bij het Natuurmuseum te Enschede kwam het zelfs voor dat door de 
H. E.ft.O.-studenten, die daar een publieksonderzoek aan het 
uitvoeren waren, alleen op werkdagen werd geënquêteerd en niet in 
het weekend.  De heer Bloemhof: " We willen de resultaten nu niet 
meer gebruiken voor eventuele  sponsor; wat  eigenlijk  wel het 
plan was, want je kunt nu niet meer \/ar> een representatief 
onderzoek spreken. " 
Dit laatste voorbeeld is mijns inziens niet representatief voor 
de onderzoeken die uitgevoerd worden door studenten. Een situatie 
waarin studenten niet kunnen (of willen) enquêteren in het 
weekend of vakanties kwam naar mijn  nergens anders voor. 

Over de kwaliteit var\ de onderzoeken, die gedaan worden door 
studenten zijn de meningen verdeeld: een deel van de 
museummedewerkers is er zeer tevreden over, een ander deel staat 
er onverschillig tegenover of oordeelt negatief. 
De kritiek var\ deze laatste groep is voornamelijk gericht op het 
feit dat ze de vraagstelling van de vragenlijsten, waarop de 
resultaten van het onderzoek worden gebaseerd, niet goed vinden. 
Over een publieksonderzoek, dat recentelijk is uitgevoerd in het 
Verzetsmuseum, merkt Wilma vari Leur op: "Er stonden vragen in 
als: Wat vindt u var\ de sfeer"^ Met zo'n vraag kun je toch niets 
doen I " 
Het komt ook voor dat men een onderzoek, dat uitgevoerd wordt 
door studenten, niet helemaal serieus neemt. 
Mevrouw var\ de Kieft vair\ het Amsterdams Historisch Museum zegt 
over een onderzoek dat daar momenteel wordt gedaan door 
Reinwardtstudenten:" Normaal gesproken komt een onderzoek in de 
stafvergadering, maar nu heb ik het alleen overlegd met de 
ad j unct-d i recteur. Maar als er een serieus aanbod komt, of vari ae 
Universiteit of vari de Reinwardt Academie of vari een officieel 
bureau dan zal het zeker m de stafvergadering komen. Nu gebeurde 
dat niet, want het het is meer een soort stage." Toch is ze niet 
volkomen negatief over het huidige onderzoek: "Natuurlijk hoop je 
dat je er ook iets aa-r\ hebt. Ze kwamen wel met een goed 
voorstel." 

Er zijn een aantal museummedewerkers die, zoals ik boven al 
vermeldde, zeer positief staan ten opzichte \/ar\ 
publieksonderzoeken die door studenten  worden  uitgevoerd.   ftik 
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Meeuse van het Tropenmuseum te Amsterdam is bijvoorbeeld heel 
tevreden over de onderzoeken die studenten in het Tropenmuseum 
hebben gedaan. Opgemerkt dient te worden dat fiik Meeuse vooraf 
met de studenten overlegt wat de medewerkers van het 
Tropenmuseum onderzocht willen hebben. In een latere fase neemt 
hij ook de vragenlijsten, behorende bij het onderzoek, nog eens 
met de studenten door en worden deze eventueel bijgesteld. 
Ook Margreet flnceaux vari het Museum voor Land- en Volkenkunde te 
Rotterdam laat positieve geluiden horen over de studente van de 
Erasmus Universiteit, die daar op dit moment een 
publieksonderzoek aan het uitvoeren is: "Wat betreft de 
onderzoekstechnieken zit het wel goed met het huidige onderzoek." 
Ook zij voert zeer intensief overleg met de studente. 

Het is dus mogelijk om, als museummedewerk(st>er, te bepalen of 
in ieder geval mede te bepalen wat er onderzocht moet worden en 
hoe dat dient te gebeuren (Zie hoofdstuk 7 Overleg in verband met 
publieksonderzoek). 

Ondanks het feit, dat er hier en daar enige kritiek -al dan niet 
terecht- te horen was krijg ik de indruk dat de 
museummedewerkers het toch wel prettig vinden als studenten zich 
aanbieden om publieksonderzoek te doen. Zoals Ger VArt Wengen va^n 
het Rijksmuseum voor Volkenkunde zegt: "Pils iemand hier onderzoek 
wil doen, laat hem in godsnaam zijn gang gaan, want wij hebben er 
misschien ook iets Bari. " 
Een paar musea proberen bij tijd en wijle aktief studenten te 
werven, met wisselend succes. Pieter v&rt der Heijden vari het 
Rijksmuseum te Omsterdam heeft het ook geprobeerd maar het is hem 
niet gelukt: "Vroeger lukte dat beter. De Reinwardt Academie doet 
alleen onderzoek in Leiden, voor psychologiestudenten is een 
museum vaak niet interessant." 
fiik Meeuse had meer geluk. Net toen hij op het punt stond om de 
universiteit te bellen om te vertellen dat hij weer lemana nodig 
had, stuurde een student uit zichzelf een brief waarin hij 
aanbood om publieksonderzoek in het Tropenmuseum te doen. 

Een  paar   museummedewerkers  hebben   zelfs  een  soort  "vaste 
relatie" met bepaalde opleidingen. 
In het Rijksmuseum voor Volkenkunde te Leiden wordt vrijwel 
ieder jaar een publieksonderzoek gedaan door Remwardtst udenten. 
Naar een dergelijke situatie streefde ook de heer Duizer vari het 
NINT te Amsterdam en met succes: "De relatie met de H.E.ft.O. in 
Amsterdam zal permanent  worden.  Er  zal  elk  jaar  een student 
komen' aldus de heer Duizer. 

3. Onderzoeken_3edaan_door_onderzoekbureau 

vertellen dat ze geen 
onderzoekbureau  in te 

va^n   de  musea waar de 
een  onderzoek gedaan 

De meeste geïnterviewde museummedewerkers 
geld (ervoor over) hebben om een officieel 
schakelen. Toch is er in bijna de helft 
geïnterviewde medewerkers werken wel eens 
door een bureau of betaalde onderzoekers. 
Bij het Museum Boymans -vart Beuningen 
Dienst Gemeentelijke Musea in het verleden een aantal onder- 
zoeken verricht. Het Anne Frank Huis heeft ooit een onderzoek 
laten doen door iemand vari  de schapswinkel, het  Rijksmuseum door 

te Rotterdam heeft de 

•■If' 



ex-studenten van Elbert Temme, het Rijksmuseum Vincent varTöogh 
door een officieel onderzoekbureau, evenals het NINT. Het 
Catharijneconvent te Utrecht zal in de toekomst in zee gaan met 
een commercieel onderzoekbureau. Maar het op dit moment al mee 
in onderhandeling is. 

Over de onderzoeken, die gedaan zijn door officiële onder- 
zoekers zijn de meningen onverdeeld positief. Pieter van der 
Heijden van het Rijksmuseum zegt over een onderzoek dat in 19Ö7 
gedaan is door O. Cavallaro, L. Derks en L. Puts over het effect 
van de educatieve begeleiding bij de tentoonstelling "kunst voor 
de beeldenstorm": "Ze kenden het museum goed, ze waren heel 
deskundig, ze kwamen ook niet aanzetten met voorstellen als: maak 
het museum vijf gulden goedkoper. Ze hadden feeling voor wat wel 
en wat niet zinnig is voor een museum." 
Ook flnja VBr\ 't Hoenderdaal VBr\ het flnne Frank Huis is zeer 
positief over de resultaten s/an het onderzoek dat gedaan is door 
iemand van de schapswinkel: "flls we dit onderzoek niet hadden 
gehad dan hadden een aantal vernieuwingen die we wilden invoeren 
er heel anders uitgezien." 

De keuze voor een bureau wordt meestal bepaald door het  feit dat 
"iemand vari     het museum  iemand vari   het bureau kent" en of men al 
ervaring heeft met het bureau/de onderzoekers. 
De heer Staal wart   het Cathari jneconvent vertelde over  het bureau 
waar  ze  binnenkort  mee  in  zee gaan: "Het is een persoonlijke 
relatie. De referentie was goed, ja, dat trek je toch na. Op zich 
hecht ik er wel waarde aari   dat je de mensen kent. " 
Pieter  van   der  Heijden  zegt  over  de  onderzoekers  van  de 
educatieve begeleiding  van  de  tentoonstelling  "Kunst  voor de 
Beeldenstorm":  "We   hadden  goede  ervaringen  met  ze  in  het 
verleden. " 

Naar het schijnt komt het voor dat commerciële bureau's zich zelf 
aanmelden bij musea. Margreet ftnceaux vertelde: "We hebben een 
aanbieding gehad var\   een  bureau, dat  bij een  reeks van instel- 
lingen  onderzoek 
resultaten kopen, 
inderdaad gebeurd,) 
Ook  mevrouw van      Leeuwen 
aanbiedingen  te  krijgen: 

doet  naar  de  naambekendheid.  Je  kunt  de 
dat zijn we wel van   plan." (Dit is intussen ook 

van      het Mauritshuis in Den Haag zegt 
"We  krijgen  veel  aanbiedingen van 

commerciële bureau's, ik heb een hele map vol 

Het wordt duidelijk dat er aan alle drie de mogelijkheden om 
onderzoek te laten uitvoeren voor- en nadelen zitten. 
Als je onderzoek "in huis" (iets dat weinig voorkomt) doet 
betekent dat dat de kennis om een onderzoek op te zetten en uit 
te voeren in het museum aanwezig moet zijn. Verder is er het 
probleem van de mankracht, met name in de enquêteer- of 
observatiefase. Uit de pr^oblemen, die het laten uitdelen van 
enquêteformulieren door suppoosten opleverde, blijkt, dat voor 
"goed enquêteren" wel enige scholing vereist is. Daar staat 
tegenover dat je alles in eigen hand hebt. 

De  nadelen  van  onderzoek  laten  doen  door studenten (wat het 



meeste   voorkomt) 
onderzoeksperiode 
lesprogramma. 
Het probleem dat st 
iets  dat  moeilijk 
slechte vraagstelli 
verhelpen door var) 
zoeksopzet en  de 
nemen met  de stude 
het doen van publie 
feit dat het laten 
Meer dan  onkosten 
worden. 

heb 
moet 

ia 

lierbovBn  al   aangegeveni   de 
meestal   ingepast   worden   in   het 

udenten niet elk moment beschikbaar zijn is 
te verhelpen valt, maar klachten over een 

ng, die eveneens geuit zijn, zijn m. i. wel te 
te voren goed te overleggen, door de onder- 

daarbijbehorende vragenlijsten goed door te 
nten. Dit vergt wel tijd en enig inzicht in 
ksonderzoek. Tegenover dit alles staat het 
doen wam onderzoek door studenten goedkoop is. 
hoeven  er over  het algemeen  niet betaald te 

Wat betreft de derde mogelijkheid - onderzoek laten doen door een 
onderzoekbureau of betaalde onderzoekers- valt op te merken dat 
alle geïnterviewden zeer positief klonken over de resultaten 
h iervan. 
De keus voor een bureau wordt meestal bepaald door het feit dat 
"iemand van het museum iemand van het bureau kent" en of men al 
ervaring heeft met het bureau/de onderzoekers. Tegenover de goede 
resultaten staat dat het vrij kostbaar is om onderzoek uit te 
besteden aari  commerciële onderzoekers. 
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HOOFDSTUK 5 
WIE_ZIJN_CONiaCIPERSONEN_BINNEN__HEÏ_MySEyM__EN^ 
ONDERZOEKERS 

Inleiding 

ft11e  geïnterviewde   museummedewerkers  waren  in  het  verleden 
contactpersoon  (binnen   het   museum   en   tussen   museum  en 
onderzoekers) of zullen dat in de toekomst zijn. 
Daar zijn ze ook op geselecteerd. 
In dit  hoofdstuk wil  ik nagaan welke functie deze mensen in het 
museum waar zij werken vervullen en hoe het  komt dat  j.uist deze 
mensen de rol var>   contactpersoon op zich genomen hebben. 

1. De fuDeÈi?_die de_gelnterviewde_mu5eummedewerkers_ 
[LiySêüDJ-ysrvul^l^en 

Over het algemeen  vervullen  de  geïnterviewde museummedewerkers 
functies binnen de publieksgerichte afdelingen van het museum. 
Meestal  zijn  het  hoofden  of  medewerkers vari     de  Educatieve 
Afdeling, de fifdeling Presentatie of de Afdeling Publiciteit/ 
Communicat ie. 
In een geval, namelijk bij het Verzetsmuseum te Amsterdam, waar 
tot nu toe èfen publieksonderzoek heeft plaatsgevonden, was de 
contactpersoon een conservator. Toch heb ik niet hem, maar Wilnva 
van Leur geïnterviewd, die Hoofd van de Educatieve Dienst is. Zij 
zal in de toekomst contactpersoon zijn. 
In het geval van het Maritiem Museum Prins Hendrik te Rotterdam, 
waar Jan Sas regelmatig zelf onderzoek "in huis" doet is er nu 
eigenlijk geen sprake van een contactpersoon tussen onderzoekers 
en museum, maar indien er ooit een publieksonderzoek uitgevoerd 
zal worden door derden zal hij zeker de contactpersoon zijn. 
Op dit moment zou je hem de "contactpersoon binnen het museum" 
kunnen noemen. Hij beslist of er een publieksonderzoek gaat 
plaatsvinden, meldt dat (soms) in de stafvergadering en speelt de 
informatie door naar collega's en de andere afdelingen. Het 
initiëren en uitvoeren vBri publieksonderzoek staat in zijn 
f unct ieomschri jvmg. 

2. H9?_W2ïrdt_beBaal.d_wi^e_de_rol_yan_contactgers 

Jan Sas en flik Meeuse zijn de enige geïnterviewde museum- 
medewerkers bij wie de verantwoordelijkheid voor publieks- 
onderzoek  in   de  functieomschrijving  vermeld  staat.  Het  is 
misschien ook niet toevallig dat de musea waar  zij werkzaam zijn 
tevens de  enige twee  musea zijn waar er een vast budget is voor 
publieksonderzoek. 

Bij Jc^n Sas staat het initiëren en uitvoeren vari pu- 
blieksonderzoek in zijn functieomschrijving, 
flik Meeuse van het Tropenmuseum te Amsterdam zegt over zijn rol 
als bemiddelaar: "Ik ben altijd de contactpersoon, £r staat in 
mijn functieomschrijving dat ik verantwoordelijk ben voor het 
coördineren "van publieksonderzoek. Er wordt onder andere war\ mij 
verwacht dat ik dingen die leven bij het publiek in de gaten houd 
en dit vertaal naar het museumbeleid toe. Een van die onderdelen 
is dus heel concreet publieksonderzoek." 



20 

Meestal is dus niet officieal vastgelegd wie contactpersoon zou 
moeten zijn. Sommige geïnterviewde museummedewerkers zien het 
als een logisch uitvloeisel van hun functie, dat zij 
contactpersoon behoren te zijn als er een publieksonderzoek zou 
plaatsvinden. ■$ 

■,'■ 

De heer  Staal \/ar\     het Catharijneconvent zegt hierover: "Ik hoor 
contactpersoon te zijn als  hoofd s/arx     de  afdeling presentatie. 
Daarbinnen valt  publiekswerk. Wij zijn gewoon het meest geschikt 
om publieksonderzoek te begeleiden." 

In het geval V3.r\   Dan vari   Golberdinge is het zo dat naast het feit 
dat de  onderzoekers zich  in 
gewend er ook niemand anders 
tijd heeft  om contactpersoon 
eens  bij  mij  terecht.  Wie 
conservator   moderne   kunst 
publieksonderzoek bezig, de 

de  eerste instantie tot hem hebben 
van de  staf zou  zijn die  zin of 
te zijn: "Onderzoekers komen nogal 
zou  het  anders  moeten  doen? De 
houdt   zich   zowieso  niet  met 

directeur  heeft  het  weer  veel te 
druk, dus komt het bij mij terecht." 

In een aantal musea kan de rol vari contactpersoon rouleren 
binnen bepaalde afdelingen of tussen collega's \/sri dezelfde 
afdeli ng. 
Ger vari Wengen van het Rijksmuseum voor Volkenkunde te Leiden 
heeft veel contact met de Reinwardt Academie. In de eerste 
instantie richten studenten die publieksonderzoek willen doen 
zich dan ook tot hem. fils het nodig is verwijst hij ze naar Lieke 
Vervoorn, die publiciteitsmedewerkster is. "Zij zou ook heel goed 
contactpersoon kunnen zijn", aldus van Wengen. 
Mevrouw var\     de Kieft v&r^   het  Amsterdams Historisch Museum zegt 
ook iets dergelijks: "Daar is niet èfen persoon voor. Het  ligt er 
maar aan     wat  voor  publieksonderzoek  het is. Het zou begeleid 
kunnen  worden  door  iemand   var{        de   Afdeling  Voorlichting, 
F'ubliciteit of var»   de Afdeling Werving." 
Ook in het Museum voor Land- en Volkenkunde te Rotterdam ligt het 
niet geheel vast wie de contactpersoon zou moeten zijn. Margreet 
Anceaux zegt hierover: "Het zou ook Paul Faber kunnen zijn (Co- 
ordinator Publieksdienst) , maar dat is een willekeurige keus, 
die je daar—in maakt. Het maakt niet zoveel uit of het nou iemand 
van de Publ leksd lenst is of van de F'. R.-af del ing. Je houdt je er 
alletwee zo nauw mee bezig." 

In het Natuurmuseum was niet èfen persoon de contactpersoon maar 
waren dat er maar liefst drie mensen tegelijk: de heer Bloemhof 
en de heer van Stuyvenberg, beide educatief medewerker en de heer 
Venema, de directeur. "Omdat we een kleine staf hebben is er een 
zeer nauw contact", aldus de heer Bloemhof. 

Terugbl_i.k 

Over het algemeen zijn de contactpersonen (binnen het museum en 
tussen het museum en de onderzoekers) mensen die functies 
vervullen binnen de publieksgerichte afdelingen van het museum. 
Het feit dat er maar twee geïnterviewde medewerkers zijn in wiens 
functieomschrijving is opgenomen dat zij de rol van contactpei— 
soon  dienen  te  vervullen  maakt m.i. duidelijk dat publiekson- 



derzoek nog maar nauwelijks geïntegreerd is in het  beleid v&r\  de   ;| 
musea. :V 
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HOOFDSTUK 6 
IS„ER_SPRaKi_y9N_QyERLES_TySSEN_DE_MySEyMMEDEW 
iySSEN_MySEyM_EN_ONDERZOEKERS? 

Inleiding 

In dit hoofdstuk wil ik nagaan of publieksonderzoek in (staf) 
vergaderingen aan de orde komt en hoe uitgebreid dat dan gebeurt. 
Daarnaast ga ik kijken hoe het zit met het overleg  tussen museurn 
en onderzoeker(s). 
De indeling vsr\   dit hoofdstuk is als volgt: 
1. Overleg  voorafgaande 3.ar\     en tijdens publieksonderzoek binnen 
het museum. 
£'. Overleg binnen het museum ria   afloop van publieksonderzoek. 
3. Overleg tussen  museum  en  onderzoekers  als  de onderzoekers 
studenten zijn. 
4. Overleg  tussen museum  en onderzoekers  als er  sprake is van 
betaalde onderzoekers. 

1 • Qy§ÏZleg_yoorafaaande_aan en t i.jdens fiubiieksonderzoek_bi.nnen 

In sommige musea wordt de wens om publieksonderzoek te houden 
geventileerd in de stafvergadering. Mevrouw s/sn Leeuwen van het 
Mauritshuis vertelde bijvoorbeeld dat er al meerdere malen binnen 
de staf over gepraat is dat men daar toch wel graag een publieks- 
onderzoek zou willen uitvoeren. 
Het komt  ook voor  dat de  vraag om publieksonderzoek vanuit het 
bestuur komt. Dit was het geval bij de  Commander ie vari     St. Jan. 
Dan \/3ir\     Golberdinge  zegt  hierover:  "Naar  aanleiding '•/sr\  een 
bestuursbeslissing zijn we ook op zoek gegaan naar een onderzoe- 
ker. " 

Er zijn ook musea, waar niet of nauwelijks vooraf binnen de staf 
(vergadering) over publieksonderzoek wordt gesproken. Het kan 
zijn dat men het gewoonweg "nalaat" maar het komt ook voor dat de 
geïnterviewde museummedewerkers (die tevens contactpersoon zijn 
tijdens een onderzoek) een zo grote beleidsvrijheid hebben dat 
zij zelfstandig kunnen besluiten tot publieksonderzoek ovsr^ te 
gaan. 
Jan Sas VBr\ het Maritiem Museum, in wiens functieomschrijving 
O.B. het doen vari publieksonderzoek staat, is èèn vari die mensen: 
"Ik overleg met niemand, ik kondig alleen aar\ dat ik publiekson- 
derzoek ga doen." 
Ook de heer Duizer van het NINT kan zelfstandig dit soort beslis- 
singen nemen: "Binnen de beleidsruimte, die per afdeling aanwezig 
is heb ik zelf besloten dat er publieksonderzoek moet komen. Dat 
kan hier. Het is wel regel dat het gemeld wordt, voor het geval 
er bezwaren mochten zijn. 

In het Tropenmuseum heerst er een unieke situatie: men han- 
teert daar -als er sprake is van publieksonderzoek- een enigzins 
"vaste procedure van overleg". Er worden, voorafgaande aan een 
publieksonderzoek, speciale vergaderingen belegd met mensen van 
verschillende afdelingen, ftik Meeuse vertelt hierover: "Samen met 
iemand van  de conservatoren en iemand van de Educatieve Afdeling 
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bespreek ik wat we willen . De student <in het Tropenmuseum 
wordt er elk jaar een publieksonderzoek door een student gedaan) 
werkt dat uit en dan bespreken wij dat weer en kijken we of we 
de methode vari  onderzoek goed vinden" 
2. Qyerieg_binnen_het_museum_na_afloog_van_gubiiek 

Hoe de situatie wat betreft overleg voorafgaande aan publiekson- 
derzoek ook was, of het nou wel of niet vooraf in de stafvergade- 
ring werd besproken, als het onderzoeksrapport eenmaal klaar is, 
kwam dit rapport in al Ie besproken gevallen in de stafvergadering 
aar\ de orde. Hier zijn wel gradaties in aan te brengen. 
In het Rijksmuseum voor Volkenkunde is het bijvoorbeeld gebrui- 
kelijk dat de onderzoeksrapporten uitgebreid in de staf bespro- 
ken worden. Ger s/an Wengen vertelt: "Na het onderzoek van Lieke 
'^st^vciorr\ ("Jaargetijden vAr\ de mens", 1987) hebben we er een hele 
stafvergadering aan gewijd om het rapport met de stafleden door 
te praten. Ook de rapporten van Ineke Ravestijn (een docente vari 
de Reinwardt Academie die regelmatig met haar studenten publieks- 
onderzoek doet in het Rijksmuseum voor Volkenkunde) zijn uitge- 
breid in de stafvergadering besproken." 
In het geval van het Amsterdams Historisch Museum komt een 
onderzoeksrapport soms uitgebreid aan de orde en soms wordt het 
alleen vermeld. Mevrouw van de Kieft zegt hierover: "flls het 
interessant is, zou het als agendapunt terugkomen, zo van: wat 
is er uitgekomen, wat kunnen we ermee?"" 

In het Tropenmuseum worden er, net als in de fase voorafgaand aan 
en tijdens publieksonderzoek, ook achteraf speciale vergaderingen 
gehouden. De museummedewerkers krijgen allen een onderzoeksrap- 
port. \>an tevoren heeft Oik Meeuse deze doorgenomen en voor 
iedere medewerker een briefje bij zijn/haar onderzoeksrapport 
gedaan, waarop staat welke stukken belangrijk zijn voor hem/haar. 
Oik Meeuse: "Ze worden allemaal uitgenodigd voor een evaluatie- 
gesprek met de onderzoeker. Het is dus een extra vergadering, 
buiten de stafvergadering om, waarvan de samenstelling kan wisse- 
len. Hij bestaat altijd uit mensen die geïnteresseerd zijn en 
{/^aar-^van gedacht wordt dat zij er iets mee kunnen. Ik moet mensen 
soms echt naar zo'n evaluatiegesprek trekken, terwijl zij de 
meest belanghebbende kunnen zijn!" 

3. QyerJ,eg_t ussen [O use urn en onderZ£'lgil^!r5 êl5 .^?_ond er zoekers 
§tudenten_zi jn^- 

In alle besproken gevallen is er sprake geweest van overleg 
tussen museum en ondet'zoekers. Dit over^leg was echter niet in 
alle gevallen even intensief eri bevredigend. Mevrouw van Leur van 
net Verzetsmuseum vertelde bijvoorbeeld dat er niet naar haar 
kritiek ovEr de vraagstelling is geluisterd: "Het meisje was al 
zo zenuwachtig". Dok mevrouw van de Kieft van het Amsterdams 
Historisch Museum vertelde dat de studenten de onderzoeksopzet 
al klaar hadden liggen ten tijde van het eerste overleg. Gelukkig 
kon ze hier en daar nog wel wat veranderen. 
In andere gevallen krijgen de museummedewerkers de kans van te 
voren aan te geven wat men onderzocht wil zien. Dan van Bolber- 
dinge van de Commander!e van St. Jan: "Ze kwamen ons eerst 
allemaal ondervragen o.a. over de personeelsopbouw, het budget en 
de vraag hoe wij het wilden hebben." 
Er  is  een  aantal  geïnterviewden,  die  zeer intensief overleg 
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pleegt met de studenten en ook dat wat onderzocht gaat worden 
zelf in de hand houdt. Margreet ftnceaux van het Museum voor 
Land- en Volkenkunde is fcfen vari hen: "We hebben nauw overleg 
gehad over hoe de vraagstelling moest luiden." 
Ook in het Tropenmuseum is dat het geval. Daar is er zelfs spr^ake 
VAri een min of meer vastgestelde procedure. "Eerst is er een 
kennismakingsgesprek, waarin ik vertel wat de bedoeling is VBri 
het onderzoek, wat wi,j ermee willen bereiken. Dat wij alleen 
begeleiding geven voor' zover het gaat om faciliteiten eri dat we 
de vragen doorspreken, maar dat als het gaat om begeleiding van 
het schappelijk/technische gedeelte, dat ze aan bij de 
universiteit moeten zijn. En dat kan de universiteit geiuKkig OOK 
bieden. De student schrijft het uit in vraagvorm eri dari Desprenen 
we dat weer. Er wordt dan ook besproken of we de methode V3tri 
onderzoek, goed vinden. 
flls het onderzoek is uitgevoerd vindt er eerst met mij alleeri eer: 
gesprek plaats, vaak voordat het definitieve rapport wordt ge- 
schreven. Ik krijg inzage in het ccincept en kari dan nog adviezeri 
geven, fils het rapport dan definitief er ligt volgt er een waar- 
der ingsgesprek op de universiteit en er volgt bij ons een evalu- 
atiegesprek met de onderzoeker om eros/er-' te praten wat voor les- 
sen wij eruit kunnen leren, of we de aanbevelingen goed vinden 
etc", aldus ftik Meeuse. 

4. Overlegt ussen_rnuseum een_onder zoekers als_er sgr a ke_i,s_ van 
bet aal, de_ond er zoekers 

In deze gevallen vindt er altijd intensief overleg plaats tussen 
het museum en de onderzoekers, zowel voorafgaande aan het onder- 
zoek als achteraf. Pieter s/an der Heijden van het Rijksmuseum 
zegt over de onderzoekers v&n de tentoonstelling "kunst voor de 
beeldenstorm": "Er zijn langdurige, intensieve vergaderingeri ge- 
weest met de onderzoekers." 
Ook de heer vBri den Oord van het Rijksmuseum Vincent van Gogh 
vertelde iets dergelijks: "Er zijn vragen gerevitaliseerd, e-r 
zijn discussies geweest over de aanpak." 

Terua^iih 

Om de resultaten van publieksonderzoek tot zijn recht te laten 
komen is het belangrijk dat deze resultaten niet bij de contact- 
persoon (Zie hoofdstuk 4 Contactpersonen binnen het museum en 
tussen museum en onderzoekers) of de afdeling, die zich ermee 
bezig heeft gehouden blijven. 
De andere museummedewerkers moeten kennis kunnen nemen van de 
onderzoeksresultaten en eigenlijk al in een vroeger stadium bij 
publieksonderzoek betrokken worden, zodat hun wensen ook in het 
onderzoekprogramma opgenomen kunnen worden. Dit kan m. i. bewerk- 
stelligd worden door het instellen van een enigzins "vaste proce- 
dure van overleg". Ik stel me hierbij iets voor, zoals dat in het 
Tropenmuseum gebeurt: 
- vooraf overleg met de museummedewerkers over wat men.zoal 

onderzocht wil hebben. Zo worden eventuele "belanghebbenden" 
erbij betrokken en zal men eerder geneigd zijn de onder- 
zoeksresultaten serieus te nemen. 

- na afloop moet iedereen een exemplaar krijgen van het onder- 
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zoeksrapport. Het sou ideaal -maar niet noodzakelijk- zi.jn 
als degene, die contactpersoon is tijdens het onderzoek 
deze exemplaren zou kunnen doen vergezellen met een briefje 
of aanwijzingen over welke delen met name voor bepaalde 
personen belangrijk zijn. 
vervolgens dient het onderzoeksrapport in een 
(evaluatie)vergadering uitgebreid aan de orde te komen. Dit 
laatste dient niet alleen te gebeuren als net onderzoek 
"interessant lijkt", maar ook als het dar, op net 
gezicht niet schijnt te zijn. Je kunt immer^s riooit . 

eer'<r>t e 

Uit de interviews kwam eveneens naar voren dat de collega''s die 
niet op de publieksgerichte afdelingen werken zich m ae eerste 
instantie niet zo bezig houden met de resultaten var> publieks- 
onderzoek (Zie ook hoofdstuk 11 De houding van de geïnterviewden 
ten opzichte vaLr\ publieksonderzoek). flik Meeuse van het Tropen- 
museum vertelde bijvoorbeeld dat hij de mensen ,die volgens nem 
het meeste belang hebDen bij de t-^esi.il t at en var^ publ i eksonaer-zc'ek, 
als het ware naar de evaluatiegesprekken moest trekken. Dit ia 
niet bepaald een bemoedigende situatie. Juist daarom denk ik dat 
het zo belangrijk is om "vaste procedures" in te stellen, zodat 
publieksonderzoek de plaats krijgt binnen het museumbeleid, die 
het verdient. 

Ris er onderzoek wordt gedaan door betaalde onderzoekers is er 
altijd sprake va-r\ intensief overleg, waarbij de museummedewerker'.-. 
kunnen zeggen wat ze onderzocht willen zien en hoe ze vinden dat 
dat aangepakt moet worden. 
In het geval er onderzoek door studenten wordt gedaan lijkt het 
niet vanzelfsprekend te zijn dat museummedewerkers kunnen aan- 
geven wat men onderzocht wil zien en hoe dat dient te gebeuren. 
Het resultaat hiervan kan zijn dat er vragen blijven liggen en 
men als het ware "langs elkaar heen werkt" zodat de museummede- 
werkers niet meer zo geneigd zijn het publieksonderzoek serieus 
te nemen. 
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HOOFDSTUK 7 
HQE_ZIT_HEI_MET_DE_FINaNCIELE_KQNI_VBN_Pyik 

Inleiding 

In dit hoofdstuk wil ik nagaan hoe het zit met de financiële kant 
van publieksonderzoek. 
De volgende aspecten zullen aan de orde komen: 
1. vaste budgetten 
£. eenmalige bedragen voor publieksonderzoek 
3. andere mogelijkheden. 

1" yil*e_budgetten 

\/ar\ alle geïnterviewde museummedewerkers zijn er maar twee die 
een vast budget tot hun beschikking hebben. 
Jas Bas van het Maritiem Museum te Rotterdam kan per jaar 
tienduizend gulden besteden. Dit geld gebruikt hij om onderzoek 
"in huis" ( = zel f stand i g onderzoek zonder hulp s/ari derden) te 
doen. Hij geeft aan dat die tienduizend gulden per jaar wel veel 
geld lijkt maar dat een dergelijk bedrag niet toereikend is om 
onderzoek te kunnen uitbesteden aar\ bv. een extern 
onderzoekbureau. 
Ook in het Tropenmuseum te Amsterdam is er sprake van een vast 
budget, hoewel dit bedrag veel lager ligt dan dat van het 
Maritiem Museum, namelijk zeshonderd gulden. 
Aik Meeuse zegt hierover:  "Dat  geld  gebruik  ik  om  de ondei— 
zoeker het geld te geven dat hij nodig heeft om zijn gege- 
vens in de computer te laten verwerken. 

Het NINT zal in de toekomst mogelijk ook over een vast budget 
voor publieksonderzoek kunnen beschikken. Men is daar namelijk 
var\ plan een soort permanente enquête te gaan houden: elke maand 
zal er twee dagen geënquêteerd worden en wel op een doordeweekse 
dag en een dag in het weekend. De heer Duizer zegt hierover: 
"flls we echt permanent gaan draaien zal ik proberen om er een 
vaste subsidie voor aan   te vragen." 

2. Eenrnalige_bedragen voor publieksonderzoek 

flls er  geen vast  budget is voor publieksonderzoek, wil dat niet 
zeggen dat er nooit publieksonderzoek gedaan wordt. 
Een aantal musea zonder vast budget heeft zelfs publieksonder- 
zoek uitbesteed aan een onderzoekbureau of betaalde onderzoe- 
kers. 
Het komt dus voor dat een museum een bepaald bedrag beschikbaar 
stelt/krijgt om een extern onderzoek te laten uitvoeren. 
De heer Staal vertelde dat het publieksonderzoek dat zij in de 
nabije toekomst door een onderzoekbureau willen laten uitvoeren 
wordt betaald door W.V.C. : "Wat we nu dus gaan doen, met zo'n 
bureau, dat moet je wel op de begroting zetten. Onze begroting is 
een W. V. C.-begroting. Het is gelukkig goedgekeurd, dus er is een 
bedrag voor beschikbaar. " 
Anja van 't Hoenderdaal van het  Anne Frank  Huis vertelt  dat er 
in 1984, toen er een groot onderzoek gedaan is door iemand van de 
schapswinkel,  een  speciaal   bedrag   is   vrijgemaakt   op  de 
begroting. 
Ook  bij  het  Rijksmuseum Vincent  van Gogh is er febnmalig geld' 
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vrijgemaakt voor een publieksonderzoek. In 1975 is er een groot 
publieksonderzoek gedaan door een onderzoekbureau. De heer van 
den Oord zegt hierover: "We hebben er toen, geloof ik, een 
krediet bij het rijk voor moeten aanvragen." 

3. 9!Ddere_mogeii jkheden 

fils er geen sprake is van een vast budget en er ook geen eenmalig 
bedrag beschikbaar is voor publieksonderzoek, zijn  er nog andere 
mogelijkheden om publieksonderzoek te doen. Je kunt zelf 
"in huis" onderzoek doen. De kosten van het onderzoek gaan dan 
over   het algemeen af van het budget van de betrokken afdeling, 
ftnja  van  't  Hoenderdaal  van  het Anne Frank Huis in ftmsterdam 
zegt  hierover: "De  kleinere onderzoekjes  betalen we  zelf, dat 
gaat af van ons gewone budget." 
Een  andere  mogelijkheid  is publieksonderzoek door studenten te 
laten uitvoeren. Musea betalen studenten over  het  algemeen niet 
meer dan een onkostenvergoeding. Wilma van Leur vari   het Verzets- 
museum te  Amsterdam: "We  kunnen hoogstens  de gemaakte onkosten 
vergoeden. Ook dit bedrag gaat van  de afdelingsbegroting af. 
De heer Bloemhof van  het Natuurmuseum te Enschede zegt ook: 
"Er is geen post "onderzoek" op de begroting, het gaat  ten koste 
van   andere dingen." 
In een  enkel geval  zoals bij  de Commanderie  van St. Jan is er 
zelfs geen onkostenvergoeding beschikbaar. "Er is geen onkosten- 
regeling. We hebben er geen stuiver voor", aldus Dan van Gol- 
berdinge. 

Terugbiik 

Uit het bovenstaande wordt  duidelijk dat  de financiële situatie 
op het  gebied van   publieksonderzoek dus niet bepaald rooskleurig 
is. Vaste budgetten zijn zeldzaam en niet voldoende  om onderzoek 
uit te besteden. 
(on)Kosten voor  publieksonderzoek gaan  over het algemeen af van 
geld dat voor andere zaken is gereserveerd. 
Deze financiële situatie geeft m. i. een indicatie van     het belang 
dat de  verschillende musea  hechten aan het doen van   publiekson- 
zoek. 

Publieksonderzoek heeft blijkbaar nog steeds geen eigen plaats 
binnen het museumbeleid en dat werkt natuurlijk door in het geld 
dat ervoor beschikbaar is. üf beter: het geld dat er niet voor 
beschikbaar is. 
Maarten Bertheux van het Stedelijk Museum te Amsterdam vat dit 
als volgt samen: "De afgelopen twee jaar hebben we al zo veel 
moeten bezuinigen en onderzoek heeft niet de hoogste prioriteit." 
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HOOFDSTUK 8 
WOT VOOR WENSEN HEEFT MEN OP HET GEBIED VftN PUBLIEKSONDERZOEK? 

In dit hoofdstuk wil ik de wensen die de geïnterviewae 
rnuseurnrnedewerkers hebben geuit, met betrekking tot publieks- 
onderzoek in de toekomst, op een rijtje zetten. Voor de over- 
zichtelijkheid heb ik deze wensen in categorieën ingedeeld. 
Et-" zijn een aantal wensen geuit door de gei'nterviewae rnuseurn- 
rnedewerkers die zeer specifiek zi.jn voor bepaalde musea' of nauw 
samenhangen met bepaalde collecties. Deze wensen worden verrnej a 
in een aparte paragraaf, getiteld: "specifieke wensen". 

Ik heb de wensen vari   de geïnterviewde museurnmedewerkers als volgt 
ingedeeld: 

I. onderzoek naar de publ iekssarnenstel 1 ing. 
£.   onderzoek naar buitenlandse bezoekers. 
3. onderzoek naar het functioneren van de Educatieve Dienst/ 

publieksbegeleiding, ftspekten hiervan zijn: 
-informat ievoorz iening/teksten/audiovisuals 
-routing/bewegwij zering 
-rondleidingen 

4. onderzoek.  naar  wat  de  bezoeker  heeft opgestoken van een 
tentoonstel 1 ing/programma. 

5. onderzoek naar de voorkennis van het publiek 
6. onderzoek naar wat het publiek interessant vindt 
7. onderzoek naar de service van het museurn 
8. onderzoek naar de naambekendheid/het imago vari   het museum 
9. onderzoek riAar   hoe het publiek reageert  op rnuseurnvoorwerpen 

en tentoonstellingen. 
10. formatieve evaluaties. 
II. specifieke wensen. 

1 ■ QDOg>229§i<_DeaL:_d|B_By b 1 iekssamenst §11^ j. na 

Op het lijstje met wensen voor publieksonderzoek in de toekomst 
scoort onderzoek naar de publ iekssarnenstel 1 ing het hoogst: 
vrijwel iedere geïnterviewde museumrnedewerker wil wat de 
publ iekssarnenstel 1 ing is vari het museum waar hij/zij werkt. 
Ook de heer Staal ■^ar\ het Cathari jneconvent te Utrecht is hier 
nieuwsgierig naar: "Ik wil waar de bezoekers var\üaari komen en 
vooral wie het museum niet bezoekt." 

De meeste geïnterviewde museummedewerkers die de publieks- 
sarnenstel 1 ing willen onderzoeken vinden ook dat dergelijk 
onderzoek herhaald zou moeten worden. Zoals Pieter van der 
Heijden van het Rijksmuseum te Amsterdam zegt: "Het is belang- 
rijk om te blijven onderzoeken wie er komen. Een dergelijk 
onderzoek moet je èfen keer op poten zetten en het herhalen 
is dan niet zo moeilijk meer." 

I 
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Veel museummedewerkers zijn nieuwsgierig naar het buitenlandse 
bezoek. Mevrouw van Leeuwen van het Mauritshuis in Den Haag 
vertelt hierover: "Het is nuttig om te of je bijvoorbeeld veel 
buitenlanders krijgt, dus in welke talen je je publicaties moet 
doen. We willen onderzoek doen naar de mogelijkheden van een 
Japans gidsje, warit we denken dat hier veel Japanners komen. " 

■3- QDderzoek_naar_het_f unct ioneren_yan_d 
Bübj^ieks be geleid ing 

Een andere  wens die  geuit werd is onderzoek naar het functiorie- 
ren   V3.ri   de educatieve begeleid mg/pub 1 ieksbege leid i I-ID. 
Mevrouw VB):-\   de Kieft va.ri   het ftmsterdams Historisch Museum 
wil onderzoeken of "  de publieksbegeleiding,  de dingen  die wij 
maken, projecten etc, of die voldoen. " 

Een paar aspekten vari de educatieve- en publieksbegeleiding 
worden met name genoemd. Deze komen hieronder aBr-\   de orde. 

iDf 2!20]§ti§y Q9ÏZ5iËQiDS/t glisten / a udioyisual_s 

Pieter van der Heijden vari het Rijksmuseum zou graag onderzoek 
doen naar audiovisuals en teksten. Over het gebruik van teksten 
in het museum zegt hij het volgende: "Wat betreft de teksten: 
staat er te weinig, dan wil iedereen meer. Is er teveel tekst, 
dan leest iedereen maar een fractie. Het is heel moeilijk om te 
te komen wat je nou precies moet doen. Je moet het toch blijven 
onderzoeken, want het kan nog steeds beter." 
Ook Chris Wil \/a)r\ het Museum Boymans -van Beuningen is benieuwd 
naar wat het publiek nou van de informatievoorziening in het 
museum vindt: " en dan niet algemeen, maar ook specifiek per 
afdeling." 

ESk'tiDSZbewegwi jzer ing 

Een klein aantal geïnterviewde museummedewerkers vertelde dat ze 
graag meer zouden willen over de routing/bewegwijzering in het 
museum waar ze werken. De heer Staal vraagt zich bijvoorbeeld 
af" hoe het nou komt dat mensen verdwalen in het museum en hoe je 
dat moet verbeteren" 

B9Ddieidingen 

Een ander aspekt var\ de publieksbegeleiding, dat genoemd werd, is 
de rondleiding. De heer Duizer var^ het NI NT te Amsterdam wil 
graag wat meer over de rondleidingen die in het NINT worden 
gegeven: "We hebben vaak de neiging als het heel druk is om heel 
veel rondleiders het gebouw in te sturen. De ervaring wijst er 
een beetje op dat het publiek daar op sommige momenten, bijvoor- 
beeld tegen sluitingstijd, geen behoefte aan heeft, omdat ze dan 
heel gehaast zijn. Een rondleiding vari een half uur, daar hebben 
ze geen tijd voov-, ze willen dan nog heel veel zien. Ik wil daar 
wel eens wat meer over . " 

4.  SDÖënSoek DSêE wat de bezoeker bëëfÈ 9B3êst9i<êD YëlD 
tgD*99DStllliDflgD/fil29flC§(D[D3lS 
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Een  aantal   geïnterviewde  museummedewerkers  wil  graag    wat 
bezoekers opgestoken hebben van tentoonstellingen en projecten, 
ftnja van 't Hoenderdaal van  het F{r\riB     Frank  Huis  te ftmsterdam 
zegt hierover: "Ik wil uitzoeken wat er blijft hangen van de 
film over anti—semitisme en die kennis gebruiken voor komende 
films." 

5. QDderzoek_naar_de_yoorkennis_ yan_het 

De wens  om de  voorkennis s/Br\      het publiek te onderzoeken is ook 
iets dat leeft bij een aantal geïnterviewde museumrnedewerkers. 
"Ik wil bij nieuwe projecten de voorkennis van      scholieren testeri 
om daar  het educatieve  programma op te richten", aldus ftnja vari 
't Hoenderdaal. 
Ook. mevrouw van de Kieft  zegt  dat  zij  de  voorkennis  van het 
publiek graag onderzocht wil zien "om daarop in te kunnen 
spelen bij tijdelijke tentoonstellingen en bij het aanbod van 
de Educatieve begeleiding vart   de vaste opstelling." 

&■ QDder zoe k_naar _ wat _h et _Bubliek_i,nt er essant_yin 

Ook onderzoek naar wat het publiek interessant vindt staat op het 
verlanglijstje V3.r\ de geïnterviewde museummedewerkers. De heer 
Duizer van het NINT vertelt: "Ik wil onderzoeken of bepaalde 
onderwerpen voor het publiek interessant zijn en hoe je het dan 
moet brengen." 

Naast het uitzoeken welke onderwerpen het museumpubliek interes- 
sant  vindt,  wil  een  aantal museummedewerkers ook graag  welke 
voorwerpen speciale aantrekkingskracht bezitten. 
Wilma van   Leur zegt hierover: "Ik wil dat graag , want een 
voorwerp dat aanspreekt, daar moet je iets mee doen." 
Mevrouw var\     Leeuwen var>     het  Mauritshuis  wil  onderzoeken wat 
bezoekers de leukste schilderijen vinden "en dan een soort top 10 
samenstellen van de populairste schilderijen. Je kunt die schil- 
derijen dan als een soort handelsmerk gebruiken." 

7- QDderzoek_naar_de_seryice_yan_het_museum 

Een aantal geïnterviewde museummedewerkers zegt graag te willen 
wat het publiek vindt vari   de service var>   het museum. 

ftik Meeuse vari   het Tropenmuseum deelt hierover mee: "De kwaliteit 
vari  de toiletten etc. Ik weet niet in  hoeverre dat  meewerkt aan 
de waardering  voor het  museum. Ik  vind ook  dat dat beter kan. 
Daar wordt wel naar  geluisterd, maar  als ik  harde gegevens heb 
zou ik sterker staan." 

ö- QDderzoek_naar_de_naambekendheid/het_imago 

Een andere zaak waar de geïnterviewde museummedewerkers benieuwd 
naar zijn is het imago van het museum waar zij werken. De heer 
Staal wil graag een onderzoek naar de naambekendheid van het 
Catharijneconvent: "We hebben geprobeerd naambekendheid te 
krijgen, maar ik hoor toch nog te vaaki "Het Catharijneconvent, 
wat is dat?" Ik wil wel eens  hoe dat nou zit." 
Ook Chris Wil van het Museum Boymans -van Beuningen wil een 
dergelijk  onderzoek  "Ons  museum  bestaat  eigenlijk  uit  vier 

m^è-^^mmmim^^^m<-:}'^mr-. 
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afdelingen, het zijn eigenlijk vier aparte musea. Er  is naast de 
moderne kunstcollectie  een mooie collectie oude kunst, een grote 
afdeling nijverheid en design en verder is er nog een prentenka- 
binet, dat niet zo bekend is, maar wel de op een riëi      grootste van 
Nederland. We willen inzicht krijgen m de bekendheid V3.ri cie 
verschillende delen, of het publiek üa^ir^sri op de hoogte is. Pan 
de hand vari wat er uit 20'n onderzoek komt zou je het imago vart 
het museum naar het publiek toe bij kunnen stellen." 
Bij de heer Duizer V3.r\ het NI NT staat eveneens imago-onder zoen op 
het verlanglijstje. Hij wil met name of men het NINT ziet aJa 
een educatief museum of meer als een dagje uit. Hij vraagt zicht 
af "iri hoeverre moeten we het de recreatieve kant C'ptrekken or 
juist de educatieve?" 

5- QL'derzoek_naar_hoe_het_pubii,ek_ reageert_c^ 
§D_ d e_ t en toonst e j^j^ jongen? 

Een drietal museummedewerkers hadden wensen die lagen op het 
gebied ^i^ri sociolog isch/psycholog isch/f ysiolog isch onderzoek. 
Ger van Wengen van het Rijksmuseum voor Volkenkunde vat zijn wens 
in de volgende woorden samen: "Ik wil de manier waarop bezoekers 
op tentoonstellingen reageren onderzoeken, een soort gedrags- 
onderzoek. " 
Jan Sas  van het  Maritiem Museum  te Rotterdam wil de ervaringen 
van de bezoekers van een museum (laten) onderzoeken. "Wat gebeurt 
er als  iemand door  het museum gaat. Wat zijn er voor indrukken, 
wat is het effect vari   al die visuele prikkels?" 
Ook Pieter vari   der Heijden var\   het Rijksmuseum zou onderzoek 
in deze richting willen laten doen. "Je zou fundamenteler onder- 
zoek moeten doen, maar dat is iets dat niet in een museum gedaan 
kan worden. Onderzoek naar wat er gebeurt als iemand 
met iets geconfronteerd wordt -dat is de essentie van   een museum- 
namelijk de  confrontatie van   de bezoeker met een object. Van het 
proces dat zich daarbij afspeelt  we bijna niets. Waarom 
is de Efteling leuker dan een museum? flls je dat weet heb je ten- 
minste een  kans om  te bepalen  of jouw  museum ook zo leuk moet 
zijn." Hij concludeert tegelijkertijd:  "Dat soort  onderzoek kan 
geen prioriteit  zijn van  een museum, dat is eigenlijk iets voor 
de schappelijke wereld." 
Toen ik voor de eerste keer vari een dergelijke wens hoorde, keek 
ik hier nogal van op. Ik dacht dat het een zeer persoonlijke wens 
van ëën vari de geïnterviewde museummedewerkers was. Tijdens 
latere interviews bleek echter dat dit soort wensen bij meev^dere 
museummedewerkers leefde. Blijkbaar is er een behoefte om 
publieksonderzoek in een ruimer kader te plaatsen dan alleen dat 
van   het eigen museum. 

10. Ei2![!Q]§ti^ye_§v^iuSti§ 

Voor een uitleg over formatieve evaluaties wil ik verwijzen naar 
hoofdstuk 8 'I Mogelijke toepassingen van de resultaten van 
publieksonderzoek. Zoals in dit hoofdstuk ook vermeld wordt komt 
dit soort onderzoek in Nederland bijna niet voor. Er zijn ook 
maar twee geïnterviewde museummedewerkers die vertelden wensen op 
dit gebied te hebben, namelijk Jan Sas van het Maritiem Museum en 
Ber van Wengen van het Rijksmuseum voor Volkenkunde, die het 
zeer zou toejuichen als er dergelijk soort onderzoek in het 
Rijksmuseum voor Volkenkunde  zou  plaatsvinden,  "om  mensen nou 
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eens te  vragen of  ze teksten  snappen, zodat Je van tevoren ook. 
allerlei aanpassingen kunt maken." 

11 • Sgecifieke_wensen 

Sommige  geïnterviewde  museummedewerkers   hebben   wensen  voor 
onderzoek die voortkomen uit specifieke situaties die qelcen 
voor het  museum waar  ze werken of uit de aard van de coJ]ectie. 
Hieronder volgt  een  opsomming vari      die  zogenaamde "specifieke 
wensen". 

De heer Duizer wari   het NI NT te Amsterdam: "Wi.j bieden net 
publiek speciale activiteiten aan,    zoals bijvoorbeeld een 
schapstheater. Slaat dit aan   of kunnen we dit naar be- 
neden schroeven zonder dat het de waarde \/ar\   het museum 
aantast, of moeten we het opvoeren'!' Dat wil ik qraag . " 

Margreet  ftnceaux var\      het  Museum  voor Land- en Volkenkunde te 
Rotterdam:  "Wij  krijgen  veel   publiciteit  in  tijdschriften, 
kranten, radio en televisie. Toch komen er niet zoveel mensen. 
We zijn benieuwd waar hem dat nou in zit. " 

De heer Bloemhof van het Natuurmuseum te Enschede: "We hebben 
een vivarium (een afdeling met levende dieren). Het is wel 
duidelijk dat kinderen dat leuk vinden, maar wat vinden de 
volwassenen er-van'?" 

Maarten Bertheux van het Stedelijk Museum te ftmsterdam: "fils 
je een kleine toeslag vraagt aan tentoonstellingsbezoekers is 
het belangrijk te  wie er bereid is dat te betalen, " 

Terugbj^ik 

De geïnterviewde museummedewerkers blijken veel wensen op gebied 
s/an publieksonderzoek te hebben als ze gevraagd wordt een 
verlanglijstje te maken en daarbij zaken als geld, tijd en 
mankracht even buiten beschouwing te laten. 
Het lijkt me interessant om vanuit deze "verlanglijstjes" terug 
te stappen in de "harde werkelijkheid" en eens te kijken welke 
van de genoemde wensen nu daadwerkelijk (kunnen) worden omgezet 
in concrete onderzoeksplannen voor de nabije toekomst. Dit zal in 
het volgende hoofdstuk aan de orde komen. 

..^:LM 
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HOOFDSTUK 9 
ZIJN ER CONCRETE ONDERZOEKSPLANNEN VOOR DE NABIJE TOEKOMST? 

Inl_eid i_ng 

In dit hoofdstuk wil ik de concrete onderzoeksplannen, die men 
heeft in de musea waar de geïnterviewden werken, op een ri.it.ie 
zetten en deze plannen vergel i.jken met de wensen, die m net 
vorige hoofdstuk geuit zijn. 

Precies de helft vari de geïnterviewden verklaarde dat er geen 
concrete plannen voor publlensonderzoek m de toekomst zijn in 
het museum waar zij werken. 
Er zi.jn drie musea, waar binnenkort publieksonderzoek zal worden 
uitgevoerd door een onderzoekbureau. Het gaat om de volgenae 
musea: Ri.jksmuseum het Cathari.jneconvent, Museum Boymans—van Beu- 
ningen en het Stedelijk. Museum. 
De heer Staal V3.ri het Cathari.jjneconvent vertelde tijdens het in- 
terview dat hij aan het onderhandelen was met een onderzoek- 
bureau over een binnenkort te houden onderzoek. Kernpunt var\ dit 
onderzoek moest een imago-onderzoek worden (Op het moment, dat 
mi.jn onderzoeksrapport uitkomt zal dit onderzoek reeds voltooid 
z i. j n) . 
In het Museum Boymans-van Beuningen zijn er vergevorderde plannen 
voor een publieksonderzoek dat door een onderzoeksbureau gedaari 
zal worden. Vragen, die ti.jdens het onderzoek aan de orde moeten 
komen zijn: hoe de mensen vari het bestaan vari het museum, waar 
komt men op af, welke kranten zi.jn belangrijk, etc. 
Maarten Bertheux va.ri het Stedelijk Museum vertelde: "Ik ben met 
twee clubs aa.ri het praten over publieksonderzoek, maar dat is nog 
informatief." Op het hoe en wat wilde hij niet verder ingaan. 

Er zijn drie musea, waar studenten een publieksonderzoek gaan 
doen: Het Tropenmuseum, Het Rijksmuseum voor Volkenkunde en net 
NINT. 
In het Tropenmuseum is een aantal jaren geleden besloten dat elk 
jaar, tijdens de wisselende tentoonstellingen, een 
publieksonderzoek gehouden zal worden. Deze onderzoeken worden 
altijd gedaan door studenten. Ook dit jaar zal dat weer het geval 
zijn. 
Ger V3.n Wer;gen van het Rijksmuseum vertelde dat onlangs een 
student antropologie zich heeft aangemeld om publieksonderzoek te 
doen. Wanneer dat precies zal gebeuren en waarover het onderzoek 
zal gaan is nog niet vastgesteld. 
Het NINT heeft een soort "vaste relatie" met de H.E.A.O. in Am- 
sterdam. "Zij zullen elk jaar een student sturen, die een 
doelgroeponderzoek gaat doen. We pikken er dus elk jaar een 
specifieke doelgroep uit", aldus de heer Duizer. 

In drie musea gaat men zelfstandig onderzoek doen. Dit is het 
geval bij het Maritiem Museum, waar Jan Sas elk jaar een aantal 
publieksonderzoeken uitvoert. Binnenkort zal de tentoonstelling 
"Schipbreuk" geëvalueerd worden. Voorafgaande aan de tentoonstel- 
ling is er een onderzoek geweest en nu wil men ook. achteraf 
kijken of de bezoekers iets hebben opgestoken vAri de tentoonstel- 
ling en of de tentoonstelling gewaardeerd werd. 
De heer  Duizer van het NINT vertelde dat men in het NINT binnen- 

'- '^^.l^ ~rt&A-k^^~ ■ 
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kort hoopt te starten met een soort "permanente enquête": elke 
maand zal er twee dagen geënquêteerd worden en wel op een 
doordeweekse dag en een dag in het weekend. Onderwerp vari deze 
enquête   is   de   publiekssamenstel1 ing   plus  een  evaluerend 
gedeelte. "Omdat de bezoekersaantallen zo sterk stijgen hebben we 
twee assistenten kunnen aantrekken, die daarin ervaring hebben. 
Zij zullen verantwoordelijk. zijn voor" het opzetten van ce 
enquête en de defiriitieve vragenlijst. Dus publieksonderzoek gaat 
structureel worden", aldus de heer Duizer. 
Plnja wari 't Hoenderdaal vari het Anne Frank Huis deelde mee aat 
er in de toekomst geen grote onderzoeken uitbesteed zu.iien 
worden, "maar de Educatieve Dienst zal wei zelfstandig kleine ori- 
derzoekjes uitvoeren." 

Terugblik 

Ondanks het feit dat maar weinig wensen uit het vorige hoofdstuk 
omgezet konden worden in coricrete planrien -hetgeen niet zo 
verwonderlijk is, als je bedenkt dat men bij het samenstellen 
var\ de 'verlanglijstjes' zaken als geld, tijd etc. buiten 
beschouwing mocht laten- blijkt toch dat men in de helft ^ari de 
musea concrete onderzoeksplannen heeft. In een klein aantal musea 
is zelfs recentelijk besloten regelmatig aar» publieksonderzoek te 
gaan doen. 

T»*-*».;- 
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HOOFDSTUK   10 
yiLKE_EISEN_STELT_MEN_aBN_E'yii=iEt<SgNDERZ 

I^nlgiding 

In dit hoofdstuk wil  ik  nagaan  aan  welke  voorwaarde/eisen de 
geïnterviewde  museurnmedewerkers   vinden  dat  piiDl leksonderzoeK 
moet voldoen en tv^achten  deze in  overzichtelijke categorieën te 
verdel en. 
Deze categorieën zijn: 

1. de methodologische/schappelijke eisen. 
2. de "gerichtheid" wavi   een publieksonderzoek. 
3. overleg tussen museurn en onderzoeker. 
4. voorwaarderi naar het publiek toe. 

1 • De niethodoiogische/schaggel i^ jke_eisen 

Olie  geïnterviewde  rnuseummedewerkers  zim  het erover   eeris dat 
publieksonderzoek rnethodolog isch/schappel i j k goed in  elkaar moet 
zitten.  "Representatief", "deskundigheid" en "niet meerdui- 
dig uit te leggen" zijn veelgehoorde termen. 

Eeri klein aantal van de geïnterviewde museurnmedewerkers verstelde 
zelf niet te kunnen beoordelen of een publieksonderzoek aan 
bovengenoemde eisen voldoet. 

tisgresentatiyiteit 

Ongeveer de helft V3.r\ de geïnterviewde museummedewerkers laat de 
term "representativiteit" vallen als we het hebben over de eisen 
die zij 3.a.r< een publieksonderzoek stellen. Er zijn een tweetal 
aspekten die in verband met de bovengenoemde representativiteit 
woT'den genoemd. 
a. de keus vari   de te ondervragen bezoekers. 
Jan Sas zegt hierover: "Bij statistisch onderzoek gaat men ervan 
uit dat mensen weigeren, maar door de grote hoeveelheid mensen 
die ondervraagd wordt proberen we toch te komen tot een behooi— 
lijk representatief beeld." Hij signaleert ook nog een ander 
probleem.: "Het kan zijn dat mensen weigeren om andere redenen 
dan dat men er geen zm in heeft. Pils je er dan niet even met die 
mensen over praat, dan zeggen ze nee. flls je daarentegen zegt: 
"Juist als u het niet leuk vindt moet u meedoen, daar hebben we 
wat s^ri, We willen graag uw mening ", dan krijg je wel een hele 
hoge respons." 
Mevrouw van Leeuwen van het Mauritshuis zegt het nog duidelijker: 
"De mensen, die niet ondervraagd willen worden vallen af. Het 
onderzoek is dan niet meer zo representatief, want de wijsneuzen 
wi1len toch wel I" 
b. de periode waarin het onderzoek plaats vindt. 
Wat betreft de periode waarin het publieksonderzoek gehouden 
wordt vindt ongeveer de helft van de geïnterviewden dat je 
onderzoek, moet herhalen om een enigzins representatief beeld te 
krijgen. Een andere mogelijkheid werd genoemd door Chris Will vskn 
het Museum Boymans-van Beuningen: "Het mooiste zou zijn als het 
over bijvoorbeeld drie tijdstippen in een jaar verspreid wordt. " 
Vraagstel^l^ing 
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Een ander aspekt van de methodologische/schappelijke eisen 
betreft de vraagstelling. Eeri aantal geïnterviewde museurnmedewer- 
kers vindt een goede vraagstelling zeer belangrijk. Zij zien ook. 
wel in dat dat niet altijd even gemakkelijk is. 
Chris Will VBITI het Museum Boymans-van Beuningen zegt hierover: 
"De vraagstelling moet niet meerduidig zijn uit te leggen, dus 
heel goed doordacht zijn." 
Ook is het belangr^ijk de vraagstelling zodanig te formulet^eri dat 
het geven v^ri de zogenaamde "social desirable" ant^MOO^"den ',Hec 
komt voor dat mensen de waarheid een beetje geweld aandoen, orncat 
ze een goede indr^uk willeri maken, of omdat ze der-iken dat.: ze 
afwijken VATI een bepaalde norm. Een VY^asiq als: "Poetst u elKe dag 
uw tanden?" is bijvoorbeeld een vraag, die een social desirable 
antwoord uitlokt) zoveel mogelijk ondervangen wordt, want 
"mensen hebben de neiging dat soort antwoorden te geven", aidus 
F'iet er vari   der Heijderi vari het Rijksmuseum. 

^-    QÊ_llQgr2i??tlt!2§i^!l_yan_een_Bubiieksonderzt2ek 

Vier var] de geïnterviewden vinden het heel belangrijk dat je 'ge- 
richt" onderzoek doet. Met "gericht" onderzoek wordt bedoeld dat 
men var\ te voren moet waar het onderzoek voor gebruikt gaat 
worden en met dit doel in het achterhoofd ook het onderzoek moet 
uitvoeren en opzetten. 
Wilma vari Leur van het Verzetsmuseum zegt het als volgt: "Onder- 
zoek is pas nuttig als je heel gericht enquêtes houdt op heel ge- 
richte onderdelen. " 
De heer  van den Oord va.ri   het Rijksmuseum Vincent var\   Gogh brengt 
dit op een hele mooie manier onder woorden: "Je moet dicht bij 
huis blijven, je moet geen onderzoek naar dr^omenland doen. " 

3. Qyerieg_tussen_het_museum_en_de_onderzo 

Er zijn maar twee geïriterviewde museummedewerkers die overleg rnet 
het museum als een voorwaarde noemen. 
Chris Will s/ar\   het Museum Boymans-van Beuningen is een vari   hen: 
"Er moet wel vooraf overleg zijn over   wat wij precies willen . " 

^- y£'9ï2y§iïrd5!li..-D:§.§!:r_^e_bezoekers_toe 

Naast alle eisen die men BBr\ het onde>"Zoek zelf stelt vinden de 
geïnterviewden het ook belangrijk dat de bezoekers er niet al te 
veel last va-r\ ondervinden. De heer Staal V3.ri het Cathar i jnecon- 
vent : "Je merkt dat mensen niet zo'n behoefte hebben aar, een 
uitgebreid gesprek na afloop van een museumbezoek" 
Dok mevrouw var\ Leeuwen var\ het Mauri tshuis vindt dit een 
voorwaarde: "De onderzoekers moeten niet al te veel storen, zich 
niet opdringen, zodat mensen het leuk vinden geïnterviewd te 
worden." 

Terugblik 

ftls je naar de  lijst van  voorwaarden kijkt \riaaTaari   publiekson- 
derzoek volgens  de geïnterviewde museummedewerkers moet voldoen, 
valt het op dat deze niet heel groot  is. Toch  krijg ik.  niet de 
indruk dat er belangrijke zaken ontbreken. 
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Wat betreft de twee geïnterviewde rnuseumrnedewerkers, die BariQe\fer\ 
niet te kunnen beoordelen of een publieksonderzoek methodolo- 
gisch/schappelijk goed in elkaar zit: het lijkt me verstandig als 
zij ervoor zorgen meer informatie te krijgen over het doen van 
onderzoek. Het is niet nodig dat men m staat is zelfstandig een 
onderzoek uit te voeren, maar het is wel zo prettig -om niet ai 
te afhankelijk. te zijn- dat men enigzins kan beoordelen of een 
onderzoek goed in elkaar steekt. 
Verder is het opvallend dat maar twee geïnterviewden vertelden 
dat zij overleg -over wat men vanuit het museurn te wil Komeri- 
belangrijk vinden. Omdat maar twee ondervraagden deze eis 
expliciet genoemd hebben, kun je nog niet stelle.-i, dat zii ae 
enigen zijn, die dit belangrijk vinden. Er^ ziin rnisschieri OC'K qe- 
i nt et-"v i ewden, die deze voot-'waarde zo varizel f sprekend viriOen, OBV 
zij het niet eens genoemd hebben. 
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HOOFDSTUK 11 
W9I_DENKI_MEN_MEI_DE_RESyLT9TEN VAN_PUBLIEKSONDERZOEK IE_KyNNEN 
DOEN? 

Inj,ej^di_ng 
In dit hoofdstuk wil ik nagaan wat men, volgens de peïnterviewde 
museummedewerkers, met de resultaten van publieksonderzoeK sou 
kunnen doeri. Tijdens het interviewen bleek. dat er een grote 
diversiteit vari opvattingen op dit punt heerst: sommige 
geïnterviewde museummedewerkers hebben een zeer ui t qesprokeri 
mening over wat je met de t-^esultaten vsr\ publieksonderzoek kunt 
doen eri sijn m staat onmiddellijk een opsomming vari mogelijke 
toepassingen geven. Pnderen hebben er riet zulke di.i idel i j k.e 
ideeën over en vragen zich af of je über^haupt wei iets met ae 
resultaten vari publieksonderzoek kunt doen. (Zie verder hoofdstuk 
1 1 De houding vs^n de geïnterviewden ten opzichte vari puDlieks- 
onderzoek), ftl met al kwam er toch een breed scala van miiigelijke 
toepassingen vArt de resultaten vari publ ieksonder^zoek riaar veeren. 
Om hier enige duidelijkheid in te scheppen heb ik de mogelijke 
toepassingen, die genoemd zijn, onderverdeeld m categorieën. 
Er zijn een aantal toepassingen genoemd, die zeer specifiek zijn 
voor bepaalde musea. Deze toepassingen zijn opgenomen in de 
laatste paragraaf van dit hoofdstuk, getiteld: "specifieke 
toepassingen. " 

De resultaten van   publieksonderzoek zijn te gebruiken voor: 

1. 
c'. 
3. 
A 

7, 
8. 
g. 

10. 

Het formuleren var\   een marketingbeleid. 
Het inspelen op het kennisniveau van de bezoeker. 
Het inspelen op de wensen vari   de bezoeker. 
Het verkrijgen van een zeker inzicht/geestelijke bagage. 
Het doen vari   evaluaties. 
Het  ondersteuner!  van  keuzes  met behulp van onderzoeksre- 
sultaten. 
Het verwerven var<   geld van overheden en/of sponsors. 
De bewegwij zering/rout ing. 
Een aantal praktische  beslissingen  met  betrekking  tot ae 
inrichting van   tentoonstellingen. 
Specifieke toepassingen. 

1 • l91E§lli!Ii3Ë!l'_.9P._!!llt_35bied_yan...market i n 

Bijna alle geïnterviewde museummedewerkers noemden het gebruik 
van de resultaten van publieksonderzoek bij het formuleren van 
een marketingbeleid als mogelijke toepassing. 
Jan  Sas van      het  Maritiem  Museum  te Rotterdam zegt hierover: 
"Kijk, als ik soep maak moet ik ten eerste   of die  soep goed is 
en ten  tweede moet  ik proberen  die soep aan   de man te brengen, 
zo geldt dat ook voor een museum." 
De  heer  Duizer  van  het  NINT  te  Amsterdam   zegt  ook  iets 
dergelijks:  "Je  hebt  een  produkt  en  een  aantal mensen, die 
koppeling moet je maken, dat is gewoon een marketingkwestie." 
Geen van de ondervraagden gaat hier eigenlijk dieper op in. 
Pubiigi teit/gubiieksweryi^ng 

De toepassing op het gebied van   marketing, die  het meest genoemd 
werd, is die op het gebied van   publiciteit/publiekswerving. 
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Efen aspekt \'Br\ publiekswerving is het kennen vart de samenstelling 
van het publiek dat het museum reeds bezoekt, "flls je publiek in 
huis moet halen, moet .je wel welk publiek er komt en welk 
publiek  niet",  aldus  ftik   Meeuse vari het  Tropenmuseum  te 
Amsterdam. 
Ger vBri Wengen VBrt het Ri.jksmuseum voor Volkenkunde zegt hier- 
over: "Eveneens komt uit onderzoek wie .je niet binnen kri.jgt. Dan 
kun je je bezinnen op hoe je die binnen kunt halen." 

Behalve voor het vinden van de .juiste doei gr-'oe pen Kun .ie a e 
resultateri van publieksonderzoek ook gebruiken orn uit te vmaeri 
VAri welke publ iciteitsrniddelen en media .je moet riebruiwen zou 
moeten maken om die gewenste publieksgroepen te bereiken. De hee>'- 
Staal V3ir\ het Cathari.jneconvent zegt hierover: "fllü je een 
affiche laat maken en het blijkt uit onderzoek dat vri.jwel 
niemand het door dat affiche weet dan kun .ie .je afvragen of .je ,je 
deze kosten niet beter kurit bespareru " Margreet ftnceaux var, net 
Museum voor Land- en Volkenkunde te Rotterdam vat dit nog eens 
kort samen: "Met behulp s/ari publieksonderzoek kuri .je uitzoet-'en 
waar .je het spaarzame geld en ti.jd van de P. R.-af del ing kunt 
inzetten. " 

Je kunt de resultaten van publieksonderzoek ook gebruiken om na 
te gaan hoe het met de naambekendheid gesteld is. Chris Will vari 
het Museum Boymans- vari Beuningen: "Je kunt de resultaten 
gebruiken voor het beter bekendmaken van de naam vart   het museum. " 

^'    b^t_iDlE?i§D_9B_b§i_li§DDi§£!iy^^k'_yêD_"^e_ be zoeker" 

"De bezoeker" heb ik tussen aanhalingstekens gezet omdat er m,i. 
geen algemene bezoeker bestaat. Je kunt hoogstens van 
publieksgroepen spreken. Voor het gemak maak ik wel gebr^uik vavi 
deze term. 

Met behulp \/ari de resultaten van publieksonderzoek kun je 
proberen in te spelen op het kennisniveau var\ de bezoeker. Het is 
bijvoorbeeld mogelijk om uit te zoeken of bepaalde elementen v^^ri 
de presentatie wel duidelijk zijn. 
De heer Duizer van het NINT zegt hierover: "Je kri.jgt informatie 
over of iets makke li.jk is of moeilijk. Bijvoorbeeld de 
computerspelletjes die we boven hebberi staan, daar^van dachten wi.j 
zelf dat die makkeli.jk waren, maar het bleek dat het publiek er 
anders ovsr   dacht." 
De heer Bloemhof vari het Natuurmuseum in Enschede vindt dit ook: 
"Je kunt kijken of de teksten duidelijk genoeg zijn, of ze te 
begrijpen zijn." 

Een andere  manier om  op het  kennisniveau vari   de bezoeker m te 
spelen is gebruik maken van   een voorkennisonderzoek. 
Jan Sas vertelt dat hij  het  zeer  belangri.jk  vindt  om  "in te 
zoemen" op het kennisniveau van de bezoeker bij binnenkomst. 
Hij  geeft  een  voorbeeld  uit  de  praktijk. "Ik heb laatst een 
onderzoek gedaan voor de tentoonstelling vari     Ver Huell.  Dat was 
een tentoonstelling over aquarellen. We vroegen ons af of we daar 
nou veel of weinig over  moesten  uitleggen.  Toen  bleek  dat de 
meeste mensen  wel wisten  wat een aquarel was hebben we daarover 
geen informatie in de tentoonstelling laten opnemen." 

-..•s^-mi^r-?J^Aisitri.. .-■> 



40 

In het ftnne Frank Huis te firnsterdam doet men regelmatig 
onderzoek r\a.a.r de voorkennis van scholieren over bepaalde 
onderwerpen. "We doen nu een onderzoekje naar de voorkennis over 
anti-semitisme bij schoolkinderen, want daar gaan we binnenkort 
een tentoonstelling over maken. Ik wil bij nieuwe projecten de 
voorkennis testeri om daar het educatieve programma op te 
baseren", aldus Pinja var\   't Hoenderdaal. 

Een andere mogelijkheid om m te spelen op het kennisniveau van 
de bezoeker is het format iet evalueren (formatieve evaluatie 
vindt plaats tijdens de ontwikkeling of opbouw van een teritoon- 
stelling of een project, zie ook de inleiding). Jan Sa<u'; is cje 
enige geïnterviewde museummedewerker die ervaring heeft met ait 
soort onderzoek. Hij vertelt hierover: "Bij de ontwikkeling van 
het documentatiesysteem, dat door het publiek Pediend moest 
kunnen worden heb ik een vo>-"m vari format lef evaluatieonderzoek 
gedaan, zodat we het aan konden passen terwijl het ontwikkeld 
werd." 

3- d§t _a,nsee],en_ oe_de_ wensen _yan_J^de_ be 

inzoemen"  op het  publiek is rekening 
publiek  —volgens  de  resultaten vari 

vragen  over  motivatie en 

Een ander aspekt van      het 
houden   met   wat   het 
publieksonderzoek- leuk vindt. 
Jan  Sas  zegt  hierover:  "Ik  stel 
verwachtingen vari      het publiek en je probeert je daar ook a3.ri   aart 
te passen. " 
De heer Duizer var\   het  NI NT  sluit  zich  hierbij  aan:  "Met de 
uitkomsten vari   onderzoek kun je je programmering beter richten op 
de wensen die leven bij het publiek. Uit onderzoek blijkt ook dat 
studenten en H.B.O.-ers ontbreken. Om ze binnen te krijgen hebden 
we een tentoonstelling over fractels gemaakt  (het begrip fracteJ 
komt uit de wiskundige topologie. De definitie luidt: een figuur, 
waarvan onderdelen op de  een  of  aridere  manier  lijken  op het 
geheel. Dit  is nog  vrij abstract.  Om het begrip duidelijker te 
maken volgt een voorbeeld,  het blijft  echter voor ni et - msi aers 
een moeilijk  begrip. Stel:  je hebt  een stukje \'3.'r\   een Dlad van 
een eik, een stukje, waarbij je  niet de  vorm vari      het blad kunt 
zien, maar  wel de  bladstructuur. Dan kun je aari   de hand vari   dat 
stukje zeggen: "dat is var\   een eik. "). Met zo'n extraatje  kun .ie 
testen of daar publiek op af komt." 
Ook de  heer van den Oord vari   het Rijksmuseum Vincent vari Gogh te 
Amsterdam noemt een dergelijke  toepassing:  "Na  1990  willen we 
beginnen met moderne kunst. Je kunt dan eerst onderzoeken hoe dat 
valt bij het publiek." 

^-    i!l'Zi£btêDZ3^il§te]^ijke_ bagage 

Afgezien vars de praktische/concrete toepassingen zijn de 
resultaten var\ publieksonderzoek ook te gebruiken om een bepaald 
soort "inzicht" te krijgen. 
Zoals de heer Staal zegt: "het nut vart vroeger onderzoek is dat 
we inzicht kregen in een aantal effecten var\   ons handelen." 

Of zoals  Ger van  Wengen var\   het Rijksmuseum voor Volkenkunde te 
Leiden het noemt: "Om  gewoon voor  je eigen  museum te   hoe men 
reageert op een tentoonstelling, dat is vreselijk nuttig." 
Gok  Pieter  van  der  Heijden  van  het Rijksmuseum te Amsterdam 
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vindt dat  je door  het grondig  doornemen vari     de resultaten van 
publieksonderzoek "een bepaalde feeling opbouwt". 
De heer vs^ri   den  Oord gaat  nog een  stapje verder: "Tijdens het 
publieksonderzoek, dat in 1979  gehouden werd  in het Rijksmuseum 
Vincent van  Gogh, bestonden  we nog  niet zo  lang en ik vond de 
resultaten vBri   het onderzoek een houvast, je wist  wat je bedding 
was. Je  krijgt niet  alleen een profiel vari   je publiek, maar OOK 
vari   jezel f. " 
De meeste geïnterviewde museurnmedewerkev^s  hebben 
samenstelling vari      de bezoekers vart   het  museurn, 
Uit de resultaten van  publ ieksii-nderzoek kan  dan 
eigen verwachtingen  ten aanzieri  van het publiek 
werkel i jkheid ovet^eenkomen. 
Margreet PnceauK var,   het  Museum voor  Land- en  Volkenkunoe zect 
hierover: "Vaak.  heb ik het gevoel dat .je met wat gezond verscana 
zelf ook wel kunt bedenken wat de publlekssamenstel 1 ing  is, maar 
soms sla je de plank, toch wel mis. " 
Ook  Pinja  van  't  Hoenderdaal  beseft  dat.   "Je  moet  blijven 
uitkijken met .je ooi-^deel, want je bent natuurlijk  suD.iectief, .je 
moet  kijken  of  je  veronderstellingen  wel  kloppen",  zegt ze 
hierover. 

laeeën 
w r^ a f- z e 

bl i.T ken 

over oe 
wev^Ken. 
of hurp 

enirjzii'is mee öe 

5. Gebrui k_yan_de_resuitat en_yan_gubli_ek 

De resultaten wari 
wil evalueren. 
Wil ma \/ar\     Leur 
resultaten var\   pu 
gende  zaken  te 
vaste opstelling, 
Dit  al les   om 
tentoonstel1 ingen 
onderwerp  vond, 
worden ontvangen. 
Ook Aik Meeuse vi 
h i ervoor  nod i g 
gegevens hebben, 
je beter evaluere 

publieksonderzoek  zijn zeer  br-uikbaar ais meri 

van  het  Verzetsmuseum te ftmsterdam vertelt de 
blleksonderzoek te  willen gebruiken  om de vol- 
evalueren:  "Wat  vindt  men kwalitatief var\   de 
welke delen vindt men  goed, wat  pikken ze op? 

je   educatie  op  te  richten.  Bij  wisselenae 
kun  je  onderzoeken  of  men   het  een  noea 

of  de educatie functioneert, hoe rond 1 eid i ngefi 
wat er blijft hangen en wat niet. '■ 

ndt dat hiervoor  gegevens van   publieksonderzoek 
zijn:  "hl Is  Je  wilt  evalueren  moet  .;e  toch 
met gegevens van   onderzoek.  sta je  sterker, kun 
n. " 

Over het algemeen doelt men op summatieve evaluatie, als men de 
term evaluatie gebruikt. Formatief evaluatieonderzoek. komt nog 
nauwelijks voor in de Nederlandse musea (Voor uitleg over summa- 
tieve en format i eve evaluatie zie inleiding), \/an alle 
geïnterviewde museummedewerkers is Jan Sas de enige die echt 
ervaring heeft met dergelijk onderzoek. 
In een artikel in de Museumvisie (oktober 19Ö6, n>" 
123) beschrijft hij een soort tussenvorm van 
formatief evaluatieonderzoek, namelijk het 
evaluat ieonderzoek". 
Onder corrigerend evaluatieonderzoek verstaat hij: 
van een tentoonstelling onmiddellijk na de opening 
van dit soort onderzoek is dat je geen ruimte, geld en tijd nodig 
hebt voor proefopstellingen en dat je toch de nodige correcties 
kunt aanbrengen, want de tentoonstelling zal dan nog geruime tijd 
staan. 
In het artikel geeft hij een voorbeeld van   zo'n corrigerend eva- 
luatieonderzoek dat hij heeft uitgevoerd in  het Jan Cunencentrum 

3  pag.  lcJ7- 
summat ief  en 
"corn gerend 

Het evalueren 
Het voordeel 



in Oss in 1986, onmiddellijk na de opening "van de tentoonstelling 
"Verover het beeld". 

6. Het ondersteunen Y§:T[I heu?.?§ [!]§t _beh ui B_yan_ onderzoeksre- 
sultaten 

Een ander toepassingsgebied is het ondersteunen van keuzes met 
behulp van (statistisch) materiaal. De onderzoeks'resu i t a tei'i 
worderi dan als legitimering gebruikt. 
ftik Meeuse zegt hierover: "Het is goed om argumenten te 
verzamelen om inhciudel i j ke discussies te onderbouwen. " 
Pnja vari 't Hoenderdaal geeft van een dergelijke toepassinp een 
praktisch voorbeeld: "Wij (de Educatieve Dienst) geven bezoekerr^ 
soms een walkman mee waarop een aantal dingen iets duidelijker 
worden uitgelegd. We hebberi mensen, ria het gebruik vari aie 
walkmans eens een enquête laten invullen. Daaruit Dleek dat die 
walkmans goed werkten. Dat was een legitimering naar" de directie 
toe: Zie maat-", het werkt I " 

Om de resultateri vari publieksonderzoek voor dit doel te kunnen 
gebruiken is het m.i. wel noodzakelijk dat deze resultaten niet 
meerduidig uit te leggen zijn. Margreet ftnceaux vari het Museum 
voor Land- en Volkenkunde te Rotterdam merkt hierover op: "Je 
merkt -ik maak me er zelf ongetwijfeld ook schuldig aan- dat je 
een aantal ideeën hebt over wat waarschijnlijk uit zo'n onderzoek 
zal gaan komen, en als je dan de cijfers voor je neus krijgt dan 
heb je sterk de neiging om die cijfers te gebruiken om jouw 
mening te onderbouwen, maar daar schiet je niets mee op. " 

^- b?t_y5>2^eryen_.yan_§eld_yan_oyerheden_en/^^ 

"Je kunt de gegevens van publieksonderzoek gebruiken om bepaalde 
dingen   gedaan   te   krijgen   var\ politieke  subsidiegevers. 
Bijvoorbeeld als er iets in het museum verbeterd moet wordden kun 
je dat proberen aar] te tonen met behulp vart statistische 
gegevens", aldus Chris Will van het Museum Boymans- var\ 
Beuningen. 
Ook ftik Meeuse is zich hiervan bewust: "Je kunt de gegevens 
gebruiken voor het aantrekken/verwerven vari nieuw geld, niet 
alleen van overheden, maar ook van sponsors." 
In het museum Boymans vari Beuningen is de sponsormedewerkster dan 
ook een groot voorstandster vari publieksonderzoek "want je kunt 
het imago vari het museum eindelijk eens duidelijk. krijgen om 
daarmee riaar   het bedrijfsleven toe te werken", aldus Chris Wil, 

Eventuele sponsors zijn voornamelijk, geïnteresseerd in het ver- 
krijgen vari naambekendheid en ondersteuning van hun imago. Musea 
kunnen de eventuele sponsors een goed bereikbaar publiek bieden, 
dat qua inkomen, opleiding etc. binnen de doelgroep vari deze 
eventuele sponsors valt. Daarom is het belangrijk dat een museum 
zoveel mogelijk van dit soort gegevens over het publiek 
verzamelt. Hoe beter deze gegevens overeenstemmen met het 
profiel    var\ een    eventuele   gebruiker/afnemer   des   te 
aantrekkelijker wordt het voor een bedrijf orn tot sponsoring over 
te gaan. In het kort komt het erop nesr dat je, om eventuele 
sponsors naar je toe te halen, over voldoende gegevens over het 
publiek moet beschikken. 

'jB^ïkr.il..i, , ^-.'i^; .^.. .,..- ..^^,.   .  .:1.,^..i4.ii u-;.:%*-,i-- 



43 

ö- Bewegwijzering/routing 

Het is mogelijk om met behulp var\ publieksonderzoek uit te zoeken 
of de bewegwijzering binnen, maar ook buiten het museum functio- 
neert. De heer Staal van het Cat har i.jneconvent zegt hierover: "De 
bewegwijzering in het museum is slecht, dat weet ik dan nu en 
daar zijn we mee bezig. We krijgen daarbij ook hulp vari mensen, 
die zich beroepshalve bezighouden met bewegwijzering. Dar doen we 
rta tien jaar dus niet meer zelf, want het blijkt dat we dat 
gewiDon met kunnen. " 
Daarnaast kan publieksonderzoek informatie opleverden over de rou- 
ting, die  het publiek  aflegt. De  heer Duizer van heb NIiMT; "Je 
krijgt meer zicht op de routing, waar ze lang blijven staan. " 
Ook de heer Staal  mer^kt op:  "Ook waar  het publiek  aan voorDij 
loopt kom je   te , dus wat de oriaant r-ekkel i j ke afdelingen zijn. 

9.  Wat betref t__grakt ische besl i ssingen bi..j_de_ inricht ing van 

Ger van Wengen \/ari het Rijksmuseum voor Volkenkunde: "Je ontdekt 
dingen, waarvan je zegt, verdorie, dat is stom, dat moeten we de 
volgende keer beter' doen. Er was bijvoorbeeld een inleidende 
tekst bij de tentoonstelling "Jaargetijden vari de mens", maar die 
hing pal om de hoek van de ingang, dus een heleboel mensen liepen 
daaraan voorbij. Ook. de indeling va.'ri de entree kwam niet over. Zo 
zijn er een heel stel praktische dingen waar je achter komt als 
je systematisch onderzoek doet. 
De heer Staal sluit zich hierbij aan: "Je kunt bijvoorbeeld te 
horen krijgen dat bij bepaalde vitrines de bordjes te laag staan 
of te ver in de kast om nog zonder bril te kunnen lezen." 

10. Sgecif ieke^toegassingeilj 

Deze paragraaf komt aari het eind van dit hoofdstuk omdat ik de 
lijn vart mijn verhaal niet onnodig wilde vertroebelen, maar toen 
ook de lezer deze voorbeelden uit de praktijk niet wilde 
onthouden. 

Chris Will van het Museum Boymans- van Beunirigen: "Tijderis het 
afgelopen museumweekend is er onderzocht of het museum dan 
nieuwe mensen trekt of dat het eigenlijk een festijn is voor de 
vaste clientele." 

Dan \/ar\ Golberdinge van De Commander ie var\ St.-Jan: "Ik had het 
idee dat de belangstelling van scholen wat wegebde. Maar uit 
onderzoek bleek dat dat eigenlijk niet zo was en dat er andere 
redenen waren waarom de scholen niet konden komen, bijvoorbeeld 
door moeilijkheden in het onderwijs zelf." 

ftnja van 't Hoenderdaal vari het finne Frank Huis: "Ran de hand 
van de onderzoeksresultaten konden we beslissen dat we ons in de 
winter bewuster gaan richten op het Nederlandse publiek. Verder 
komen veel mensen alleen voor het achterhuis en worden de 
tentoonstellingen over het heden nauwelijks bekeken. Juist dat 
"heden" vinden we belangrijk. We gaan nu dus het "heden" in alle 
tentoonstellingsonderdelen stoppen, ze actualiseren." 

-•.^„..1; = 
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Pik Meeuse van het Tropenmuseum: " Bij de tentoonstelling over 
Indonesië bleek de catalogus niet te verkopen. Uit onderzoek kwam 
naar voren dat velen niet wisten dat er überhaupt een catalogus 
was. Nu kun je dat makkelijk veranderen: je kunt ze neerlegqen 
bij de tentoonstelling. 

De heer van den Oord van het Rijksmuseum Vincent van Gorih: "Ris 
je eenmaal je bedding gevonden hebt (daar heo je 
publieksonderzoek bij nodig) dan kun je het omkereri; het museum 
kan voor onderzoek dienen, want je bent een herkenbaar lichaam. " 

Terugbli k 

In dit hoofdstuk zijn een aantal categorieën van mogelijke 
toepassingen van de resultaten van publieksonderzoek aart de orde 
gekomen. Ik heb er geen zicht op in hoeverre deze toepassingen 
ook. in werkelijkheid worden uitgevoerd: ik kan slechts afgaan OD 
wat er hier tijdens de interviews over is gezegd. Dit zou 
eventueel als onderwerp voor een volgend onderzoek kunnen dienen. 
Verder valt het op dat men bij marketing over het algemeen 
slechts aan publiekswerving/publiciteit denkt, terwijl marketing 
veel meer is. Een ander aspekt, zoals de wijze van voorlichting 
in het museum valt hier eigenlijk ook onder, maar wordt door de 
ondervraagden als een soort aparte categorie van toepassingen 
benoemd. Blijkbaar is de veelomvattende betekenis van het begrip 
marketing nog niet bij alle museummedewerkers ingeburgerd. 

-   f- ■ ■ J       ■... -V'-        ■ 'f-^--.-. 
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HOOFDSTUK 1£ 
wei li DE HOUD I NB VftN DE GEÏNTERVIEWDEN JEN OPZICHTE V0N 
PUBLIEKSONDERZOEK? 

lDi§idiDS 

In dit hoofdstuk wil ik nagaan of de geïnterviewde museumme- 
dewerkers positief, neutraal dan wel negatief ten opzicnte van 
publieksonderzoek staan. Dit is echter met zo eenvoudig ria te 
gaari. Ten eerste zijn er meer gradaties in de houding \'an ae 
geïnterviewden aari te brengen dan eeri simpel pos it i et / neu- 
traa1/negatlef. 
Ten tweede kan ik slechts afgaan op hetgeen er tijdens de 
interviews is gezegd en kan ik niet nagaan in hoeverre dat wat 
men gezegd heeft ook. m de praktijk tot uiting kC'mt. 
Toch wil ik een poging wagen om een indeling te maken m de 
houding vari de geïnterviewden. Ik wil dit doen aa.r> de hand van 
hetgeen men concreet over dit onderwer^p gezegd heeft. Daar- 
naast zal ik tussen de regels proberen door te lezen om te kijken 
of er dingen gezegd zijn, die impliciet iets duidelijk maken over 
de houding vari de geïnterviewde museummedewerkers ten opzichte 
van publieksonderzoek. 
Daarna wil ik nagaan of er per museum een soort algemene consen- 
sus heerst over publieksonderzoek, omdat je niet voetstoots kunt 
aannemen dat de mening van een geïnterviewde representatief is 
voor hoe de andere museummedewerkers binnen hetzelfde museum 
denken over publieksonderzoek. 

1 • y§t_!ll§bben de Q§.ÏDt?ÏZ^i§yÖg!li ülk' 99!liCÏZgêt Sêzegd 5Yer hun 
b5yding_ten_ogzichte_yan_publ.i.eksonder 

Dertien vsri de zestieri geïnterviewden zeggen positief ten op- 
zichte van publieksonderzoek te staan. In deze uitspraken wil IK 

nuances aanbrengen aan de hand van de andere dingen die men ge- 
zegd of gedaan heeft (of men bijvoorbeeld zelf het initiatief 
neemt tot publieksonderzoek, of er concrete plannen zijn voor 
publieksonderzoek, in de nabije toekomst, of men veel tijd in 
publieksonderzoek, steekt, etc). 

De dertien personen zijn: De heer Staal -vari het Rijksmuseum het 
Catharijneconvent, Jan Sas van het Maritiem Museum, Chris Will 
van het Museum Boymans-van Beuningen, Ger van Wengen var\ het 
Rijksmuseum voor Volkenkunde, De heer Duizer van het NINT, Pieter 
van der Heijden van het Rijksmuseum, mevrouw van de Kieft van het 
Omsterdams Historisch Museum, ftnja van 't Hoenderdaal van het 
Onne Frank. Huis, fiik Meeuse van het Tropenmuseum, De heer van den 
Oord van het Rijksmuseum Vincent van Gogh, De heer Bloemhof van 
het Natuurmuseum, Wilma van Leur van het Verzetsmuseum en mevrouw 
van Leeuwen van het Mauritshuis. 
Hieronder zal ik hen fefen voor bën   behandelen. 

De heer Staal van het Rijksmuseum het Catharijneconvent zegt dat 
hij erg veel waarde toekent aan   publieksonderzoek. 
Ten tijde van het interview was hij in onderhandeling met een 
onderzoekbureau over een in de nabije toekomst te houden 
publieksonderzoek. 

.^■s^^^-J^^^' -C'.- kO^v:' ■' 
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Hij plaatst wel de kanttekening dat het moeilijk is dat er soms 
resultaten uit een onderzoek komen waar je niets mee kunt doen. 
Hij geeft hier een voorbeeld van: Het schijnt dat er nogal wat 
vooroordelen heersen ten opzichte van religieuze kunst (De 
collectie var\ het museum bestaat uit religieuze kunst). "Dat is 
iets wat je als museummedewerker nauwelijks kurit \'Br^ariüBreri,  " 

Jan Sas vari het Maritiem Museum zegt over publieksonderzoek: "üm 
in te zoemen op het kennisniveau van de bezoeker is het doen var\ 
onderzoek noodzakelijk." 
Tevens doet hij regelmatig -op eigen initiatief- ze]fstandiy 
onderzoek in het Maritiem Museum. Zijn hele houdirig, wat n i j 
zegt, wat hij doet maakt duidelijk dat publieksonderzoek let'v ir-. 
dat volledig in (zijn) museumbeleid is opgenomen. 

Chris Will vari het Museum Boymans-van Beuningen vertelde dat hij 
de mening \/ar\ E. Beenker (Hoofd van de afdeling Communicatie , 
met wie hij nauw samenwerkt), dat publ i eksonderzc^ek riiet riod i g 
is, niet deelt. Samen met de sponsormedewerkster heeft hij het 
initiatief genomen tot een publieksonderzoek dat waarschijnlijk 
in de nabije toekomst zal gaan plaatsvinden. 

Ger vari Wengen van het Rijksmuseum voor Volkenkunde gaat in op 
het verschil tussen onderzoek naar de publiekssamenste 11 ing en 
gedragsonderzoek. Onder gedragsonderzoek verstaat hij:"Onderzoek 
naar hoe mensen met een tentoonstelling omgaan, wat ze van een 
tentoonstelling opsteken, hoe men een tentoonstelling Brvaat^t, 
hoe ze er doorheen lopen, waar hun aandacht op valt en waarop 
niet en hoe dat komt. 
Deze vorm van onderzoek vindt hij veel nuttiger dan onderzoek 
naar de publiekssamenstel1 ing "omdat de een na de ander derge- 
lijk onderzoek doet en er iedere keer weer feilloos hetzelfde 
uitkomt." 
Hij benadert niet zelf studenten, maar daar krijgt hij ook eigen- 
lijk de kans niet voor: vrijwel ieder jaar bieden zich kandida- 
ten aan. Over een student, die zich recentelijk aanmelaoe om 
onderzoek in het Rijksmuseum voor Volkenkunde te doen zegt hij: 
"01s hij onderzoek wil doen, laat hem dan in godsnaam zijn gang 
gaan, want wij hebben er misschien ook iets aan. " 

In het Rijksmuseum zijn in verhouding veel publieksonderzoeken 
gedaan. Pi et er van der Heijden steekt er veel tijd in: gespv^ek.— 
ken voeren met de onderzoekers, zich grondig verdiepen in het 
onderzoeksrapport, evaluatiegesprekken organiseren, etc. Hij 
vindt dat je eigenlijk alle middelen (teksten, dia's, etc. maar 
ook het tentoonstellen zelf) zou moeten testen. 
Onderzoek naar de publiekssamenstel1 ing hoort volgens hem in het 
"basisonderzoekspakket": "Een dergelijk onderzoek moet je een 
keer op poten zetten en het herhalen is dan niet zo moeilijk 
meer. Ik snap niet waarom musea daar niet in slagen!" 
Hij maakt echter twee kanttekeningen. Ten eerste vindt hij dat 
resultaten van publieksonderzoek vaak niet praktisch toepasbaar 
zijn, "maar je neemt het wel mee in je "basiskennis"." 
Ten tweede vindt hij het jammer dat bepaalde vragen zo vaak hei— 
haald worden: "De vrijetijdsbesteding is volgens mij in fimstev^dam 
niet veel anders dan in Haarlem. Dat weet het C.B.S. (Centraal 
Bureau voor de Statistiek) allemaal wel. Je moet het alleen af en 
toe periodiek controleren" 

(&^ i \A^    ^i-^al^^Ly^ ^^^^^3^ ^^« 
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De heer Duizer van het NINT vindt publieksonderzoek "heel erg 
nodig, orndat je je juist als museurn toch wat agressiever in de 
markt moet opstellen." Het NINT heeft niet zozeer een conser- 
verende taak, er is geen collectie, geen depot: "Wij hebben geen 
oude dingen, op enkele uitzonderingen n^. Wij kunnen ons dus 
juist heel erg richten op de publieksgerichte taak." In de zeer 
nabije toekomst gaat men in het NINT een soort permanente en- 
quête houden. Dit gebeurt op initiatief vavi de heer Duizer. 
Over een onderzoek binnen het onderwijs, dat binnenkort aoor 
H. E. PI. O.-st udenten uitgevoerd zal worden zegt hij: "Hierop zal ik 
mijn beleid niet betrekking tot het onderwijs bepalen." 
Hij hecht blijkbaar zoveel waarde aan publieksonderzoek, dat n i .i 
zijn beleid erop wil baseren. 

Mevrouw s/ari de Kieft van het Pmsterdarns Historisch Museum zegt 
ook. positief over publieksonderzoek te zijn. "Marktonderzoek is 
buitengewoon nuttig", vertelt ze, maar "het heeft niet de hoogste 
prioriteit, want we zitten zeer krap met geld". 
Ook zij vraagt zich af of het wel zoveel zin heeft om onderzoek 
naar de publ lekssamenstel 1 ing te doen. "Er zijn al zoveel s'ari dat 
soort onderzoeken gedaan, dat ik me afvraag of de uitkomst erg 
verschilt met ons museurn, maar toch zou ik het wel willen . " 

ftnja van 't Hoenderdaal V3iri het finne Frank Huis staat zeer posi- 
tief ten opzichte \/air\ publieksonderzoek. In het flnne Frank Huis 
maakt men dan ook grondig gebruik van de resultaten '^ar\ publieks- 
onderzoek. Over een onderzoek dat in 1984 uitgevoerd is vertelt 
Anja van 't Hoenderdaal: "ftls we het onderzoek wari ' 8A niet had- 
den gehad, dan hadden de vernieuwingsplannen er heel anders 
uitgezien." 
Samen met haar collega's var\ de Educatieve Dienst doet zij 
regelmatig zelf kleine onderzoekjes. Ze zegt hierover: "In de 
toekomst wil ik voor vrijwel ieder schoolproject een voorkennis- 
onderzoekje doen." Er kan gezegd worden dat publieksonderzoek m 
het FinriB Frank Huis behoorlijk ingeburgerd is en dat men veel- 
vuldig gebruik maakt var\ de resultaten die publieksonderzoek 
opleveren. 

Ook ftik Meeuse vari het Tropenmuseum is zeer positief over pu- 
blieksonderzoek. In het Tropenmuseum wordt ieder jaar een pu- 
blieksonderzoek gedaan door studenten. ftik Meeuse neemt, indien 
niemand zich aanmeldt, zelf het initiatief tot het werven vari 
studenten. Hij steekt zeer veel tijd in publieksonderzoek: 
gesprekken met de onderzoekers, het organiseren van evaluatie- 
gesprekken, het voorbewerken var\ de onderzoeksrapporten, die elk 
staflid van het museum krijgt, etc. De onderzoeksresultaten 
worden ook gebruikt. Hij vertelt bijvoorbeeld dat hij, toen hij 
in het Tropenmuseum begon, in 1386, zijn publiciteitsplan heeft 
gebaseerd op een onderzoek naar-^ de naambekendheid van het 
Tropenmuseum. 

De heer van den Oord van het Rijksmuseum Vincent van Gogh zegt 
over het publieksonderzoek dat daar in 1975 werd gedaan: "Het 
onderzoek was op ons initiatief. Ik vond het werkbaar orn te wie 
er kwamen. (...) flls het uit jezelf komt om onderzoek te doen, 
ben je eerder geneigd de zaken serieus te nemen en daar iets mee 
te doen." Dit klinkt allemaal zeer enthousiast, maar na het 
onderzoek  van  1975  is  er  in het Rijksmuseum Vincent van Gogh 
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geen onderzoek meer geweest. 

Ulilma van Leur vair\ het Verzetsmuseum vindt dat publieksonderzoek 
nuttig kan zijn "mits het gericht gebeurt." 
Er is in het Verzetsmuseum tot nu toe feën onderzoek gedaan, dat 
IS uitgevoerd door een H. E. ft. O.-st udent e. Hoewel Wiima V3.ri Leur 
wel wensen heeft met betrekking tot publieksonderzoek zijn er 
geen concrete plannen voor de toekomst op dit gebied. Dit wordt 
o. a. veroorzaakt door het feit dat men m het Verzetsmuseum met 
zoveel mankracht heeft. Ze zegt hier verder nog over: "EBri bureau 
kunnen we niet betalen en zelf studenten zoekerr die orrde>"zoek 
willen doen is te veel gedoe." 

De heer Bloemhof vari het Natuurmuseum staat ook positief terr c^p- 
zichte van publieksonderzoek. Het onderzoek vAr\ 1988 dat uitge- 
voerd IS door H.E.ft.O.-studenten vond plaats op verzoek van het 
museum. Voor de toekomst heeft hij veel plannen op gebieo ^y^ri 
publieksonderzoek, maar deze ziin nog raet m concrete stap-per; 
omgezet. Het is niet helemaal duidelijk of er in de toekomst m 
het Natuurmuseum een "traditie" van publieksonderzoek zal ont- 
staan. 

In het Mauritshuis heeft er de laatste dertig jaar geen publieks- 
onderzoek plaats gevonden. Toch denkt mevrouw de Leeuw positief 
over publieksonderzoek. Zij voegt er aan toe: "In de beperkte zin 
dan. De samenstelling is het belangrijkst, de waardering wil ik 
ook wel , maar ik hoef niet te onderzoeken of ze ne^ de ten- 
toonstelling wanneer Rembrandt leefde, dat is niet interes- 
sant." Ook vindt zij onderzoek nu nog niet noodzakelijk: "Dat 
moet als je geprivatiseerd bent, en zo ver is het gelukkig nog 
niet ! 

Tot zover de dertien museummedewerkers, die zeggen positief ten 
opzichte var\ publieksonderzoek te staan. De drie geïnterviewae 
museummedewerkers die nu nog overblijven zeggen neutraal tot 
negatief ten opzichte vari   publieksonderzoek te staan. 

Margreet ftnceaux \'Bri het Museum voor Land- en Volkenkunde zegt 
het volgende over publieksonderzoek: "Ik sta er een beetje 
neutraal tegenover. '\/3iri een aantal dingen heb ik het gevoel dat 
je dat met wat gezond verstand ook wel kunt bedenken." Toch 
geeft ze toe: "Maar soms sla je de plank mis, het is zeker nuttig 
om dat onderbouwd te zien." Ze vertelt verder: "De belangwekkend- 
heid van onderzoek hangt er toch vanaf of je bereid bent je 
programma bij te stellen en dat is hier nog even twijfelachtig. " 
Toch is zij ingegaan op een aanbod var] het I.E.S.0. , een com- 
mercieel onderzoekbureau. Dit bureau heeft onderzoek gedaan naar 
de naambekendheid var\ een aantal culturele en recreatieve 
instellingen. Het Museum voor Land- en Volkenkunde zat daar ook 
bij. Voor een bepaald bedrag kon men dan de verwerking van de 
gegevens en de daaraan te verbinden conclusies kopen. Men had 
hier blijkbaar wel geld voor over, want het rapport is door het 
museum aangekocht. 

Dan van Golberdinge van de Commanderie van St. Jan klinkt niet 
bepaald positief over publieksonderzoek: "Je kunt er niet echt 
iets praktisch mee doen, dat heb je met de meeste onderzoeken op 
dat gebied, die zijn voorspelbaar. De bezoekers zijn voornamelijk 

■1, ,.■•■'1». 'rf,* .' ' 
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mensen met een hogere opleiding, hogere salarissen. Er zitten 
niet veel uit de arbeidersklasse bij. Dat weet je gewoon wel. 
(...) Het is goed dat er een tijdlang onderzoek gedaan is, maar 
als je er twintig hebt gezien dan blijken ze allemaal hetzelfde 
te zijn, dus waarom zou je de eenentwintigste doen?" Hij ziet 
blijkbaar weinig heil in onderzoek naar de publ lekssarnenstel- 
ling. Helemaal ongeïnteresseerd is hij echter niet. Kwalitatief 
onderzoek vindt hij wel weer interessant, maar het herhalen vari 
dit soort onderzoek vindt hij ook ietwat overdreven. Hij zegt er 
het volgende over: "Je kunt beter kwalitatief onderzoek doeri, 
bijvoorbeeld een onderzoek over teksten, wat bij het Rijksmuseum 
gedaan is. Dan moeten we onze teksten daar op aanpassen. (...) Dat 
15 dan nu uitgevonden, dan hoeft het niet meer onderzocht te 
worden." 

Ondanks het feit dat er m het Stedelijk Museum veel publiekson- 
derzoek heeft plaatsgevonden laat Maarten Bertheux zich nogal 
negatief uit over publieksonderzoek: "Tijdens de periode dat ik 
hier werk zijn er geen publieksonderzoeken geweest, met andere 
woorden: ik vind het niet belangrijk. Ik bedoel dat een beetje 
ironisch, natuurlijk is het belangrijk, maar een aantal uitkom- 
sten w&ri publieksonderzoek vertoont een aantal constanten." Ook 
hij doelt hierbij op onderzoek naar-" de publ iekssamenstel 1 ing- Hij 
gaat verder: "Wat je praktisch met publieksonderzoek zou kunnen 
doen dat is mij ook niet 100% duidelijk." Blijkbaar is publieks- 
onderzoek iets dat niet zo leeft voor hem. Opvallend is dat hij 
niet op de hoogte' was van het laatste publieksonderzoek, dat 
gedaan is in het Stedelijk Museum voordat hij er werkte ("Wat 
Amsterdam betreft", ft. Cavallaro & L. Puts, 1986). Ondanks dit 
alles vertelde hij dat hij aan het onderhandelen was met een 
onderzoekbureau. Over wat er precies onderzocht moest worden en 
met wie hij aair\ het onderhandelen was wilde hij zich niet verder 
uitlaten. In dit geval is het zeer moeilijk te peilen wat de 
geïnterviewde nu precies van publieksonderzoek vindt, omdat hij 
nogal wat tegenstrijdige dingen heeft gezegd. 

£.   De Q]?ni.ng van de e!2ii^aêl§ YêD ^.E SëlDtêïTyi^wde 
[!]y§§y[0[!]§dE^:^erkers 

Tijdens het afnemen van de interviews is ook aan de orde gekomen 
wat de collega's van de geïnterviewde museummedewerkers over pu- 
blieksonderzoek vinden. Het blijkt dat er weinig musea zijn, waar 
iedereen dezelfde mening heeft over publieksonderzoek. Een alge- 
hele consensus op dit gebied is eerder uitzondering dan regel. 

Het ftnne Frank Huis is zo'n uitzondering. Volgens flnja van 't 
Hoenderdaal denken alle museummedewerkers positief over publieks- 
onderzoek. Ze zegt hierover: "Publieksonderzoek is niet alleen 
een zaak van de Educatieve Dienst. Het Qnr\e Frank Huis is geen 
museum met ouderwetse afdelingen." 

In musea met een  kleine staf  is men  het meestal  redelijk eens 
over  publieksonderzoek.  Dit  is  bijvoorbeeld het geval bij het 
Verzetsmuseum, waar  de staf  uit slechts  twee personen bestaat, 
bij het Natuurmuseum en het Mauritshuis. 
Bij grotere musea, waar de publieksgerichte en de schappe-liJke 
afdelingen meestal meer gescheiden zijn  dan  bij  musea  met een 
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kleine staf, komt het vaak voor dat de mensen met publieks- 
gerichte taken er een andere mening op na houden dan de meer 
schappelijk gerichte conservatoren. De laatsten vinden 
publieksonderzoek niet zo nodig, of het interesseert ze niet 20 
veel. De heer Duizer van het NINT vertelt hierover: "Er zijn ook 
mensen, die zeggen dat publieksonderzoek niet nodig is en dat het 
publiek toch wel komt als er goede prestaties geleverd worden. '' 
Tijdens het interviewen is er echter geen enkel geval aan de orde 
gekomen waar er sprake was V3.rt   echte "tegenstanders". 

In het Rijksmuseum voor Volkerikunde denkt ook niet iedereen het- 
zelfde ovet-' publieksonderzoek. Ger wan Wengen zegt r, i erover: 
"Publieksonderzoek is toch iets dat bij de conservatoreri niet zo 
leeft als bij mij, want ik ben meer met publiek bezig. Zij hedDen 
meer iets van: "ach, wat leuk, dat dat gedaan is en nu gaan we 
weer over tot de orde van   de dag. " 

Ook fiik Meeuse heeft dergelijke ervaringen: "Het rar-^e 15, dat ie- 
dereen vindt dat het nodig is, ze vinden het prachtig, dat ik het 
op me neem. Maar er komt toch weinig respons. Soms moet ik ze 
echt r\aar evaluatiegesprekken toe trekken, terwijl zij toch de 
meest belanghebbenden kunnen zijn." 

Terugbük 

De meeste geïnterviewden zeggen positief te staan ten opzichte 
van publieksonderzoek. Maar wat iemand in theorie vindt hoeft 
niet altijd in de praktijk tot uiting te komen. Het is dus ook 
niet zo, dat als men zegt waarde te hechten aan onderzoek dat 
dat dan automatisch betekent dat publieksonderzoek een eigen 
plaats heeft gekregen in de musea waar deze mensen werkzaam zijn. 
Dit is bij slechts weinig musea het geval. 
Het is opmerkelijk, dat een aantal geïnterviewden aangeeft met 
meer zo geïnteresseerd te zijn in onderzoek naar de pubiieks- 
samenstel 1 ing, omdat zij menen dat dit soort onderzoek cver-^ het 
algemeen toch steeds dezelfde uitkomsten oplevert. 
Olgehele consensus over publieksonderzoek is uitzonderlijk, maar 
komt vaker voor in musea met een kleine staf dan in de grotere 
musea, waar de publieksgerichte en de schappelijke afde-lingen 
meer gescheiden zijn. Over het algemeen kun je stellen dat de 
mensen, die op de publieksgerichte afdelingen werken positie- 
ver ten opzichte van publieksonderzoek staan dan de meer- 
schappelijk gerichte conservatoren. 
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HOOFDSTUK 13 
CONCLUSIES 

In de inleiding werd al vermeld dat er allerlei aanwijzingen 
zijn, die aannemelijk maken dat publieksonderzoek niet bepaald 
ingeburgerd is in de Nederlandse musea. Laten we eens kijken of 
hetgeen uit dit onderzoek naar voren komt dit bevestigt dan wei. 
tegenspreekt: 

-Over het algemeen valt het op dat de meeste museummedewerkers 
nauwelijks actief zijn in het lezen vari onderzoeksrapporten van 
publieksonderzoek dat niet m het eigen museum is gedaan. Dat is 
jammer, want het is mogelijk dat er onderzoek, gedaari is dat OOK 
voor het eigen museum interessant is, dat er een situatie 
heerst, die vergelijkbaar is met die in het eigen mi.iseum. Ook net 
gevaar vart het herhalen vari onderzoek dreigt als men niet VBr\ 
elkaar weet wat er op onderzoeksgebied gebeurt. Ik denk. hierbi.j 
bijvoorbeeld aan onderzoek riasr beteksting, aud lovisua Is, etc, 
zaken waar elk museum mee te maken heeft. 
Het nauwelijks lezen wa.r\ eikaars onderzoeksrapporten is niet 
alleen te wijten Bari desinteresse, maar wordt ook ver-oorzaakt 
door het feit, dat men niet weet welke publieksonderzoeken er ge- 
daan worden/zijn bij andere musea, tenzij men mensen kent die 
werkzaam zijn in het betreffende museum <Zie hoofdstuk c.' Wat voor 
ervaring hebben de geïnterviewden opgedaan met publieksonderzoek 
dat buiten het eigen museum gedaan is?. 

- Er zijn drie museummedewerkers geïnterviewd, die werkzaam zijn 
in musea, die niet op de lijst vAri Harry Ganzeboom voorkomen en 
waarvan dus aangenomen kon worden dat daar geen publieksonder- 
zoek heeft plaatsgevonden. Tijdens het interviewen bleek echter 
dat er in twee VBn deze drie musea wel degelijk publieksonderzoek 
is gedaan. Dit zou kunnen betekenen dat de lijst vsiri Harry 
Ganzeboom niet helemaal volledig is (Zie hoofdstuk 3 ftls er geen 
publieksonderzoek heeft plaatsgevonden, wat zijn daar dan de re- 
denen voor?) 

- Tevens bleek tijdens het interviewen, dat er in een aantal 
musea meer publieksonderzoek gedaan is, dan staat aangegeven op 
deze inventarisatie. Hierdoor is feèn museum (Commanderie \'eir> St. 
Jan) in categorie B terechtgekomen, terwijl later bleek dat dit 
museum eigenlijk in categorie R had gehoord (Zie onderzoeks- 
opzet). Voor mijn onderzoek heeft dit gelukkig nauwelijks 
consequenties: Uit categorie ft zijn er dus eigenlijk zeven (in 
plaats vair\ zes) en uit categorie B zes (in plaats vAr\ zeven) 
musea gekozen. 

- Het komt slechts bij twee musea voor (en hier komt binnenkort 
èfen bij), dat er publieksonderzoek "in huis" wordt gedaan. 
Publieksonderzoek "in huis" wil zeggen dat de museummedewerkers 
zelfstandig onderzoek doen zonder hulp wart derden. Een probleem 
van het zelfstandig opzetten en uitvoeren van onderzoek is, naast 
het feit dat de benodigde kennis aanwezig moet zijn, de 
hoeveelheid mankracht die zoiets vraagt, met name in de 
uitvoerende fase. Verder blijkt uit de problemen, die het laten 

i!ll(MWili.llWiHHI 
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uitdelen wBri enquêteformulieren door suppoosten opleverden, dat 
voor "goed enquêteren" wel enige scholing vereist is. Daar staat 
tegenover dat je alles in eigen hand houdt (Zie hoofdstuk 4 Wie 
zijn de uitvoerders van publieksonderzoek?) 

- De meeste publieksonderzoeken worden uitgevoerd door studenten. 
Dit zijn voornamelijk studenten va.r\ de H. E. P. O. , de Universiteit 
(sociale schappen) of de Reinwardt ftcademie. In vrijwel alle 
gevallen boden de studenten zich zelf aari. Een aantal geïnter- 
viewden is zeer" tevreden over het werken met studenten. Deze 
mensen zijn over het algemeen zeer betrokken bij pub 1 leksorider- 
zoek en steken veel tijd iri de begeleiding ervan. Een ander aee. 
van de geïnterviewden is gerieigd publieksonderzoek, geaaan aoor 
studenten minder serieus te nemen en klaagt over de Kwaliteit 
vari de vraagstelling vari de onderzoeken en over het feit dat ae 
onderzoeksperiode meestal ingepast moet worden m het 
1esprogramma. 
- Het voordeel van het laten uitvoeren var\ onderzoek dC'or stu- 
denten is dat het goedkoop is (Zie hoofdstuk 4 Wie zijn de uit- 
voerders van publieksonderzoek?) 

- Over het laten uitvoeren s/ar\ publieksonderzoek, door een onder- 
zoekbureau of betaalde onderzoekers oordelen de geïnterviewden 
zonder uitzondering positief. De keuze voor een bureau wordt 
meestal bepaald door het feit dat men iemand s/ar\ het betreffende 
onderzoekbureau/de onderzoekers kent of al eerdere ervaring met 
dat bureau/deze onderzoekers heeft. Nadeel van het uitbesteden 
var\ publieksonderzoek aan een bureau is dat het een vrij kostbare 
zaak is (Zie hoofdstuk 4 Wie zijn de uitvoerders vari publiekson- 
derzoek?) . 

- Over het algemeen zijn de contactpersonen (bmneri het museufpi 
en/of tussen museum en onder-zoekers) mensen, die functies ver- 
vullen binnen de publieksgerichte afdelingen van het museum. Het 
komt echter maar in heel weinig musea voor dat de verantwoov^- 
delijkheid voor publieksonderzoek is vastgelegd in een functie- 
omschrijving. Dit wijst erop dat publieksonderzoek nauwelijKs 
geïntegreerd is in het museumbeleid (Zie hoofdstuk 5 Wie zijn 
contactpersoon binnen het museum en tussen het museum en de 
onderzoekers?). 

- Voordat een publieksonderzoek plaats vindt komt het soms aan de 
orde tijdens een (staf)vergadering, soms ook niet. Na afloop, als 
het onderzoeksrapport gereed is, wordt het vrijwel altijd gemeld 
in een (staf)vergader ing, maar vaak ook niet meer dan dat. Er 
zijn nauwelijks musea, waar er sprake is van een enigzins "vaste 
procedure van intern overleg" voor het geval er publieksonderzoek 
plaatsvindt. 
- Ris er onderzoek gedaan wordt door betaalde onderzoekers is er 
altijd sprake van intensief overleg tussen museum en 
onderzoekers, waarbij de museummedewerkers kunnen zeggen wat ze 
onderzocht willen zien en hoe zij vinden dat dat aangepakt moet 
worden. In het geval er publieksonderzoek door studenten wordt 
gedaan lijkt het niet altijd even vanzelfsprekend te zijn dat de 
museummedewerkers kunnen aangeven wat men onderzocht wil zien en 
hoe dat dient te gebeuren. Het resultaat hiervan kan zijn dat men 
langs elkaar heen werkt en de museummedewerkers niet meer zo 
geneigd zijn het onderzoek serieus te  nemen (Zie  hoofdstuk 6 Is 
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er sprake van overleg tussen de museummedewerkers onderling en 
tussen museum en onderzoekers?). 

- De financiële situatie op het gebied van publieksonderzoek is 
niet bepaald rooskleurig te noemen. Vaste budgetten zijn zeld- 
zaam en niet voldoende om onderzoek uit te besteden. Het is waar- 
schijnlijk niet toevallig dat in de twee musea, waar er wel 
sprake is van een vast budget voor publieksonderzoek tevens de 
verantwoordelijkheid voor publieksonderzoek m functieomschrij- 
vingen is vastgelegd. 
(on)Kosten voor publieksonderzoek gaan over het algemeen af van 
geld dat voor andere zaken gereserveerd is. Deze financiële si- 
tuatie geeft m. i. een indicatie -ve^ri het belang dat de verscnil- 
lende musea hechten aan het doen vari onderzoek. F'ubl leksonderzoek 
heeft nog steeds geen eigen plaats binnen het museumbeleid en dat 
werkt natuurlijk door in het geld dat ervoor beschikbaar is of je 
kunt beter zeggen: het geld dat er niet voor beschikbaar is (Zie 
hoofdstuk 7 Hoe zit het met de financiële kant var\ publieksonder- 
zoek?) . 

- De geïnterviewden blijken veel wensen op gebied van publieks- 
onderzoek te hebben als je ze vraagt een verlanglijstje te maken 
en daarbij zaken als geld, tijd en mankv^acht even buiten beschou- 
wing te laten. Ondanks het feit dat er maar weinig \/ar\ deze 
wensen in concrete onderzoeksplannen omgezet worden, blijkt toch 
dat men in de helft wari de musea, waar iemand geïnterviewd is, 
concrete onderzoeksplannen heeft. In een aantal musea heeft men 
zelfs besloten in de toekomst regelmatig publieksonderzoek te 
gaan doen (Zie hoofdstuk S Wat voor wensen heeft men op het 
gebied s/an publieksonderzoek en hoofdstuk 9 Zijn er concrete 
plannen voor de nabije toekomst?). 

- Een aantal geïnterviewden geeft aari niet te kunnen beoordelen 
of een publieksonderzoek methodologisch/schappelijk qoed in 
elkaar zit (Zie hoofdstuk 10 Welke eisen stelt men aan publieks- 
onderzoek? ) . 

- Sommige geïnterviewden hebben een zeer ui t gesproker: mening over 
wat je met de resultaten vari publieksonderzoek kunt doen en zijn 
in staat onmiddellijk een opsomming te geven van mogelijke 
toepassingen. Pnderen hebben er niet zulke duidelijke ideeëri 
over en vragen zich af of je überhaupt wel iets met de resultaten 
van publieksonderzoek kunt doen. Pil met al kwam er toch een breed 
scala van mogelijke toepassingen van de resultaten van publieks- 
onderzoek naar voren. Ik heb helaas weinig zicht op wat er nu 
werkelijk in de praktijk wordt toegepast. Dit zou eigenlijk nog 
eens onderzocht moeten worden. 
- Het is opvallend dat men bij marketing over het algemeen 
slechts aan publiekswerving/publiciteit denkt, terwijl marketing 
veel meer is. Blijkbaar is de veelomvattende betekenis van het 
begrip marketing nog niet bij alle museummedewerkers ingeburgerd. 
- Formatief evaluatieonderzoek wordt nauwelijks toegepast (Zie 
hoofdstuk 11 Wat denkt men met de resultaten van publieksonde»— 
zoek te kunnen doen?). 

- De meeste geïnterviewden zeggen positief ten opzichte van pu- 
blieksonderzoek te staan. In de  praktijk  komt  dit  echter niet 
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tot uiting: er zijn maar weinig musea, waar publieksonderzoek 
een eigen plaats heeft gevonden binnen de organisatiestruc- 
tuur van het museum. 
- Een aantal vari de geïnterviewden geeft aan niet meer 20 ge— 
interesseerd te zijn in onderzoek naar de publiekssamenstel1 ing, 
omdat zij menen dat dit soort onderzoek eigenlijk steeds dezelf- 
de gegevens oplevert. Hun interesse gaat steeds meer UIT: naar 
andere vormen vs<r\ onderzoek, zoals evaluatie- en qedranson- 
derzoek. 
- Het is eerder uitzondering dan regel dat et" birinen feferi museurii 
een algehele consensus bestaat over publieksonderzoek, tir is 
meestal een verschil tussen de opvattingen vari de mensen die op 
de publieksgerichte afdelingen werken en de meer weterischappel 1 .;i K 
gerichte conservatoren. De eerste groep staat veel wel wi 1 :i erid er- 
tegenover publieksonderzoek dan de laatste, die ei" eerder 
onverschillig tegenover staat (Zie hoofdstuk 12 Wat is de houding 
■vari   de geïnterviewden ten opzichte vsri   publieksonderzoek''). 

De bovengenoemde zaken lijken te bevestigen wat er m het begin 
vAri dit hoofdstuk. geopperd werd: publieksonderzoek heeft nog 
nauwelijks een eigen plaats binnen de musea en het museumbeleid. 
Toch zijn er een aantal ontwikkelingen gaande, die wijzen op een 
verandering var^ het onderzoekkl imaat : In het Tropenmuseum is in 
198& Oik Meeuse aangenomen als "Hoofd ftfdeling Voorlichting en 
Publiciteit". In zijn functieomschrijving staat dat hij o.a. 
verantwoordelijk is voor het initiëren en het coördineren van 
publieksonderzoek. Er wordt daar elk. jaar een publieksonderzoek 
gedaan door een student. Als zich niemand aanmeldt om onderzoek, 
te doen gaat ftik Meeuse zelf op zoek naar een student, die 
onderzoek wil doen. Ook hanteert men daar zowel intern (binnen 
het museum) als extern (tussen museum en onderzoekev-s) een 
"vaste procedure" vari overleg in het geval er publieksonderzoek 
plaats vindt. 

Iets dergelijks is ook het geval irr het Maritiem Museum te 
Rotterdam, waar iemand is aangesteld voor het zelfstandig doen 
van onderzoek en in wiens functieomschrijving dat ook is op- 
genomen. Er wordt daar dan ook. veel en regelmatig aar> publieks- 
onderzoek gedaan. Ook het NINT gaat zich structureel met pu- 
blieksonderzoek bezig houden: er zal in de toekomst een soort 
permanente enquête gehouden worden waarbij er elke maand twee 
dagen geënquêteerd wordt (op eeri doordeweekse dag en op een dag 
in het weekend) zodat men alle reacties OD eventuele verander- 
ingen zeer nauwlettend in het oog kan houden. Daarnaast zal er 
ieder jaar een student var\ de H. E. R. O. te Amsterdam komen om 
onderzoek te doen naar" ëfen \/ari de publieksgroepen vari het 
museum. Elk. jaar wordt een andere doelgroep nader bekeken. 
De Educatieve Dienst van het Anne Frank Huis doet sinds een 
aantal jaren eveneens regelmatig zelfstandig kleine publieks- 
onderzoekjes en zal dat ook in de toekomst blijven doen. 

Het "nieuwe" in de boven beschreven situaties is het feit dat pu- 
blieksonderzoek hier  een eigen  plaats aan   het krijgen is binnen 
het museumbeleid. Het is in plaats var\   een  randverschijnsel aan 
het veranderen  in iets  dat past  in de organisatiestructuur van 
het museum. Of deze ontwikkeling zich  door zal  zetten, zich zal 
gaan verdiepen en verbreden is iets dat de toekomst uit zal 
moeten wijzen. 

k 
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HOOFDSTUK 14 
QBNBEVELINGEN 

Ik zou het mezelf wel al te gemakkelijk maken door te stellen dat 
de Nederlandse musea maar meer tijd en geld moeten uittrekken 
voor het doen van publieksonderzoek. Daarmee zou ik totaal voor- 
bijgaan 3.Ar\ het feit, dat er zo weinig tijd en nog minder geld 
beschikbaar is. Daarnaast ontbreekt het bij museummedewerkers nop 
vaak aan inzicht in wat men met de v-esultaten vari 
publieksonderzoek zou kunnen doen. 

Om de resultaten va.ri publieksonderzoek ten volle te KunriBri 
benutten, om te stimuleren dat publieksonderzoek zich vari een 
randverschijnsel kan ontwikkelen tot een effectief beleidsinstru- 
ment wil ik de volgende aanbevelingen doen: 

- Er zou een databank op het gebied \/Bri publieksonderzoek moeten 
komen, waarin alle onderzoeksrapporten (mits het betrokken museum 
daar toestemming voor geeft) opgeslagen zijn naast literatuur met 
betrekking tot publieksonderzoek en de toepassing daarvan. Deze 
databank zou bijvoorbeeld opgenomen kunnen worden in de biblio- 
theek vair\ de Boekmanstichting of die van de Reinwardt ftcademie en 
moet vrij toegankelijk zijn voor iedereen. Misschien een idee 
voor een eindexamenproject voor de Reinwardt Academie? 

- Om ervoor te zorgen dat museummedewerkers op de hoogte zijn vari 
de onderzoeken, die zijn uitgevoerd zou men in de Museumvisie een 
klein rubriekje kunnen opnemen, waarin "pas verschenen" onder- 
zoeksrapporten vermeld worden. 

- Ols er publieksonderzoek door studenten gedaan wordt komt het 
voor dat museummedewerkers niet echt de kans krijgen om aari te 
geven wat zij onderzocht willeri zien en hoe zij vinden dat dat 
moet gebeuren. Met als resultaat dat ev^ vragen blijven liggen, 
die voor hen eigenlijk interessanter zijn dat hetgeen er 
onderzocht wordt en dat is Jammer. Museummedewerkers moeten dur>- 
wat het uiten \/ar\ hun wensen betreft- wat meer op hun strepen 
staan en (mede)bepalen wat en hoe er precies onderzocht moet 
worden. Dit is trouwens niet alleen hun verantwoordelijkheid, 
maar ook die var,   de studenten en de begeleidende docenten. 

- De verantwoordelijkheid voor het begeleiden, initiëren, coör- 
dineren of het zelfstandig uitvoeren vari publieksonderzoek moet 
vastgelegd worden in de functieomschrijving vari een bepaald per- 
soon of personen. 

- Een klein aantal geïnterviewden gaf aar{ niet te kunnen 
beoordelen of een onderzoek aan de methodolog isch/ilch'ap-pel i J ke 
eisen voldoet. Het lijkt me verstandig als zij er^vO'Z't'^ zorgen meer 
informatie te krijgen over het doen van publieks-onderzoek. ttls 
men publieksonderzoek uitbesteedt is het niet nodig dat men in 
staat is zelfstandig een publieksonderzoek, uit te voeren, maar- 
om niet volkomen afhankelijk te zijn- is het prettig als men 
enigzins kan beoordelen of een onderzoek goed in elkaar steekt of 
niet. 

- Museummedewerkers moeten in overweging nemen een (kleine) post 
"publieksonderzoek" op de begroting te zetten. 
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- Om ervoor te zorgen dat alle medewerkers vsri een museum kennis 
(kunnen) nemen van de onderzoeksresultaten en bij het onderzoek 
betrokken worden, dient er een enigzins "vaste procedu-re vs^n 
overleg" ingesteld te worden voor het geval er publieksonderzoek 
plaatsvindt ingesteld. Hierbij stel ik rnij bijvoorbeeld het vol- 
gende voor: 

- vooraf overleg tussen de museurnmedewerkers onderling over 
wat men zoal onderzocht wenst te zien 
- ns, afloop moet ieder^e rnuseummedewerker een exemplaar krij- 
gen ^^an het onderzoeksrapport. Het zou ideaal -maar met 
noodzakelijk- zijn als degene, die contactpersoon is tij- 
dens het publieksonderzoek, deze zou vergezellen vsn eeri 
briefje, waarop staat welke delen met name voor de betrokken 
persoon "^ari   belang zijn 
- vervc'lgens dient het onderzoeksrapport tijderis een 
evaluatiegesprek uitgebreid aari de orde te komen, om te 
overleggen wat men met de onderzoeksresultaten kari en wil 
doen. Het onderzoeksrapport moet niet alleen besproken 
worden als het onderzoek "interessant" lijkt, maar ook als 
het dat op het eerste gezicht niet zo schijnt te zijn. Je 
kunt immers nooit . 

- Het 20U niet onverstandig zijn om ook voor het overleg tussen 
museum en onderzoeker(s) een soort "vaste procedure van overleg" 
in te stellen. 

- Er zou een publicatie moeten komen, die uitgebreid alle moge- 
lijke toepassingen var\ de resultaten van publieksonderzoek be- 
handelt, met veel duidelijke voorbeelden uit de praktijk. 

- Zoals in het vorige hoofdstuk al werd vermeld: een aantal 
geïnterviewden geeft aari niet meer zo geïnteresseerd te zijn in 
onderzoek naar de publiekssamenstel1 ing. Misschien is de tijd 
rijp om andere vormen vari onderzoek, bijvoorbeeld de summatieve— 
en formatleve evaluatie, gedragsonderzoek en -zoals Jan Bas het 
noemt- corrigev^end evaluatieonderzoek te (her) introduceren. Lr 
zou een publicatie moeten komen, waarin alle soorten \'ari 
publieksonderzoek duidelijk uitgelegd worden. In deze publicatie 
moeten ook veel praktijkvoorbeelden opgenomen worden. 

- Omdat er zo weinig geld beschikbaar is om publieksonderzoek uit 
te besteden kunnen museummedewerkers overwegen om zelf eens een- 
niet al te ingewikkeld- onderzoekje te doen. Er zal dan behoefte 
zijn aan een publicatie over hoe je een onderzoekje opzet en uit- 
voert en misschien zelfs wel aari een korte cursus hierover. 
Verder zou het prettig zijn als de museummedewerkers, die 
daadwerkelijk een onderzoekje gaan doen om hulp kunnen vragen aan 
een speciaal daarvoor aangestelde persoon, die kan helpen bij het 
maken van de onderzoeksopzet en de verwerking: een soort "onder- 
zoeksconsulent". 

Suggesties voor verder onderzoek: 

- De geïnterviewden noemden een groot aantal mogelijke 
toepassingen var\ de resultaten var\ publieksonderzoek. Het lijkt 
me interessant  om te  onderzoeken welke hiervan daadwerkelijk in 
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de praktijk uitgevoerd worden. 

- Voor dit onderzoek heb ik ook drie mensen geïnterviewd, die 
werkzaam zi.jn in musea, die niet voorkomen op de inven- 
tarisatie van Harry Ganzeboom (Deze lijst is samengesteld in het 
kader vari een onderzoek naar het publiek -^^ri de Nederlandse musea 
dat hij samen met Folkert Haanstra in opdracht va.ri het ministerie 
van UI. V. C. heeft uitgevoerd) en waarvari dus kon worden 
aangenomen, dat daar geen publieksonderzoek heeft plaatsgevonden. 
Het bleek, echter, dat er in twee van deze drie musea wei degel IJK 
onderzoek is gedaan. Tevens bleek, er m een aantal musea meer 
publieksonderzoek te zijn gedaan dan in deze invent ar i-.sat i e 
vermeld staat. Dit zou erop kunnen wijzen, dat er in Nederlana 
meer publieksonderzoek gedaan is dan men op dit moment denkt. Het 
lijkt me nuttig (in verband met een eventuele databarik) dit 
verder te onderzoeken. 
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BIJLftGES 
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BIJLfiGE   1 

LIJSI_MET_NBMEN_yQN_DE_GEINTERVIEWDEN 

Categorie R 
1. JON SOS Maritiem Museum Prins Hendrik Rotterdam 
Hoofd Educatie 
2. PIETER VRN DER HEIJDEN Rijksmuseum Amsterdam 
Wetenschappelijk medewerker Educatieve Afdeling 
3. DHR STAAL Rijksmuseum Het Catharijneconvent 
Hoofd Afdeling Presentatie 
4. GER VRN WENGEN Rijksmuseum voor Volkenkunde Leiden 
Hoofd Educatieve Dienst 
5. MAARTEN BERTHEUX Stedelijk Museum Amsterdam 
Hoofd Communicatie Afdeling 
6. AIK MEEUSE Tropenmuseum Amsterdam 
Hoofd Afdeling Voorlichting en Publiciteit 
Categorie B 
7. MEVR. VAN DE KIEFT, Amsterdams Historisch Museum Amsterdam 
Coördinatrice Educatieve Dienst 
8. DAN VAN GOLBERDINGE Commander ie van   St. Jan Nijmegen 
Hoofd Educatieve Dienst 
9. DHR C. WILL Museum Boymans -van Beuningen Rotterdam 
Educatie conservator Afdeling Oude Kunst, tevens P.R. -medewerker 
10. MARGREET ANCEAUX, Museum voor Land- en Volkenkunde Rotterdam 
Stafmedewerker Public Relations 
11. DHR BLOEMHOF Natuurmuseum Enschede 
Educatief medewerker 
1£. DHR DÜIZER NINT Amsterdam 
Hoofd Publieksdienst 
13. DHR VAN DEN OORD Rijksmuseum Vincent van Gogh Amsterdam 
Hoofd Afdeling Voorlichting 
Categorie C 
14. ANJA VAN 'T HOENDERDRRL Anne Frank Huis Amsterdam 
Educatief medewerkster 
15. MEVR VAN LEEUWEN Mauritshuis Den Haag 
Conservator tevens educatief medewerkster 
Ifc. WILMA VAN LEUR Verzetsmuseum Amsterdam 
Educator 

) 
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LI JSI_yRN E'yi!=IEKSgNDERZgEK_D9T. 
BEÏNTERVIEWDËN WERKZftPM Z UN ~ 

GEDAAN IS  IN DE  MUSEA WAAR DE 

Wij 2e var\   noteren: 
jaartal   tentoonstelling 

Amsterdams Historisch Museum 
1972 
1973 "Amsterdam die kleine stad 
1973 "Amsterdam die grote stad" 
1975 "Amsterdam onder stoom I" 
1974 "Amsterdam onder stoom II" 

uitvoerenden 

T. Bierlaagh e.a. 
H. D u 1 ri e. a. 
A. Hal lie e.a. 
W. Hagedoren e.a. 
K. Slooten e.a. 

Anne Frank Huis 
1985 "leven in een vrij land" 
1987 "SHOAH bekeken" 

1989 "Walkmanonderzoek' 
1989 "Anti-semitisme" 

NIPO 
Stichting    Centrum 
vair\      Onderwij sonde»— 
zoek,   Anne  Frank- 
st icht ing 
Anne Frankstichting 
Anne Frankstichting 

Commander ie van Sint Jan 

1983 "Moderne kunst, wat doe je ermee?" Dan vai.r\   Golberdinge 
1986 "De Educatieve afdeling en het 

onderwijs" Y. Rensink 
1987 "Museum in de markt I. Willems 

Maritiem Museum Prins Hendrik 

1981 

1985 "onderzoek naar het kennisnivo 
yari leerlingen vsr\ diverse op- 
leidingen op maritiem gebied" 

1985 "onderzoek naar het kennisnivo 
vAY-i   bezoekers van Museumschip 
de Buffel" 

1986 "Openingsweek" 
1986- "onderzoek aan de hand van 
1988  klachtenformulieren" 
1987 "museumweekend" 
1988 "museumweekend" 
1988 "tentoonstelling Ver Hue11 
1989 "tentoonstelling 'Schipbreuk', 

een 'titelonderzoek'" 
1989 "'s nachts v&r-eri   de boten 

Mauritshuis 
geen 

Gem. Bureau voor On- 
derzoek  en  Statis- 
tiek 
Jan Sas 

Jan Sas 

Jan Sas 
Jan Sas 

Jan Sas 
Jan Sas 
Jan Sas 

Jan Sas 
Jan Sas 
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6. Museum Boymans-van Beuningen 
1971 
1975 
197& "Symbolisme in Europa" 

1983 "Symbolisme in Europa" 

1979 "De fiets" 

1983 "De fiets" 

1979 "Goden en Farao's" 

1983 "Goden en Farao's" 

1981 "Oude ingang" 
1981 "Nieuwe ingang" 

7. Museum voor Land- en Volkenkunde 
1968 
1979 "Spoor der Irokezen" 
1981 
1981 "Turks kind" 

1982 "Turks kind" 
1983 "Islam, een levenswijze" 
1988 "In geuren en kleuren" 

Intomart 
L.fl. Welters 
Bern. Bureau Onder- 
zoek en Statistiek 
R. vari   der i^eijden & 
J. W. vBri   der Ploeg 
Gem. Bureau Onder- 
zoek & Statistiek 
R. \/Bri   der Mei iden & 
J. W. vAr\   der Ploeg 
Dienst Gem. musea 
Rotterdam 
R. van der Meijden & 
J.W. VAn   der Ploeg 
P. Das 
P. Das 

P. Kruithof 
Veldkamp (bureau) 
P. Das 
P. Das (Gemeent. 
bureau voor onder- 
zoek en statistiek) 
J. Mohrs 
J. Mohrs. 
Ton Wagemakers 

8.   Natuurmuseum 
1977 

1988 

P. W. J. Betten- 
hausen 
H.E. ft. O. 

9. NINT Technologisch Museum 
1987 

10. Rijksmuseum 
1970 "Rembrandttentoonstel 1 ing" 
1975 

1975 "Queuen voor de Nachtwacht" 
1979 "Tot lering en vermaak" 
1979 "Het vaderlands gevoel" 
1984 "'t Wandelpapier" 
1987 "Kunst voor de beeldenstorm" 

1988 "Meesters van het landschap" 

St icht ing 
Marktonderzoek 

voor 

C. R. M. 
R i j ksun i vers i t e i t 
Groni ngen 
0. Valkman 
1. Smit & E. Temme 
fl. Visser & E. Temme 
J. Sas & L. Derks 
fl.   Cavallaro,    L. 
Derks & L. Puts 
E. Puts e. a. 

11.  Rijksmuseum Het Catharijneconvent 

1981 

1984 

E. Wesselingh 
(M. E. ft. ü student) 
Ch. ft. Borremans 
(H.E. ft. O student) 
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1987 

1987 "Kunstschatten uit Freiburg" 

R. van Son 
(vri.jwi 1 1 i ger) 
(vrijwilliger    met 
medewerking  van  de 
museummedewerkers) 

Rijksmuseum Vincent vart   Gogh 
1975 Intomart 

13.  Rijksmuseum voor Volkenkunde 
198£ "Tentoonstelling poppen" 
1983 "Indianen vari   Mexico" 

1983 "Vier eeuwen Neder land-Japan" 

1987 "Kijken naar Jaargetijden" 
1988 "Jaargetijden var\   de mens" 

IA.  Stedelijk Museum 
1970 "April" 
1975 "flpril" 
1970 "Augustus" 
1975 "Augustus" 
1970 "De brug & stuwing" 
1975 "De brug & stuwing" 
1975 

1979 
1980 

1982 
1985 "La Grande Parade" 
1986 "Wat Amsterdam betreft" 

E. Blokzijl e.a. 
R. Gerritsen * I. 
Ravestijn 
Re inwav-dt studenten; 
I. Ravestijn 
L. Vervoorn 
J. vs.r\   Gemerde e. a. 

Intomart 
L.A. Welters 
Intomart 
L.A. Welters 
Intomart 
L.A. Welters 
Rijksuniversiteit 
Groningen 
H. de RoiJ 
Dijkman  & Oppenhui- 
zen 
Intomart Qualitatief 
E. wBri   Megen e. a. 
A.  Cavallaro  &  L. 
Puts 

15.  Tropenmuseum 
1963 

1973 "Museumbezoekers en de derde 
wereld" 

1976 "Thail andtentoonstel ling" 
1986 "Afdeling Zuidoost Azië" 

1986 "Totem, goden, helden en hei- 
ligen" 

1987 "Totem, goden, helden en hei- 
ligen" 

1988 "Budaya Indonesia" 

15.  Verzetsmuseum 
1989 

C.  Varkevisser & L. 
va.r-1   der Zee 
C. Doerbecker 

D. Boukema 
D. Damen    &   M. 
Jant zen 

S. Hulsman 
C. Maris-Molen 

E. Stoop 

N.     vari Berkel 
(H.E. A.0 studente) 
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Jan Sas, Maritiem Museum Prins Hendrik 

QAn de Leuvehaven in Rotterdam -waar anders- dicht bij het 
beroemde beeld vari Zadkme staat het moderne Maritiem Museum 
(berekend op rolstoelen) en ligt het museumschip. In steeds 
wisselende opstellingen toont het museum met de modernste 
middelen zijn collectie -waarin beroemde museumstukken- op 
thema's uit de historie of de actualiteit. 
Computerspelletjes, beeldplaten en videofilms worden niet 
geschuwd. Daarnaast is er het Vademecum, de vaste presentatie VBn 
het museum, waar overzichtelijk een aantal elementaire zaken 
wordt behandeld: schip en vaarweg, bemanning en voortstuwing, 
navigatie en scheepsbouw. In de hal ziet men welke schepen de 
laatste vierentwintig uur de haven zijn binnengelooen en OD de 
tweede verdieping kan men zelf door de periscoop kijken. Vlak 
voor het museum ligt het ramtorensch i p "Buffel" afgemeerd. Hiev- 
kan men een kijkje nemen in de bemanningsverblijven, de kombuis 
en de commandantskamer. 

Interview 

Wat kun je met de resultaten v^n publieksonderzoek doen? 
Het ligt eraan wat je ermee beoogt. Allereerst vraag ik me altijd 
af: wat wil ik bereiken met dit onderzoek? Ebr\ ■^art de dingen, die 
ik soms wil weten is wat de bezoekers al weten over een bepaald 
onderwerp. Daarnaast stel ik vaak. vragen over motivatie en ver- 
wachtingen. Waav^om is een tentoonstelling voor publiek interes- 
sant en wat vindt men dat er op een tentoonstelling te zien zou 
moeten zijn? Verder vraag ik, als ik tijdens een tentoonstelling 
een onderzoek doe, wel eens naar de mate vari satisfactie. Dat 
doe ik met behulp van vragen als: "Vond u het een interessante 
tentoonstelling en waarom is het dan interessant?" 
Een andere vraag, die ik, v^egelmatig stel is: "Komt u nog een keer 
terug, en zo ja,    waarom*!*" 
Onze P'. R.-af del ing wil altijd weten welke mensen het museum be- 
zocht hebben. Ze zijn het meest geïnteresseerd in de demogra- 
fische gegevens. 
Het afgelopen museumweekend heb ik ook onderzoek, gedaan. We waren 
name!i ik heel benieuwd of we tijdens zo'n weekend nieuwe mensen 
trekken of dat het eigenlijk een festijn is voor onze vaste be- 
zoekers. 
Vrageri over  faciliteiten, bijvoorbeeld   vragen cvef^   de koffie- 
shop, de  oarkeergelegenheid en meer vari   dat soort dingen stel ik 
meestal niet. Ik vraag wel weer  hoe mensen  naar het  museum toe 
zijn gekomen, of ze met het openbaar vervoer komen of niet. 
Wat kun je daadwerkelijk met die gegevens doen? 
Je moet daar een marketingbeleid op enten. 
Je denkt aari   werving? 
Ja, ook, kijk, als ik soep maak en die wil ik verkopen, dan moet 
ik. ten eerste weten of mijn soep goed is en ten tweede moet ik. 
dan proberen die soep aari de man te brengen. Zo geldt dat ook 
voor een museum. 
Ik heb laatst bijvoorbeeld een onderzoekje gedaan voor een ten- 
toonstelling van  Ver Huell. Daarin zat de vraag: "Weet u wat een 
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Na afloop  zeker, vBr\   tevoren niet. Dat beperkt zich soms tot dat 
ik het aankondig. 
Na afloop komt er een rapportje? 
Ja, soms wel en soms beperkt het zich alleen maar  tot de percen- 
tages. Dan is het zonde om het verder uit te werken. 
Lezen de anderen de rapportjes? 
Ja, het  wordt wel gelezen, ja hoor, men is er hier behoorlijk, in 
geïnteresseerd, omdat men het toch ziet als een soort thermometer 
om te peilen of wat wij doen een beetje aanslaat. 
Onze P. R.-afdel ing vraagt er ook heel expliciet om. 
Hoe  heeft u voor het eerst kennisgemaakt met publieksonderzoek? 
Tijdens mijn  studie sociale psychologie. Ik ben ook afgestudeerd 
op een publieksonderzoek dat gedaan is in het Rijksmuseum. 
Leest u ook rapporten  van onderzoeken  die in  andere musea zijn 
gedaan? 
Ja, soms vr^aag ik ze aan. Er is een club in Utrecht, ik weet niet 
of de naam El bert Temme je iets zegt, maar daar ben ik bij 
afgestudeerd. En vari de andere studenten, die bij hem gestudeerd 
hebben, krijg ik ook altijd de rapporten van onderzoek dat zij 
gedaan hebben, bijvoorbeeld vari Lucas Derks. 
Hoe zit het financieel'!' 
Er is  een vast  budget vart      tienduizend gulden  per jaar. Dat is 
veel te weinig,  je ki.mt er geen extern onderzoek voor laten doen. 
Dat zou u wel graag willen"^ 
Ja, eigenlijk  wel, maar  dat kost  te veel, dat is absoluut niet 
haal baar. 
Heeft u wensen op het gebied van publieksonderzoek? 
Ja, ik zou graag onderzoek doen naar de  ervaringen van bezoekers 
in musea. 
Legt u dat eens uit. 
Nou, wat gebeurt er met een bezoeker als hij door het museum 
gaat, wat zijn er voor indrukken, wat is het effect van al die 
visuele prikkels. Het I.P.M. (Instituut voor Psychologisch Markt- 
onderzoek) heeft samen met de Erasmus Universiteit iets ontwik- 
keld waardoor men oogbewegingen kan meten. Wat het I.P.M. dus 
doet, en wat ook bij zintuigfysiologie in Eindhoven gebeurt, is 
het meten s/ari oogbewegingen met een computer. Uitzoeken wat 
aandacht krijgt en wat niet. Ik ben overigens meer geïnteresseerd 
in bewegende zaken. Een gemiddeld bezoek duurt anderhalf uur en 
wat gebeurt er allemaal met die bezoeker, als hij binnen komt, 
als hij moet betalen of niet, als hij binnenstapt is er dan een 
oriëntatie of niet'' Daarnaast heeft hij misschieri trek in koffie 
met appelgebak, een ander" komt weer specifiek voor de 
tentoonstelling, nou, hoe kijken mensen dan, wat gebei.irt er dan? 
Daar moet je veel mensen voor onderzoeken, denk ik, om dat alle- 
maal te kunnen achterhalen. 
U bedoelt een soort sociologisch/psychologisch onderzoek/^ 
Ja, ik weet niet of je het zo moet noemen. Ja, m ieder geval met 
behulp var\   experimenten, want als je het hebt over publieksonder- 
zoek, dan  is het  afnemen vavi   een vragenlijst eigenlijk een ont- 
zettend amateuristische methode. Er  zijn  natuurlijk  hele goede 
methoden om ervoor te zorgen dat  de vragenlijsten behoorlijk re- 
presentatief zijn, maar daadwerkelijk iets onderzoeken, nagaan of 
mensen ergens  iets vari      hebben opgestoken, dat doe je natuurlijk 
het beste door een groep mensen door je museum heen  te jagen, en 
een andere groep niet en die dan dezelfde vragen te stellen. 
Je zou er allerlei onderzoeksmethoden voor moeten gebruiken: 
vragenlijsten, observaties, kwantitatief onderzoek etc. 
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aquarel is?" Het bleek dat de meeste mensen dat wel wisten, dus 
we hebben geen informatie in de tentoonstelling opgenomen over 
wat een aquarel is. In plaats daskt^vsiry hebben we iets verteld 
over de Molukse opstand, een onderwerp dat ook in de tentoonstel- 
ling sari de orde kwam, omdat uit datzelfde onderzoekje bleek dat 
men daar over het algemeen niet veel over wist. Nou, als je het 
dan hebt over proberen in te zoemen op de attitude vari de 
bezoekers, het kennisniveau als men binnenkomt, daarvoor is dit 
soort onderzoek best noodzakelijk. 
Iets anders is: verwacht men  hier  scheepsmodellen  te  zien, of 
verwacht men -het is een modern gebouw- computers e.d.? 
Verwacht men  dat hier bepaalde dingen te zien zullen zijn en als 
dat niet het geval is, wat gebeurd er dan? 
Dat soort dingen onderzoek je om je aar\ te kunnen passen aart het 
publiek? 
Precies, ja. Ik heb ook wel eens een onderzoek gedaan, dat was 
nog voor de opening, naar het documentatiesysteem. We hebben hier 
namelijk een documentatiesysteem en dat moest door het publiek 
bediend kunnen worden. Ik doe dan een vorm van formatief evalua- 
tieonderzoek, terwijl het ontwikkeld wordt, dan kan het meteen 
aangepast worden. Formatief evaluatieonderzoek doen wij hier ver- 
houdingsgewijs veel te weinig, omdat daar nauwelijks tijd voor is 
in de praktijk. Dat soort onderzoek is heel moeilijk te plannen, 
want tentoonstellingen zijn eigenlijk altijd pas op het laatste 
moment klaar. 
U doet zelf onderzoek in huis? 
We doen de publieksonderzoeken allemaal zelf. Ik coördineer ze en 
zet ze op. 
U komt steeds met ideeën voor onderzoek? 
Ja, ik besluit gewoon dat er een onderzoek moet komen, het zit in 
mijn functiepakket. Ik kondig aan dat ik onderzoek, ga doen en dan 
gebeurt het. 
Wie voeren de onderzoeken uit? 
De uitvoering gebeurt eigenlijk op twee manieren. De ene is de we 
enquêtes laten uitdelen door zaalwachten, daar ben ik niet tevre- 
den mee. Je hebt te maken met een te grote wisseling van mensen. 
Het komt ook voor dat de respons dan zeer laag is. Bij het 
onderzoek tijdens de tentoonstelling "'s Nachts varen de boten" 
zijn door de suppoosten 390 bezoekers gevraagd om mee te doen aan 
het onderzoek. 181 
aantal. iE.'09 namen het 
irioevulde formul ieren 
er hebben er maar 100 
ik onderzi;:iek gedaan 
Lii t gedee ld. Dan haal 

IS wel zo dat men or   bij  statistisch onderzoek van   uitgaat 
er  mensen  weigeren  mee  te  werken,  maar  door  de grote 

probeert  men  toch  te  komen  tot  een 

weigerden, dat is een verschrikkelijk hoog 
formulier mee en uiteindelijk kregen we 100 
terug. Dus er zijn 400 mensen benaderd en 

meegewerkt. Het afgelopen museumweekend heb 
en toen heb ik zelf de vragenlijsten 

ik een resoons van   95—98/4, 
Het 
dat 
hoeveelheid behoor 1 ij k 
representatief beeld. Maar zo'n onderzoek waarbij nogal wat 
mensen weigeren, ja, dan blijkt dat niet alleen te zijn omdat men 
geen zin heeft om het formulier in te vullen, maar ook. omdat men 
een negatieve boodschap heeft en dan liever niet meewerkt aan een 
publieksonderzoek. Ols je er dan niet even met die mensen over 
praat, dan zeggen ze nee. fils je daarentegen zegt: "Juist als u 
het niet leuk vindt moet u meedoen, daar hebben we wat aan, we 
willen graag uw mening weten, dan krijg je wel een hele hoge 
respons. 
Gaat publieksonderzoek naar de stafvergadering? 
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nu staat ("Ver 
nu komt er een 

Zou u dat kunnen uitvoeren? 
Ik heb er wel een aanzet toe gedaan. Ik wacht erop dat het wordt 
opgepakt. Ik denk dat dit ëfen vari   de essentiële zaken is waar het 
bij publieksonderzoek om gaat: Wat  gebeurt  er  nou  met  al die 
mensen? 
Zijn er nog meer dingen die u zou willen onderzoeken? 
Nee, eigenlijk  niet, alleen het bovenstaande. Pils ik daar achter 
zou kunnen komen, dan zou ik heel tevreden zijn. 
Wat voor voorwaarden stelt u as^n   publieksonderzoek? 
Dat mensen eerlijke antwoorden  geven. Ik  probeer dat  er altijd 
wel uit  te halen.  Vei-'der moeten de wetenschappelijke/technische 
zaken goed zi.jn, maar dat spreekt vanzelf. 
Zi.jn er concrete plannen voor de toekomst? 
Er komt een onderzoek bij de  tentoonstelling die 
Huell"). Er  is vooraf  een onderzoek  geweest en 
onderzoek achteraf: weten de bezoekers er nu meer 
Verder toets ik de waardering. 
Ik wil ook nog uitzoeken welke computerspelletjes de  mensen leuk 
vinden, of  ze te  moeilijk of  te makkelijk  zijn. Verder wil ik 
uitzoeken hoe vaak mensen met die spelletjes spelen. 
Zodat Je ze kunt aanpassen"^ 
Ja. 
Vindt iedereen hier onderzoek, interessant? 
Nee, zeker niet. Olgerneen  gezien  zijn  er  mensen,  die zeggen: 
"Ols Je goed kijkt heb je helemaal geen publieksonderzoek nodig. 
Hoe zit dat binnen jullie staf 
Er is  niemand die  dat zegt,  maar er is wel een schaal. Er zijn 
mensen, die zeggen. : "ach, wat leuk dat hij het doet!" 
Ik zou best stagiaires willen  hebben  voor  onderzoek.  Maar dat 
ligt niet  zo gemakkelijk,  de ABrwoer-^      is uiterst  klein. Ik ben 
niet aktief  bezig met  werven, maar  als er  studenten zijn, die 
onderzoek zouden willen doen, laat ze bellen, graag. 
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Pieter 'van   der Heijden, Rijksmuseum 

In 1808 nam koning Lodewijk Napoleon het initiatief tot de 
oprichting van een Koninklijk Museum, met de bedoeling te komen 
tot    "ene    verzameling    vart schilderijen,   teekeningen, 
verschillende werken \^ar\ beeldhouwkunst en ciselure, gesneden 
steenen, oudheden, kunstzaken en zeldzaamheden var^ allerlei 
soort." 
Nadat de museumcollectie eerst was onder-gebracht m een  deel van 
het Paleis  op de  Dam en vervolgens in het Trippenhuis, wev-d aari 
het eind van de  19e eeuw  het huidige  Rijksmuseum gebouwd, riaar 
een ontwerp van   de  architect P.J.H. Cuypers. Het Ri J k-r-museum is 
vooral beroemd om zi.in 17e eeuwse  schilders: Rembraridt. Vermeet-, 
Frans Hals,  Jan Steen, Ruysdael en anderen, doch dit is maav- ^ê?''' 
facet van   de  zeer  uitgebreide  collectie.  Er  is  een afdeling 
beeldhouwkunst en kunstnijverheid met o, a. beeldhouwwer-k, zilver, 
meubelen  en  glas van      Europese  kunstenaars,  een  uitgebreide 
verzameling Delfts aardewerk en Saksisch en Nederlands porcelein. 
De afdeling  Nederlandse  geschiedenis  geeft  een  beeld van   de 
historie van Nederland en van   de Nederlandse expansie overzee. In 
het Prentenkabinet wordt in wisselende tentoonstellingen een deel 
van   de  enorme verzameling  tekeningen en prenten getoond. Verder 
is er een grote afdeling Aziatische  kunst en  een indrukwekkende 
studieverzameling. De bibliotheek bevat werken met betrekking tot 
kunstgeschiedenis in  het algemeen,  schilder- en beeldhouwkunst, 
kunstnijverheid,     bouwkunst,      topografie,     musea     en 
tentoonstel 1ingen. 

Het interview 

Mijn voorganger deed al aan publieksonderzoek, ik kwam als het 
ware in een traditie van onderzoek tet-echt toen ik hier kwam 
werken. 
Leest u wel eens rapporten van publieksonderzoek dat in aridere 
musea is gedaan'!' 
Ja, ik heb een paar rappir>rten van publieksonderzoek gelezen, maar 
er zijn er niet zoveel. Verder lees ik wel eens v-appor-ten van 
sociaal/psycho1ogisch onderzoek. 
Wordt er in de stafvergadering over publieksonderzoek gepraat^ 
Ja, er wordt in de stafvergadering over gepraat, de resultaten 
worden geëvalueerd en besproken. Iedereen krijgt de ondei— 
zoeksrapporten. Mijn collega's staan er ook wel positief tegerr- 
over, ze zijn nu een beetje doordrongen van het nut van publieks- 
onderzoek. Ze lezen de onderzoeksrapporten ook wel. 
Het profiel van het publiek, wordt nooit echt helemaal duidelijk, 
want het blijft een beschrijving, een momentopname. De algemene 
bezoeker bestaat niet. Het is wel belangrijk structureel te 
blijven onderzoeken, kwantitatief onderzoek hoov-t in het 
basispakket. Dat hoeft niet elke keer grootschalig, maar Je moet 
wel de vinger aan   de pols houden. 
Het is belangrijk dat een eventuele  contactpersoon is geïnteres- 
seerd in onderzoek. Zijn functie maakt eigenlijk niet zoveel uit. 
Het ligt aan het soort van onderzoek dat er plaatsvindt,  als het 
te maken heeft met publiciteit dan moet de P. R.-man het doen, een 



70 

kwalitatief onderzoek hoort weer meer bij de Educatieve Dienst. 
Bij de meest recente onderzoeken ben ik steeds  de contactpersoon 
geweest. 
Bij het laatste onderzoek wilde ik weten hoe de tentoonstelling 
over kwam, of de educatie functioneerde. Toen zeiden de 
onderzoekers dat zo'n vraag niet meetbaar is. wTe kunt hoogstens 
uitzoeken wie van wat gebruik maakt. Ze braken mijn vraag m 
kleine stukjes, die wel operationaliseerbaar waren en stelden van 
tevoren criteria vast waarbij iets wel of niet als succes gold. 
De onderzoekers waren leerlingen vatr\ E. Temme en we hadden goede 
ervaringen met ze in het verleden. Ze kenden het museum nc'ted. dat 
scheelde een heleboel uitleg, ze waren heel deskundig. Ze kwamer' 
ook. niet met dingen 3i3iri als: maak het museum vi if nulden cjoecj- 
koper. Ze hadden feeling voor wat wel en riiet zirinig is voor eeri 
museum. 
We hebben zelf om het onderzoek gevraagd. De onderzoekers zi iri 
ook betaald. 
Vooraf zijn er langdurige, intensieve vergader i ngeri geweest met 
de onderzoekers. 
ftchteraf was er ook overleg, de aanbevelingen kwamen in samen- 
werking met ons tot stand. Het kostte veel tijd, maar het resul- 
teerde in een zeer degelijk onderzoek. 
Wat kun je doen met de resultaten van publ ieksonderzoek'^' 
Je kunt  er niet  echt veel  praktische dingen  mee doen. Sommige 
dingen zijn  wel handig  om te  weten. Je neemt het als een soort 
bagage mee, bij alle dingen die je erna doet. 
Wat zou je graag willen onderzoeken? 
Het gebruik '^ar\ audiovisuele middelen, hoe de bezoeker ermee om 
gaat. Wat betreft teksten wil ik wel alle ideeën die ik erover 
heb uitgetest zien. 
Voorop staat de algemene, generaliserende kant van een publieks- 
onderzoek, ad hoc onderzoek zegt wel iets over bijvoorbeeld een 
tentoonstelling, maar bij een volgende tentoonstelling is er weer 
een nieuwe situatie. 
Kwantitatief onderzoek hoort er gewoon bij, maar er zijfi eeri 
heleboel kwalitatieve onderzoeken die ik heel interessarit zou 
vinden. 
Je kunt veel zaken, zoals video's, teksten etc, wel testen., maaf" 
je doet het toch nooit goed. Ze horen Br te zijn, als ze 
ontbreken is het niet goed, krijg je ook geklaag. 
IB er teveel tekst, dan leest men er maar een fractie vari. is er 
te weinig tekst dan wil iedereen meer. Het is heel moeilijk om 
nou precies te weten te komen hoe je het moet doen. Toch moet je 
blijven onderzoeken want het kan nog steeds heter. 
Ik weet nu al dat algemene tekst bot-'den geen zin hebben, je moet 
ze ophangen, maar het is net als met audiovisuele middelen op een 
beurs: je moet ze ophangen, maar niemand kijkt ernaar. Het is 
heel moeilijk uit te zoeken wat mensen lezen en hoelang. 
Je zoekt naar bevestiging van wat je al wist of een afwijkend 
beeld. 
Ik zit hier al tien jaar, alle onderzoeken  die hier  zijn gedaan 
heb ik goed bestudeerd. Dan bouw je toch een bepaalde feeling op, 
maar het blijft hypothetisch. 
Eigenlijk zou je alle middelen moeten testen, daarmee bedoel ik. 
ook het tentoonstellen op zich. Het is ook belangrijk om te blij- 
ven onderzoeken wie er komen, wat voor mensen dat zijn, ook. voor 
andere musea. Ik snap niet waarom musea daar niet in slagen, dat 
soort gegevens moet je echt eerst hebben voor  je kwalitatief on- 
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derzoek doet. Je moet toch weten op wie het vari   toepassing is. 
Goede onderzoeken zijn belangrijk. 
Eigenlijk zou je fundamenteler onderzoek moeten doen, maar dat is 
niet iets dat vanuit musea gedaan kan worden. Onderzoek naar wat 
er gebeurt als iemand met iets geconfronteerd wordt, dat is de 
essentie v&ri een museum, de confrontatie van een bezoeker met ee>'' 
object. \/Brt het proces dat zich daarbij afspeelt weten we bijna 
niets. Waarom is de Eftelinq bijvoorbeeld leuker dan eeri museurn'' 
fils je dat weet heb je tenminste de keus om te bepalen of jr.i.iw 
museum ook zo leuk moet zijn. Het zou ideaal zijn aJs het 
publieksonderzoek in Nederland in een dergelijk kader zou naan 
vallen, we gaan toch naar een museale samenleving toe. ja toch"^ 
Confrontat ie—onderzoek kan geen prioriteit zijn vari een museum. 
dat is iets voor de wetenschappelijke wereld. Pis ieder 
onderzoek een kleiri beetje hieroD ger-icht is. komen we steeds 
meer te weten. 
Het is jammer dat bij publieksonderzoek zoveel vragen herliaald 
worden. Bijvoorbeeld de vrijetijdsbesteding in Pmsterdam is niet 
zoveel anders dan die in Haarlem, dat weet het C.B.S. (Centraal 
Bureau voor de Statistiek) allemaal wel. Je moet het alleen af 
en toe periodiek controleren. Je hoeft niet in elke stad weer op- 
nieuw dergelijk onderzoek te doen. 
Welke voorwaarden stelt u asri   publieksonderzoek'' 
De onderzoekers mogen de normale gang van zaken in het museum 
niet al te veel verstoren. Ze moeten werken vanuit een optiek vari 
mogelijke verbeteringen, niet \/Br\ mogelijke mankementen. Weten- 
schappelijk gezien moet het in orde zijn, wat betreft opvattingen 
moeten de onderzoekers niet op een eilandje zitten. 
De onderzoeksresultaten moeten het liefst generaliseerbaar zijn 
risar andere situaties. We streven ernaar om onderzoek flink g-root 
ainri te pakken, dan wordt de generaliseerbaarheid groter eri kunnen 
andere musea er ook wat aan hebben. Je wilt natuurlijk ook goede 
sier maken, vakinhoudelijk gezien wat bijdragen. 
De toekomst op gebied van onderzoek ziet er somber uit. ev is 
nauwelijks geld, dus er komt voorlopig geen onderzoek. ir. iede>-" 
geval niet vAri kwalitatieve aard. Ik vind het wel heel 
belangrijk dat er kwantitatief onderzoek naar het publiek van het 
Rijksmuseum komt, ik zal kosten nog moeite besparen om dat gedaan 
te krijgen. Er moet binnenkort waarschijnlijk meer geld m P. R.-- 
aktiviteiten gaan en onderzoek is nooit een vaste post op de be- 
groting geweest. We vinden het heel belangrijk, maar we zetten 
het ciridG-r-i?i.ari op ons lijstje, zo gaat dat. Het blijft sch i ppe>"en. 
het is of/of. 
Ik zou graag willen dat studenten  zich zouden  aanmelden.  Ik heb 
wel eens  geprobeerd ze  aktief te werven, maar vroeger lukte dat 
beter. De Reinwardt ftcademie  doet  alleen  onderzoek  in Leiden, 
voor psychologie  studenten is  een museum niet echt interessant, 
hoewel ze vroeger maar al te blij waren met een  onderzoek, in een 
non-profit instelling. 
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De heer Staal, Rijksmuseum Het CathariJrieconvent 

Het museum is gevestigd in het Cat harijneconvent, het laat- 
middeleeuwse klooster van de Utrechtse Johannieters. Dit we-rd 
door de stad Utrecht in de Jaren zeventig gerestaureerd en voor 
museumgebruik ingericht. In het museum zijn de kerkeliike 
verzamelingen samengebracht vari het ftartsbi sschoppel i j k Museum te 
Utrecht, het Bisschoppelijk Museum te Haarlem, het Oud-Katholiek 
Museum te Utrecht en de Stichting voor Protestantse Kev'keJjike 
Kunst. Deze samenvoeg inn heeft een omvannrijke historische 
collectie doen ontstaan die vele facetten x'art de geschiedenis v^r^ 
de christelijke cultuur in Nederland belicht. I''. chv-onol oy ische 
volgorde wordt de bezoeker getoond en verteld hoe de Weder 1 aridsi-e 
gebieden zijn gekerstend, hoe de godsdienst er in de 
middeleeuwen uitzag, wat de gevolgen vari de r^ef irirmat i e en de 
contra —reformat ie waren, welke rol de Pranse revolutie in het 
godsdienstig leven heeft gespeeld en hoe het leven vari de 
katholieken en protestanten er in de 19e en £0e eeuw uitzag. Het 
museum bezit schilderijen vari middeleeuwse meesters, middeleeuwse 
beeldhouwkunst, 17e-eeuwse schilderkunst, een grote verzameling 
middeleeuwse kerkelijke gewaden, goud en zilver afkomstig uit de 
katholieke en protestantse eredienst en een grote hoeveelheid 
handschriften en vroege drukken, fil deze stukken staan opgesteld 
in hun historische context. Er wot^den regelmatiü 
tentoonstellingen ingericht Y^ond bepaalde thema's. 

Het interview 

enkel publieksonderzoek  uitgevoerd doov- 

doen was  dat er iemand be— om de  onderzoeken te 
die het wilde doen. 

Het meeste recente onderzoek heeft plaatsgevonden m 1987. 
Er is toen o.a. naar de publiekssamenstel 1 ing gekeken. 
Het probleem  bij dit  soort onderzoeken  is dat  je de riienseri ris». 
afloop \'ar\   een museumbezoek  ondervraagt. We  hebben dat  ook wel 
eens gedaan  bij binnenkomst,  want je merkt dat mensen niet zo'r, 
behoefte hebben aart   een  uitgebloeid  gesprek. r^a      afloop  van eevi 
museumbezoek. Je  moet het  enerzijds vriendelijk en doeltreffend 
doen, maar anderzijds mag het ook niet te lang naan dut-^en. 
Er is tot nog  toe geen 
een bureau. 
De aanleiding 
schikbaar was. 
Stag iai res? 
Ja, of iets dergelijks. 
Wat we  te  weten  wilden  komen  was  de  samenstelling vari   het 
publiek. Daarnaast  wilden we  weten hoe men wist vari   het bestaan 
van het museum . Dit laatste om te kijken  wat het  rendement was 
vart      een  aantal  publ iciteitsact iviteiten.  Niet  dat  we dat nu 
weten, hoor' 

genoeg uit, omdat het niet professioneel wordt 
nu bezig met een bureau. Het enige dat hier een 

beetje professioneel is aangepakt zijn de onderzoeken vari 
H. E. fl. O.-st udenten, die wisten in ieder geval iets vari 
stat ist ieken. 
Je weet wat meer  als toen  je eraari      begon, maar  dat ik  er nou 
effectief mee kan gaan werken, dat is niet zo. 

Het komt er niet 
gedaan. We  zijn 
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Ik was,  als hoofd '^ar\  de afdeling Presentatie, de contactpersoon 
tussen  museum  en  onderzoekers.  Hoe  het  allemaal  precies is 
gegaan weet ik. niet meer vsr\   ieder onderzoek hoor' 
Waren er vooraf gesprekkeer? 
Ja, er  is van  tevoren besproken hoe het aangepakt moest worden, 
hoe ,je tot de selectie s/^rt   de te ondervragen mensen komt. 
Wat kun je met de resultaten vBiTi   publieksonderzoek doen? 
Het nut va^rl   wat we tot nu toe  gedaan hebben.   is dat  we inzicht 
kregen in  een aantal effecten vs^ri   ons handelen. Pi.i eev! tentoon- 
stelling hoort bijvoorbeeld een  affiche, dat  ver<=;Di-eidt je. dat 
kost allemaal  geld. Maar  is het  nou effectief  P]s bijna alle 
geïnterviewden zeggen  dat  ze  niet  door  het  affiche  van '-.et 
bestaan \/s.ri   de tentoonstelling weten, kun je je afvranen of je ie 
deze kosten niet beter kunt besparen. 
Ik doe veel met free publicity. 
Ik wilde weten waar de bezoekers vandaan komen. Daar heb ik wel 
ideeön over en die worden dan bevestigd. Het profiel van He 
bezoeker ken ik wel zo ongeveer. Wat ik niet te weten bevi 
gekomen, en wat nu voorligt bi.j het komende onderzoek is: wie 
het museum niet bezoekt. Waarom komen mensen met naar het 
museum? Is dat een bewuste keus, is het een gebrek vari ons dat we 
bepaalde kanalen helemaal niet gebruiken'' Of heersen er veel 
vooroordelen ten opzichte ve^n religieuze kunst'' Dat kan heel 
goed, want religie ligt niet zo lekker op het moment. Het 
uitstellen var\ bezoek is ook interessant. Het blijkt dat mensen 
vaak. al veel langer v^ri plan zijn het museum eens te bezoeken, 
maar dat het er niet VBTI komt. Hoe kun je daar meer vat op 
kri.jgen? Dat heeft natuurlijk met marketing te maken. 
Waar zou je  het nog meer voor kunnen gebruiken'' 
Ook. t.a.v. de andere dingen, die .je doet kun je opmerkingen 
verwachten. De bewegwijzering is bijvoorbeeld slecht, dat weet 
ik, daar zi.jn we nu mee bezig, we kri.jgen daarbij ook hulp w^ri 
mensen, die zich beroepshalve bezig houden met bewegwijzering. 
Dat doen we na tien laar dus niet meer zelf, want het blijkt dat 
we dat gewoon niet kunnen. Dat schort elementeri i.t i t ie 
bedrijfsvoering daar kun Je veel over te weten komen, [k zou ook 
V3.ri het publiek willen weten hoe ze tegen het mi.iseumwi rike 1 t ie 
aankijken. Ik denk. niet goed, maar het heeft niet zoveel zin om 
dat uit te zoeken, omdat ik het nu toch niet verariÖBrBri kar>. 
Ook ten aanzien wars de opstelling kun je vr^agen stellen, je kunt 
dan bi .j voorbeeld te horen krijgen, dat bij een bepaalde vitrir.e 
de bordjes te laag staan, of te ver in de kast om nog met eevi 
bril te kunnen lezen. 
Ook. waar mensen aan voorbi,j lopen, dus de onaantrekkelijke 
afdelingen, daar zou ik best wat over willen weten. 
Ik heb niet een concreet ver lang 1 ijst .je, maar je komt, als je met 
bepaalde onderdelen bezig bent, natuurlijk. de hele dag dat 
publiek tegen. Soms denk ik dan wel eens: daar zou ik meer over 
willen weten. 
Dok  zou  ik  willen  weten  hoelang  mensen  over  de tijdelijke 
tentoonstellingen doen,  dat soort observaties zou ik graag vaker 
2ien. Ik denk dat je daar veel var\   kunt opsteken. 
Wat was uw eerste kennismaking met publieksonderzoek"^ 
Dat weet ik niet meer. 
Ik ben hier in 1978 begonnen, en op  een gegeven  moment krijg je 
een stuk  reflectie over  wat je  gedaan hebt.  Het jaar   daarvoor 
heb Je alleen maar ingericht, er is dan geen publiek. 
Verder moeten er soms keuzes gemaakt worden, waarbij het niet peir 
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definitie zo  is dat  er ëèn de juiste is. Ik zou zoiets dan toch 
graag ondersteund zien  met wat statistisch materiaal. 
Leest u wel eens andere rapporten'' 
Een enkele keer krijg ik. wel eens wat onder ogen. Dat is echt een 
enkele keer. Pils ik. iets op mijn bureau krijg lees ik het meestal 
wel, soms krijg je wel eens iets -vari een collega, niet vaak. Ik 
weet ook niet meer welke rapporten ik gelezen heb. 
Komt publieksonderzoek ook tijdens de st af vern-ader i ng aan de 
orde? 
Ja, dat is wel de bedoeling, het is niet altijd gebeurd. Soms 
wordt de vraag om putal ieksonderroek geventileerd in de st af vev-oa — 
de>^ing. Een andei-'^e keer wordt er weer niets over nezend, komt het 
helemaal niet B3.r-t de oi-^de. De bedoeling is wel, eri voloenT- r.i i j t-3 
dat ook altijd gebeurd, dat de samenvatt irig van de uitkomsten ir, 
de stafvergadev^ing besproken worden. 
Lezen de collega's ook de rapporten van ondev-zoek dat hier heeft 
plaatsgevonden? 
Ik zou  het  niet  zeker  weten,   in  principe  is  de  hele zaau 
openbaar. Iedereen kan alles lezen. Toch lijkt het weleens of men 
zoiets heeft van: "dat is niet direct mijn pakkie an". Zij leggen 
gewoon prioriteiten anders. 
Bent u positief over publieksonderzoek? 
Ik ken  er erg  veel waarde  aan toe.  Wat dat betreft, het woov^d 
marketing is al gevallen, maar een museum is gewoon een produkt. 
Wat vinden uw collega's var)   publieksonderzoek? 
Ze staan er wel positief tegenover, als je het ze zou vragen, 
dan hebben ze er wel een hoge pet V3.r) op. Ze lezen ook de samen- 
vatting. Wat betreft het komende onderzoek, daar is meri algemeen 
vs^n   overtuigd dat het een goed idee is. 
De moeilijkheid is dat er dingen uit onderzoek k.omeri, waar je 
niets mee kunt doen. Dat is een beetje frustrerend. Nou en dan 
D9. je maar weer over tot de orde V3.ri de dag. Hoe komt de keus vë<ri 
een bureau tot stand*!* 
Dat is gewoon een persoonlijke relatie en die kwam met het idee 
om hier een onderzoek. te doen. De referentie, want je tt-^eUt 
zoiets toch na, was goed. Op zich hecht ik er wel aari dat je de 
mensen kent. Het is veel ingewikkelder om een aantal buv-eauv; een 
offerte te laten doen. Want eigenlijk heb je daar neeri ver!-:-.tand 
vs^r\, anders zul je er weer iemand bij moeten halei'i zie z(?yt •; 
"Dit ziet er beter uit dan dat'" Bouw het maar liever OD, zodat 
.je het zelf nog kunt volgen. Ik ben er namelijk ba^in voor dat als 
.je zo veel know-how vari andere disciplines i ri huis krijgt, dat je 
het niet meer kunt volgen, en dat je dan in feite gestuurd wordt 
naar iets waarvan je niet door hebt dat je daarheen gestuurd 
wordt. Je moet het zelf kunnen volgen en snaopen. 
Wie zou contactpersoon moeten zijn'' 
Ik, als  hoofd vari      de afdeling  presentatie. PI het publiekswerk 
valt binnen onze afdeling. Educatie zit  erin, everials recreatie. 
Wij zijn het meest geschikt om onderzoek, te begeleiden. 
Welke voorwaarden stelt u Bar\   publieksonderzoek? 
De techniek, de statistiek moet in orde zijn, maar dat kan ik 
niet echt zelf beoordelen. Ik weet dat de onderzoeken, die hier 
hebben plaatsgevonden daar niet aari beantwoordden: het aantal 
mensen dat ondervraagd werd was vaak te klein. Er zitten vast 
nog meer vari dat soort fouten in. Dok de wijze waarop je een 
vraag stelt is van belang, dat weet ik. 
Zijn er concrete plannen voor de toekomst? 
Er zit  dus een  groot onderzoek a.ari   te  komen. De belangrijkste 



75 

vraag van dat onderEoek zal zijn: waarom komen mensen hier niet 
en hoe zit het met onze naambekendheid, want die valt ons ei- 
genlijk wel tegen. We hebben er geen cijfers van maar ik hoor te 
vaak: "Het CathariJneconvent, wat is daf^" Pis dat onderzoek in 
de stad/regio Utrecht gedaan wordt ben ik al tevreden, voor mij 
hoeft het niet in Friesland gedaan te worden. 
Verder wil ik weten hoe het zit met de bewegwij7ering in de 
stad. 
Hoe zit het financieel? 
Er is geen vast budget, de vroegev'e onderzoeken werden dus alleen 
maar door stagiaires gedaan. 
Worden er wel onkosten vergoed? 
Nou, dat regel ik niet, dat regelt algemene  zaken. Onderzoek wa<-.j 
tot nu toe steeds gratis, we betaalden hooostens kopieerko'^te>''. 
Wat we  nu dus  gaan doen, met zo'n bureau, dat moet je wel on de 
begroting zetten. 
We hebben het op de beo'-'^otinn opgevoerd, c^rize begrotiriD is een 
W. V. C.-begrot ing. Dat is goedgekeurd, dus dat bedrag is ervoov- 
besch i kbaar. 
Ik wilde ook. wel eens weten wat nou precies de relatie was tussen 
het weer en museumbezoek. We hebben dus een tijd lang alle weer- 
berichten gespaard uit de kranten. Die relatie bestaat dus echt. 
Je krijgt bevestiging vsr[ wat ie al dacht: bij mooi weer komen er 
nauwelijks bezoekers. Pas na drie dagen komen ze weer. IJzel en 
sneeuw zijn ook rampzalig. Droog en niet echt warm is het beste 
weer voor een museum. Bij buitenlanders maakt het trouwens niets 
uit. Ik zou trouwens ook wel eens onderzoek willen doen bij de 
buitenlandse bezoekers. 
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Het museum, dat zich  het oudste  volkenkundig 
mag  noemen,  werd  gesticht  in  1837.  Het i 
voormalige academisch ziekenhuis, dat in de  J 
verbouwd.   Het   museum   bei^it   zeer  D>-ote 
oudheidkundige  collecties  van   alle   besch 
wereld,  waaronder  sculpturen  en  maskers  u 
fifrika, volkenkundige collecties  uit  Syrië, 
Japan  en  Indonesië,  boeddhistische  kunst, 
verzameling uit Latiins-ftmerika -waaronder de 
oudste   gedateerde   Maya-inscriptie   -  en 
voorwerpen vsr\      verschillende  Ind iariengr-iepen 
(Eskimo's) uit  het Arctische gebied. Het muse 
der belangrijkste  collecties  Japanse  prente 
museum heeft ook een bibliotheek. 

museum van Europa 
s gehuisvest in het 
aren 1933-1937 werd 

vo 1 kenkund i ne eri 
avingsgetaieden ter 
it Midden- e-'i West- 
Iran, PfDhanistan, 
een oudheidkunct i ae 
"Leyden  Plate": de 
klei ne rc' ] 1 eet i es 
en      vs.rt      de    TnijVt 

um   bezit    teven-:-   een 
n     vê^ri     Eurc'Da.    Het 

Het    interview 

1 n D o v e r 
en toen 
hoe men 

We hebben hier een aantal publieksonderzoeken gehad. Niet zo lang 
geleden is er bijvoorbeeld een uitgebreid onderzoek, gedaan, doov- 
iemand die nu de P.R. bij ons doet, Lieke Vervoorn. Dat was een 
onderzoek naar aanleiding var\ de tentoonstelling "Jaargetijden 
wan de mens", onze jubileumtentoonstel1 ing in 1987, We bestonden 
toen 150 jaar. 
Daarna is er nog een onderzoekje geweest var,     een studente cultu- 
rele antropologie. Die heeft een onderzoekje gedaan naar  het ge- 
bruik \/Ari   wat wij, in navolging van   het Rijksmuseum m Amsterdam, 
de kijkwijzer  noemen. We hebben toen bij de tentoonstel 1 
de Japanse schilder Keiga  ook  een  kijkwijzer  gemaakt 
heeft zij geprobeerd na   te gaan hoe het publiek dat vovid. 
er mee werkte. Maar dat was maar een klein onderzoekje. 
We gaan wat meer op het onderzoek va^<'•   Lieke Vervoorn in. 
Was het een aanbod van haar'' 
Het is eigenlijk een beetje van beiden, zij wou graag iets IY, het 
museum doen. Toen hebben wij gezegd: "nou. dan zou het le-jk zijn 
als je onderzoek wilt doen naar de tentocinstel 1 i ng, die op dit 
moment staat. 
Wat voor onderzoek was het precies'' 
Ze ging na hoe de bezoekers gebruik maakten van die terrtoon- 
stelling, hoe men liep, of alles bekeken werd of men lang stil 
stond bij bepaalde opstellingen. We wilden eigenlijk ook weten 
waar de zwaartepunten van de tentoonstelling lagen. Het was 
eigenlijk een soort evaluatie van wat er gebeurde op die 
tentoonstelling. Lieke had het 
concrete aanbevelingen, maar je 
wel uithalen als je het onderzoek 
wel tot een aantal conclusies. 
Het belangrijkste van  onderzoek -ik sta ei- 

uit kunnen werken met hele 
kunt ze er natuurlijk zelf ook 
grondig leest. Dan kom  je toch 

dus heel positief te- 
genover- is dat je dingen ontdekt waarvan je zegt: "verdorie, dat 
is stom, dat moeten we de volgende keer anders doen. 
Er was bijvoorbeeld een inleidende tekst, maar die hing pal om de 
hoek van  de  ingang,  dus  een  heleboel  mensen  liepen daaraan 
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voorbij. Daar  kwam Lieke achter, dat was heel nuttig. Dat is dus 
iets dat je voortaan niet meer doet. 
Je moet zorgen dat ze so'n tekst allemaal,  bijna allemaal lezen. 
Je  moet  gelijk  als  je  in  de  zaal  komt  zien  dat  het een 
belangrijke tekst is. Onders ontgaat je  de hele  context. Ook de 
indeling vari      de  entree  kwam  niet  over. Daar werden dezelfde 
asnekten behandeld als in de tentoonstelling, maar dan gericht OQ 
Nederland. Dat  begrepen de  mee<rite mensen  niet. En de teUst die 
dat duidelijk  moest maken  was tegen  de wand  geplakt, waar het 
nauwelijks opgemerkt  werd. Zo  wa>-"en er^ een heel stel praktische 
dingen, waar we achter kwamen. 
Ik denk, dat als  je  systematisch  zo'n  publieksonderzoeM doet, 
althans zoals  Lieke dat  gedaan heeft, je een helebc^el dinner te 
weten komt, waar je de volgende keer op moet letteri. 
Dat was dus wat betreft  het bezoekersgedrag. Je kunt  .ji-k axföe--^ 
vormen van publieksonderzoek doen, bijvoorbeeld de oubliekssemen- 
stelling  nagaan,  dat  is   meer  sociologisch   onderzoek.  D'?.t 
onderzoek van  Lieke was  meer gedragsonderzoek:  hoe qaari mensen 
met een tentoonstelling om, wat steken  ze erva.ri      op, hoe ervaren 
ze het,  hoe lopen  ze er  door heen,  war valt  hun aandacht op, 
waarop niet en hoe komt dat? 
Dat soort onderzoek vind ik nuttiger  dan sociologisch onderzoek. 
Omdat we  dat langzamerhand  wel weten,  de een ria   de ander doet 
dergelijk onderzoek en iedere  keer  komt  er  feilloos hetzelfde 
verhaal uit. 
Wat is het nut van   onderzoek? 
Wat betreft gedragsonderzoek, zoals ik boven al zei, om gewoonweg 
voor  je  eigen  museum  te  weten   hoe  men   reageert  op  een 
tentoonstelling en  om er achter te komen waar je vooral aan   moet 
denken, dat is vreselijk nuttig. De sociologische onderzoeken kun 
je weer  gebruiken om uit te zoeken hoe je je P'. R. opzet.  Ik weet 
nu bijvoorbeeld (daarvoor moet je wel een aantal  keren o>-''derzoek 
gedaan hebben)  welke mensen  hier komen.  Ik mis bepaalde grr.eperi 
en als je weet welke groepen  dat  zi in  kun  ie ^):'^ovf?t-      na   raari 
denken hoe je die binnen kunt halen. 
Je kunt  het ook  voor eventuele sponsors gebruiken, het gaat die 
mensen om de naambekendheid, maar het  vinden van      sponsors wordt 
steeds   moeilijker, de  spoeling is dun geworden.  Ik denk dat de 
bedrijven het een beetje aan   het afbouwen zijn. 
Wat was uw eerste kennismaking met publieksonderzoek'' 
Dat is al lang geleden, ik zit hier al 3iE' jaar. In  het begin was 
er nog geen publieksonderzoek, maar ik deviw dat ik er nu al zo'n 
J.5 è £0 jaar mee geconfronteerd wordt. Een goede collena van mij, 
Gerard  van  der  Hoek,  deed  het  eerste  publieksonderzoek  in 
Nederland. Dat  rapport  heette: "Bezoekers nader bekeken" en het 
onderzoek, vond plaats in het Haags Gemeentemuseum. 
Er is hier veel aan   publieksonderzoek gedaan'!' 
Ineke  (Ravestijn,  Reinwardt  Rcademie)  heeft  hier  o.a.  veel 
onderzoek gedaan met haar studenten. Het komt toch wel renelmatin 
voor dat mensen hier een publieksonderzoek, doen. 
U heeft nog nooit een onderzoekbureau ingeschakeld? 
Nee, daar hebben we  geen geld  voor. Bij  Intomart betaal  je je 
suf. Tienduizend gulden is niets! 
Leest u wel eens andere rapporten';' 
Ja,  ik  heb  bijvoorbeeld  rapporten  gelezen van   onderzoek dat 
gedaan is in het Tropenmuseum en het Haags Gemeentemuseum. Verder 
niet zo verschrikkelijk veel eigenlijk, want je moet zoveel lezen 
voor dit vak. Maar ik  vind  het  wel  heel  interessant.  Ik heb 
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laatst een leuk. onderzoekje gelezen over Engelse teksten. Het is 
goed dat er onderzoek gedaan wordt, want Je komt toch steeds een 
stukje verder. 
Ik ben zeer geïnteresseerd in de onderzoeken van Chen Screven, 
waarmee ik in de C. E. C. Pi. (International Committee for Education 
and Cultural Action) gezeten heb. Hii is hoogleraar psychologie 
in de U.S.O. en hij doet daar veel evaluatieonderzoek. Hij houdt 
zich bezig met vragen als: "hoe reageert het publiek op 
tentoonstellingen, hoe op bepaalde teksten, op bepaalde 
opstel 1 i ngeri'i'" 
LI bent altijd contactpersoon geweesf 
Nou, ik heb veel contact met de mensen var\   de Reinwav^dt Rcademie, 

mi ji  terecht.  1 k 
OU ook heel noed 

;ir het 

we  er  een  hele 
stafleden  door te 

dus daarom komen studenteri meestal eerst bij 
sluis ze wel weer door als dat nodig is. Lieke 
cont act persoon kunnen z i J n. 
Er is  niet  ëën  officiële  contactpersoon  aangewezen''  do 
museum, het is meer een kwestie vsri   persoonlijke contacten. 
Om terug  te komen  op het  onderzoek vari      Lieke, waren er vooraf 
gesprekken? 
Dat proberen we dus wel, om zo goed mogelijk sari   te geven wat wij 
graag willen  weten, maar  dat zou wel wat systematischer kunnen. 
Het is nog niet volledig in het circuit opgenomen, het is nog een 
beetje aan  de incidentele  kant. Er is niet iemand die er achter 
heen zit, het is  meer dat  men ons  benadert, Je  hebt daarnaast 
zoveel andere dingen te doen. 
Gaat onderzoek naar de stafvergadering*^ 
Tijdens  het   onderzoek vari        Lieke  hebben 
stafvergadering aan gewijd,  om  dat  met  de 
praten. Toen  het rappov^t  eenmaal klaar  was hebben de stafleden 
allemaal een  exemplaar  gehad.   Iedereen,  dat  zeg  ik  met een 
vraagteken, heeft  dat doorgelezen, maar dat weet Je nooit zeker. 
Het is toch iets dat  bij wetenschappelijke conservatoren niet zo 
leeft als bij mij, want ik ben veel meer met het publiek, bezin. 
Zij vinden  het leuk  dat e>-' onderzoek gedaan i= en naari dan weer 
over tot de orde VBrt   de dag. Ze denken in eeri wat  ander pat^^oon. 
Maar het  is wel  binnen de  staf besproken.  In ieder geval heel 
uitgebreid met de man die de tentoonstelling gemaakt heeft. 
Hoe denken uw collega's over publieksonderzoek? 
Ik ben positief, zeer, de staf is wat indifferenter. Niet zo van: 
"God, dat moeten we ieder Jaar hebben". Het gaat meer vari: "Nou, 
als ze dat nou willen, okee hoor en misschien hebben we ei- nog 
wat aan". Rch, die hebben een andere instelling, ze staan er wat 
anders tegenover. 
Wat zou u nog graag onderzoeken? 
Ik zou graag nog wat meer diepteonderzoek doen naar beoaalde 
facetten vari de manier waarop bezoekers op tentoonstellingen rea- 
geren, in de lijn vari Screven: hoe reageert men op tentoonstel- 
lingen, op teksten, op een combinatie van tekst en voorwerpen 
etc. Om dergelijk onderzoek te doen heb Je vrij gespecialiseerde 
kennis nodig en die hebben wij niet in huis. Dat is duidelijk, een 
wens van mij. Een andere wens, ook in de lijn var> Screven, is het 
doen var\ format ief evaluatieonderzoek. Summatief evaluatieonder- 
zoek hebben we hier al gedaan en nu zou ik graag formatief 
onderzoek doen, dus mensen vari tevoren eens vragen: "Snapt u deze 
tekst?". Zodat Je vari tevoren allerlei aanpassingen kunt maken. 
Zijn er concrete plannen voor de toekomst? 
Er zal binnenkort een onderzoek gedaan worden door een Jongen die 
culturele  antropologie  studeert.  Hij   heeft contact gehad met 

'''t 
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Lieke. 
fils hij onderzoek wil doen, 
want misschien hebben wij er 

laat hem in godsnaam si.jn 
ook noo iets aan. 

gang paan, 



- !*^::-^-<i 
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Maarten Bertheux, Stedelijk Museum 

Het Stedelijk Museum werd in de jaren 1893-1895 gebouwd naar een 
ontwerp v3.-r\ de stadsarchitect, fi. W. Weissman. Het bezit thans- 
dank zij schenkingen en aankopen- een omvangrijke collectie 
moderne kunst van 1850 tot heden, waaronder- schilder- en 
beeldhouwkunst, tekeningen en grafiek, toegeoaste k'tnst e^'' 
industriële vormgeving, affiches en objecten. Werken vavi o, a. Cl?-- 
7:ar-tr\e, Monet, Picasso, Matisse, Léger, Malewitsch, Mondriaari, 
Chagall en Dubuffet worden permanent geëxposeerd. Daarnaat-t zijn 
de meer t-^ecente strominneri uit de Europese en ftmerikaanse kijri'->t 
ruim vertegenwoordigd, o. a. de Cobra-sch i Iders, het r^ouveau 
rl^a 1 isme, pop art, colourfield painting en minimal art. 
Naast deze gr^ote collectie moderne kunst uit eigen bezit worden 
er doorlopend bijzondere exposities, overzichtstentoonstellingen 
en manifestaties georganiseerd. 
De uitgebreide bibliotheek bevat boeken, catalogi en tijdschrif- 
ten betreffende moderne kunst. Het restaurant beschikt over een 
terras met uitzicht op de beeldentuin van het museum. 

Het interview 

het  Stedelijk  Museum  veel publieksonderszoeken Hebben  er  in 
plaatsgevonden? 
Nou, er zijn er in ieder geval een stuk of drie geweest. 
Er is in ieder geval onderzoek gedaan tijdens  de tentoonstelling 
"La Grande Parade" 
Daar is toch al een vervolgonderzoek op geweest ("Wat ftmsterdarn 
betreft", «. Cavallaro & E. T. Puts, 1986)';' 
Daar is me niets van bekend.  Ik  ken  alleen  het  onderzoek dat 
tijdens de tentoonstelling "La Grande Parade" is gedaan. 
Was u daarbij de contactpersoon tussen museum en onderzoekers? 
Nee, dat was mijn voorganger. 
Ik weet wel een beetje hoe het gegaan is. 
Tijdens de periode dat u hier werkt zijn is er geen publieks- 
onderzoek gedaan? 
Nee, met andere woorden: ik vind het niet belangrijk en het is 
ook vrij kostbaar om zoiets te doen. Je moet een goed moment 
kiezen. Nu is er  bijvoorbeeld een  tentoonstelling (Malewitsch), 

is met "La Gv^ande Parade' in die zin 
zal  trekken, dat  niet het reguliere 
Er  komt een grote categorie mensen, 
per jaar  het museum,  bezoeken en op 

je deze tentoonstelling redelijk, kunt 

5000 mensen per 

die enigzins vergelijkbaar 
dat het een groot publiek 
Stedelijk Museumpubliek is 
die maar bbn of twee keer 
basis daarvan denk ik dat 
vergelijken met "La Grande Parade". 
Bij "La Grande Parade" kwamen er ook gemiddeld 
dag. 
Er is  dus waarschijnlijk  sprake van een publieksopbouw, die min 
of meer vergelijkbaar is. 
U zei net dat u publieksonderzoek niet zo interessant vindt? 
Ik bedoel dat een beetje ironisch, natuurlijk is  het belangrijk, 
maar een  aantal uitkomsten  van publieksonderzoek bij musea ver- 
toont een aantal constanten: ongeveer 40"X komt meer dan drie keer 
per jaar, ACS heeft een hogere opleiding dan H.B.O.. 
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Het publiek hier bestaat uit ongeveer 30S Ornsterdamrners, die re- 
gelmatig komen en voor 15% uit buitenlanders, 20 rijn er altijd 
een aantal constanten. 
De vraag met publieksonderzoek is natuurlijk steeds: "wat wil je 
bereiken?" en: "wat is de bedoeling van de kennis, die je 
verkri j gt ?" 
Wat kun je doen met de resultaten var[ publieksonderzoek'' 
Ja, dat is me ook niet IOC)"/, duidelijk. Er bleek, uit het onderzciek 
dat gedaan werd tijdens de tentoonstelling "La Grande Parade", 
dat een grote groep mensen voor de eerste keer het museum 
bezocht. Ik derik dat dat een gevolg is vari de 
publiciteitscampagne. die sprak blijkbaar ook menser^ aan. die 
niet regelmatig een museum bezoeken. 
Het mooiste zou zijn als je een vervol nvr^aan zou kur.ne»--! stellen: 

moet   ie huKi 
ze inderda^.c; 

nog een keer terug zijn gekomen. Je moet  dingen ook controleren. 
dan pas heeft onderzoek, zin.  (ik vertel hem dat uit het onderzoek 
"Wat Amsterdam betreft" is gebleken dat de groep  mensen die voor 
de eerste  keer het  museum bezochten  tijdens "La Grande P'arade" 
over het algemeen niet terugkwamen) 
Dat verwachtte ik ook eigenlijk wel! 

"Komt u misschien nog een keer*^". Om dat ria te  gaari 
telefoonnummers vragen  en ns   zes maanderi checkeri of 

Je moet allerlei dingen onderzoeken: wat  je presenteert,  hoe je 
presenteert, hoe je collectie hangt etc. 
Wat is het nut vsri   publieksonderzoek'' 
Eigenlijk is  het belangrijk  dat je publieksonderzoek doet om de 
kennis, die je \/art   het publiek denkt te hebben gaat verifiëren. 
Daarnaast kun je met behulp vart   publieksonderzoek uitzoeken of je 
het geld voor de publiciteit goed hebt besteed. 
Wat zou u willen onderzoeken'' 
Ik wil weten wat de directe aanleiding voor bezoekers is geweest 
om naar een tentoonstelling te komen. Verder wil ik. weten wat de 
waardering is voor het museum en in hoeverre die waardering mee- 
speelt in de beslissing om nog een keer het museum te bezoeken. 
Dat soort dingen vind ik. belangrijker dan te weten of lemarid nog 
een kop koffie heeft gedronken of een catalogus heeft gekocht. 
Lees je wel eens andere onderzoeksrapporten? 
Ik heb alleen het onderzoeksrapport var\ "La Grande P'arade" gele- 
zen, die andere rapporten heb ik. misschien wel gezien, maar niet 
gelezen. 
Wordt publieksonderzoek besproken in de stafvergadering? 
Ik neem aart   dat  als er publieksonderzoek gaat plaatsvinden, 
de coördinatie dan via mijn afdeling zal verlopen,  in de  zin 

:irbereiden. Daarna 

dat 
dat 
kan 
kan 

wij de  vragen, die gesteld gaan worden, 
dat dan voorgelegd worden aan de directie zodat  die het  bij 
sturen.  Je  hebt  een  gesprek  met de mensen, die het onderzoek 
uitvoeren en daarna zal  de daadwerkelijke  enquête plaatsvinden. 
Ols het  onderzoek klaar is, zullen meerdere mensen in het museum 
er geïnteresseerd in zijn. 
Wat was de directe aanleiding voor het onderzoek tijdens "La 
Grande Parade"? 
Waarschijnlijk was dat een praktische reden. Misschien omdat er 
zoveel bezoekers verwacht werden, dat is namelijk, makkelijk en- 
quêteren. 
Op wiens initiatief vond het onderzoek tijdens "La Grande Parade" 
plaats? 
Dat weet ik niet, het is goed mogelijk dat het  aanbod vari   buiten 
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kwam. Er is wel een tendens dat het museum een beetje Bari marke- 
ting gaat doen, want je investeert veel geld in zo'n tentoon- 
stelling, veel meer dan bij een gewone tentoonstelling en daar 
neem je een zeker risico mee. Je gaat een kleine toeslag vragen 
en dan is het belangrijk om te weten wie er bereid zijn die 
toeslag te betalen 
fils je het publiek kent, zou je je daar dan, qija. niveau, OD 

r i cht en"^ 
Nee, nee, dat speelt geen rol. 
We  adverteren   wel  weer   gericht,  bijvoorbeeld  niet  in  de 
Telegraaf, die mensen komen toch niet en het is dijur. 
We richten  ons meer  op de  mensen die  het N.R.C.,  de H.P.. de 
Volkskr^ant etc. lezen. 
Hoe zit het financieel met publ ieksoriderzoek? 
Er is geen vast budget voor, daarom gebeuf-t het ook nauwelijks. 
De afgelopen twee jaar hebben we veel moeten bezuinigen en c^nder- 
zoek heeft niet de hoogste prioriteit. 
Zijn er concrete plannen voor de toekomst'' 
We zijn met twee clubs aan het praten ovev publieksonderzoek, dat 
is nog in de informatieve fase. We willen een onderzoek, tijdens 
de "Malewitsch-tentoonstel1 ing". Met ongeveer dezelfde vraagstel- 
ling als het onderzoek dat tijdens "La Grande Parade" is gedaan. 
Dit om ris te gaan of er veranderingen zijn. 
Hoe wordt een onderzoeker gekozen? 
Dat wordt deels bepaald door de financiën. 
(Ik vraag wie die "clubs" dan zijn en of het om betaalde of on- 
betaalde onderzoekers gaat, maar hij wil hier niets over los 
laten.) 
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Oik Meeuse, Tropenmuseum 

Het Tropenmuseum is een onderdeel van het Koninklijk Iristituut 
voor de Tropen. De geschiedenis van het museum gaat terug tot 
1.8GA, toen in Haarlem een Koloniaal Museum werd gesticht. De 
etnografische verzameling van dit museum verhuisde i ■'■ 1910 naar 
Pmsterdam, waar een instituut was opgericht met het doel een zo 
volledig mogeli.ike verzameling bijeer te brengen van vocirweroevi 
die een beeld gaven van   de koloniale samenleving. 
Niet alleen kunstvoorwerpen werden verzameld, maar vooral ook 
gebruiksvoorwerpen uit het dagelijks leven. Nadat Indonesië 
onafhankelijk was geworden, ging het museum zich richten OD het 
gebied van   de tropen in het algemeen. 
Na een ingrijpende verbouwing in 1979 werd het museum geheel 
opnieuw ingericht tot een oresentat iecentrum waarin alle a<.-pect e>'i 
van het leven van mensen m de tropen en sutatroopn aan de ov^de 
komen. Afrika, Latijns-Omerika, de Islamitische wereld, Zuid-Pzië 
en Zuidoost-Ozië bestrijken elk een afdeling. Er staan dorpen, 
stadswijken, tempels, plattelandshuizen, winkels en markten. Met 
geluiden, foto's, film en video wordt de sfeer van de tropen 
natuurgetrouw opgeroepen. Naast permanente en wisselende 
tentoonstellingen geeft het Tropenmuseum ook via een bibliotheek 
en een apart kindermuseum informatie oven de tropen, de mensen 
die er wonen en hun cultuur. 

Het _int5ÏZMiew 

Er wordt hier regelmatig publieksonderzoek gedaani* 
Ja, het is de bedoeling dat we elk jaar een groot publieksonder- 
zoek gaan doen. Het Tropenmuseum kent behalve zijn twaalf vaste 
exposities ieder jaar een nv^ote wi sseltentoonstel 1 inn en bi j 
elke wissel tentoonstel 1 ing willen we een onderzoek doen. Het idee 
is dat deze onderzoeken allen volgens ongeveer hetzelfde stramien 
gedaan moeten worden, zodat we door de jaren heen s'ergel i j k i ngen 
kunnen gaan trekken. Zo'n onderzoek wordt gedaan door een 
student, omdat ik. niet genoeg tijd heb om een onderzoek uit te 
voeren en omdat het goed past in afstudeerprojecten van 
verschillende studierichtingen. Er zijn tot nu toe steeds 
aanbiedingen van studenten geweest. Ik stond laatst op het punt 
de universiteit te gaan bellen omdat er weer iemand nodig was, en 
toen stuurde iemand gelukkig uit zichzelf een brief. 
Er komt dan eerst een kennismakingsgesprek, maar het feit, dat 
iemand zichzelf aanbiedt vind ik al een prè, het geeft aan dat 
iemand geïnteresseerd is. 
Eerst vertel ik wat de bedoeling is van het onderzoek, wat wij 
ermee willen bereiken. Dat wij alleen begeleiding geven voor 
zover het gaat om faciliteiten en dat we de vragen doorspreken, 
maar dat als het gaat om begeleiden van het wetenschappelijk/ 
technische gedeelte ze bij de universiteit moeten zijn. En dat 
kan de universiteit gelukkig ook bieden. 
Samen met bën   van     de conservatoren  en iemand van   de Educatieve 
Dienst, met zijn drieën dus, komen we twee  keer bij  elkaar. Ebn 
keer om  de vragen  af te  spreken, die we te weten willen komen. 
Zo'n student schrijft dat  uit in  vraagvorm en  dan bespreken we 
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dat weer. Er wordt dan ook besproken of we de methode van 
onderzoek goed vinden. Het onderzoek. wordt uitgevoerd en dan 
vindt er eerst met mij alleen een gesprek plaats, vaak voordat 
het definitieve rapport wordt geschreven. Ik krijg inzage in het 
concept en kan dan nog adviezen geven. ftls het rapport dan 
definitief er ligt dan volgt er een waarderingsgesprek op de uni- 
versiteit en er volgt bij ons een evaluatiegesprek met de onder— 
zcieker, om BY^ower te praten wat voor lessen wij ei-^uit kunnen ] e- 
^■'(Bri voor de volgende tentoonstelling en of wij de aanbevel i ngev' 
goed vinderi etc. 
Wat kun jp met onderzoek doen'' 
Dat is heel verschillend, je kunt er enquêtes van dev-den mee be- 
antwoorden, om maar de meest lullige reden te nc^eme-i. Die zi jr^ 
soms belangrijk. Een voorbeeld: De Amsterdamse Kamer vari KOOD- 
handel vari de gemeente Amsterdam was een inventarisatie aan het 
maken vs.ri verschillende bedrijven en instellingen in de stad e^'i 
de uitstraling daarvan naav^ de rest VBTI het land. Je kunt ze dan 
gegevens geven doordat je zo'n onderzoek hebt liggen. Naar derden 
toe, zeker naar subsidiënten of potentiële subsidiënten maal^t 
het een goede indruk als je dat meteen kunt ophoesten. Dat is 
ëèn. 
Ten tweede kun je de gegevens gebruiken voor het aantrekken/ 
verwerven var\ nieuw geld . Hierbij denk ik niet alleen aan 
overheden, maar ook a.atrf sponsors. Sponsors willen ook weten wat 
voor bezoek er komt, welke opleiding het publiek heeft, waar ze 
vandaan komen etc. Ten derde kun je publieksonderzoek gebruiken 
bij het plannen va.r\ je publiciteit, flls je ziet dat de helft van 
het publiek. van buiten Amsterdam komt, v^ri buiten Noord—Hol 1 and 
-we hebben dus aantrekkingskracht voor het hele land- dan is het 
voor mij dus belangrijk om in nationale en regionale kranten 
buiten Noord-Holland te adverteren als je een advertentiebudget 
hebt. 
Op grond vart bezoekersgegevens -hoe weet u dat de tentoonstel- 
ling er is''- kan ik afleiden dat ik. niet meer zo veel eneruiie 
moet steken in sommige oubliekswervende activiteiten. Je kriint 
aanduidingen of je je budget verantwoord besteed. Dat zi.j'.'i orak — 
tische dingen. 
Een belangrijk gegeven was: bent u hier vaker geweest'' Tot onze 
verbazing kwam eruit dat 30'/- voor het eerst kwam en 70% du<:^ 
niet, waarvan van die 70"/ weer AOV- voor de vierde of de vijfde 
keer kwam. Ons bezoekersaantal is dus voor een groot deel af- 
hankelijk vsn   de vaste bezoeker. 
En dan ga je anders denken. Iemand die vijf keer komt, komt 
natuurlijk omdat hij geïnteresseerd is, maar ook omdat we afwis- 
seling bieden. We denken er nu ovBr of we wel zoveel energie 
moeten blijven stoppen in de wisselende tentoonstellingen, ter- 
wijl de vaste tentoonstelling maar jaar in jaar uit hetzelfde 
blijft. Op grond van zo'n uitkomst zeggen we: we moeten misschien 
onze accenten gaan verleggen en meer afwisseling gaan brengen ini 
de vaste exposities. 

Dat waren de praktisch/organisatorische kanten. Een ander voor- 
beeld: bij het onderzoek tijdens de tentoonstelling over 
Indonesië bleek dat de catalogus totaal niet liep. Dat bevreemdde 
ons, dus daar werd een vraag over gesteld. Bij aarivana van het 
onderzoek stond de tentoonstelling al twee maanden. Dat wachten 
doen we wel vaker, zodat we eerst wat spontane indrukken krijgen. 
Het bleek  dat een  hoop mensen  hem helemaal niet gezien hadden, 
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dat ze niet wisten dat hij bestond. Daar schrokken we wel vari. 
Maar dat is een element dat Je makkelijk kunt VG\^Ar\dBrBr\. Dus 
toen hebben we aar\ het begin en aari het eind \/Br, de 
tentoonstelling catalogi gelegd. Dat heeft wel riiet echt tot 
schrikbarende veranderingen geleid. Ik denk dat je ook altijd 
rekening moet houden met de zogenaamde "social desi>"able"- 
antwoorden (Mensen zijn geneigd een goede indruk te willen maken 
en met de antwoorden, d ie ze geven, eer: beoaalde situatie ietwat 
rooskleuriger af te schilderen). Mensen zengen niet zo -j^nel ' "dat 
interesseert me geen barst, " Inhoudelijk nezier; zijn er ook 
gevolgen, bijvoorbeeld het feit dat de bezoekef"? vari cm-ri 
verwachten dat we namaaksituaties hebben en geluiden etc., dat er 
een sfeer wordt overgeb^^acht. Dat betekent dat je C'ok 'ai j 
komende tentoonstellingen goed ir, de gaten moet houden dat e>^ een 
bepaalde sfeer uitstraalt \/Br-i   zo'n tento'i-nstel 1 i ng. 
Er zijn hier intern mensen die zeggen: "We moeten oppat^ser., 
anders wordt het veel te veel decor, we zijn een museij.m^ dat kan 
niet samen," Die willen dat bij onderzoek ook onderzocht wordt 
wat de bezoekers daar nou s/art vinden "want er zijn vast bezoe- 
kers, die dat niet op prijs stellen.". Dus het is ook argumenten 
verzamelen om inhoudelijke discussies te onderbouwen. 
Hoe worden de resultaten doorgespeeld^* 
Ik krijg het definitieve onderzoek, dat lees ik. door, met in mijn 
achterhoofd: welke opmerkingen zijn voor wie relevant in het 
museum, dat schrijf ik. op en daarna laat ik. het onderzoek ver- 
menigvuldigen en dat stuur ik n&ar ieder^een toe, waarbij voor 
iedereen de belangrijkste delen aangekruist zijn, zo var\: zie 
pagina x. Je moet het ze gemakkelijk, maken, anders lezen ze het 
niet. De conservatoren krijgen ze zowieso, de Educatieve Dienst 
ook, evenals de directie, voor de rest in huis krijgen die 
mensen een exemplaar, voor wie er relevante informatie in staat. 
Ze worden allemaal uitgenodigd op dat evaluatiegesprek met de 
onderzoeker. Het is dus een extra vergadering buiten de 
stafvergadering om, waarvan de samenstelling kan wisselen. Hij 
bestaat altijd uit mensen, die geïnteresseerd zijn en waarvan 
gedacht wordt dat ze er wat mee kunnen doen. Daarna gaat iedereen 
zijns weegs en dan gebeurt het regelmatig dat we prachtige dingeri 
hebben afgesproken en dat het daar toch niet vs'n komt, dab kan. 
maar er gebeuren dingen ook wel. Uit een onderzoek bleek 
bijvoorbeeld dat je nooit met witte teksten op zwart borden moet 
werken, omdat de letters dan gaan dansen. De vormgever had dat 
weer gepland voor de volgende tentoonstelling. Godzijdank hebben 
we dan dat onderzoek en dan kun je zeggen: "het is misschien wel 
esthetisch verantwoord, maar niemand leest het meer en daar is 
een tekstbord toch voor bedoeld. Dat is toen aangepast. 
Wie komt met het idee voor onderzoek'!' 
Dat zit in mijn takenpakket, staat in mijn functieomschrijving. 
Ik ben er verantwoordelijk voor, moet het coiHrd ineren. Omdat mijn 
functie gezien wordt als een brug tussen de mensen in het museum 
en de mensen daarbuiten. Er wordt onder andere van mij verwacht 
dat ik trends in de gaten houdt bij het publiek en dat vertaal 
r\Ba-r-' het museumbeleid toe. Eën vsri die onderdelen is heel con- 
creet publieksonderzoek. 
Toen ik hier begon in 1986 ben ik als eerste begonnen een pu- 
bliciteitsplan te maken op grond \/ari een onderzoek, in Amsterdam 
en regio naar de naambekendheid en de waardering voor het 
museum. Dus behalve dat Jaarlijks terugkomende onderzoek, doe ik 
soms vanuit een heel specifieke vraag een specifiek onderzoek. 
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Musea stoppen heel veel energie in het maken \^ar\ tentoonstellin- 
gen, voornamelijk de conservatoren en de educatoren. Ols het pro— 
dukt klaar is rol je, als je niet oppast, direct in het volgende 
proces. Iedereen ^egt dan; "wat gek. dat we dat nooit evalue>-"en. 
dat we daar niet ov&r praten. " Dat geeft al aari dat de behoeft er 
wel is. En als je wi.1t evalueren moet je toch gegevens hebben. 
Met gegevens sta je sterker, kun je betet-^ en diepnaander 
evalueren. 
Wordt het  in de stafvergadering hesoroken als er een oijbliekBon — 
der z oe k komt "^ 
Tn feite is gc'edgekeur^d dat ik b^r<   keer oer jsa-r-   een groot orider- 
zoek bij een wissel tentoonstel 1 ing doe. 
Is er een vast budget'!' 
Ja, er  is een  klein vast  budget van zeshonderd gi.dden. Daarva»'' 
kan ik de onderroeker het geld qi^\^&r,.    dat hij/zij nodig  hee't^l- c.oi 
de gegevens  in de  computer te  later verwev-ken.  We kunrien gee^' 
arbeidsloon betalen, daarom zijn  we  a'Fhankelijk  van studenten, 
maar daar zijn we heel tevreden mee. 
Hoe maakte u kennis met publieksonderzoek? 
Dat was toen ik hier kwam werken. 
Leest u wel eens rapporten vari onderzoeken, die gedaan zijn in 
andere musea? 
Ja, ik  heb  de  onderzoeksrapporten  gelezen \/Bri      het onderzoek 
"Nederland museumland"  en \/Ar\   de stichting museumjaarkaart, maar 
verder, ach laat ik eerlijk wezen, het komt ET   niet s/f^r,. 
U klinkt zeer positief over publieksonderzoek, wat denken uw col- 
lega' s ervan? 
Het y^Bt^e is dat iedereen vindt dat het nodig is, ze vinden het 
prachtig dat ik dat op me neem, dat er een rapport komt, en toch 
komt er weinig respons op. Ik moet mensen soms naar zo'n 
evaluatiegesprek toe trekken, terwijl zij toch de meest belang- 
hebbende kunnen zijn en de opkomst daar vind ik vaak teleurstel- 
lend. Evenals het feit dat mensen toch heel moeilijk af te bren- 
gen zijn vart hun eigen ideeën, mensen laten vaak dingen niet 
doordringen om daarna hun eigen visie te veranderen (om terechte 
of onterechte redenen). Voor mezelf vraag ik me dan we] eens af? 
"is het al die moeite wel waard?"  Maar ik geloof e'r wel in hoor. 

Toen ik. hier kwam was dat ook voor het eerst dat die functie er 
was. 
De bezoekersaantallen waren elk jaar 1£5. 000/130. 000, ongeacht 
welke tentoonstelling er stond. Toen de subsidie ging ver- 
minderen, dat is eigenlijk de feitelijke aanleiding geweest voor 
het onderzoek, zei de directie: "wat nu?" We moesten opeens meer 
eigen inkomsten cv-eëren. En hoe krijg je meer eigen inkomsten'!' 
Door ervoor te zorgen dat je een goed imago hebt, want dat werkt 
naar het publiek toe, maar het werkt ook naar subsidiënten en 
sponsors toe. Nou, en hoe krijg je een goed image*!* Door op de 
tam-tam te slaan. Daarom is die nieuwe taakomschrijving gemaakt. 
En als je publiek. in huis moet halen, moet je wel weten welk 
publiek er nu komt en welk publiek, niet, dus onderzoek hoorde vari 
het begin af aari tot mijn taak. Tot nu toe boden de studenten 
zichzelf steeds aari. Dat zijn er geen tien per maand, maar 
steeds komt er net op tijd eentje zich aanmelden, als een 
geschenk uit de hemel. 
Wat zou je graag willen onderzoeken? 
Er is zat, dat ik wil onderzoeken, bijvoorbeeld onderzoek bij het 
publiek, dat niet komt. Wat zijn de redenen, dat ze  op een drui- 
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lerige zondagmiddag niet naar het Tropenmuseum komen, wat weev— 
houdt ze? ftls ze ons kennen, waarvan dan? Dus eigenlijk een ima- 
go-onderzoek. Op grond daarvan kun je je presentatie naar buiten 
toe weer bijstellen. Dat zeg ik vanuit riiijn hoek. De conservato- 
ren hebben waarschijnlijk andere wensen. Deze onderzoeken richten 
zich op nederlandstaligen. Ik zou ook wel eens willen weten welke 
en hoeveel buitenlanders er naar het museum toe komen. 
In Duitsland blijken we zeer bekend. Ik snap eigenlijk niet waar- 
om we zo aantrekkelijk zijn voor de Duitsers, kortom ik zou wel 
meer \/3.ri de buitenlander?; willen weten. Eigenlijk wil je a}les 
onderzoeken. 
Ook wil ik graag onderzoeken, maar dat moet je denk ik inbedden 
in een groter geheel, anders is het te opvallend, wat het oubliek 
vindt V3krt de service vBr\ het museum. En dan denk ik. met name aa>'i 
de kwaliteit vsn de toiletten en dat soort praktische dirrien, 
waar ik. veel kritiek op heb, en ik weet niet ifi hoeverre dit 
meewerkt sari de waardering van het museum. Ik wil betere 
faciliteiten. Er is wel een gewillig oor voor, maa>-' als ik harde 
gegevens heb uit onderzoek, zou ik krachtiger staan. 



^i -^fï'^tl^.*-.' 

88 

Mevrouw ^Br\   de Kieft, Omsterdams Historisch Museurn 

In 1975 verhuisde het firnsterdarns Historisch Museum vBri de Waag, 
waar het vanaf 19156 was gehuisvest. naar het voormali ne 
Burgerweeshuis. Deze  17e- en 18e-eeuwse gebouwen werden vooi-' dit 

Rondom de voormalige 
overzicht gegeven vi=^ri de 
al haar facetten. EVikel e 
wordt    besteed   zijri:   de 
staoei markt, het oatriciaat. 
oodsd i enst i ne  t ol ei-'-arit i e efi 

doel grondig gerestaureerd, 
meisjesbinnenplaats wordt een 
geschiedenis vs.rt Pmsterdam ir, 
onderwerpen waaraan aandacht 
Oost zeehandel. de graanprijzen, de 
het gewone volk. de gilden, de __ 
intolerantie, de sociale instellingen, de emancipatie v-'^r, cle 
arbeidende klasse, de stadsu. it brei d innen en de suburbanisatie ir: 
de nieuwe tijd. Deze onderwerpen worden met behulp v^'-^i teksten, 
films en d iavoorstel 1 inqen nader toegelicht. Enkele onderdele''' 
var\ de uitgebreide cc'llectie zijn: de archeolon i sche vondst e-'i die 
werden opgegraven bij de aanleg vari de metro, groepsportretten 
vari de Rmsterdamse schutterij en ^/an regenten der sociale 
instellingen, in Amsterdam vervaardigde speelkaarten, een 
verzameling 19e-eeuwse schilderijen en een collectie tekeninnen 
uit de lÊe tot de 19e eeuw. In het tentoonstellingsgebouw aart de 
jongensbinnenplaats worden regelmatig wisselende exposities 
gehouden, waarin onderwerpen uit de fimsterdamse geschiedenis 
worden uitgediept. De bibliotheek. is samengevoegd met een 
prentenkabinet; tekeningen, prenten en boeken kunnen hier wc'V-den 
bekeken en ingezien. 

Het interview 

Ef^ zijn twee onderzoeken geweest voor we naa'-'^ het huidige gebouw 
gingen. Verder heeft in 198C» een stagiaire naar de naambekendheid 
\/ar\ het museum geënquêteerd en nu doen studenten var, de Reinwai-"dt 
ficademie een onderzoek. De uitslag hiervan is nog niet bekend. Ze 
hebben een week lang bezoekers geïnterviewd over wat ze hier 
kwamen doen, of ze toevallig of met een speciale bedoeling h i ev" 
kwamen. 
Ik zou graag willen dat er vaker publieksonderzoek komt, bijvoc^r- 
beeld bij tijdelijke tentoonstellingen, zoals dat onderzoek i.r, 
het Rijksmuseum bij de tentoonstelling "beeldenstorm" e^i 
"meesters van het landschap", dat vond ik erg leuk. In onze onen 
is onderzoek doen een vak apart, naast deskundigheid kost het 
ook. veel tijd. Dat zijn zaken, die wij intern niet hebben, dat 
betekent dus dat je het uit moet besteden. Dat is te duur, dat 
geld is er niet. 
Het oriderzoek vari   de  Reinwardt st udenteri werd ons aangeboden.  7e 
vroegen of ze hier hun stagepnoject mochten doen en dat kon. 
Was er vooraf overleg ovBr   de probleemstel 1 ing'' 
Nee, zij  hebben de opzet gemaakt over wat zij  wilden weten, die 
opzet hebben ze laten zien en daar hebben wij het een en ander in 
gewi.jzigd. Het idee was goed, alleen  niet alle  vragen leken ons 
even goed. Daar hebben we wat in gecorrigeerd. 
Was u de contactpersoon? 
Dit keer wel, maar dat zouden ook andere mensen kunnen zijn, bij- 
voorbeeld iemand van de werving, of iemand vari Voorlichting of 
Publiciteit, het  ligt B'raan      wat voor  onderzoek het is. Daar is 
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niet fefen persoon voor. 
Er wordt bij een onderzoek ook over gepraat in de stafverga- 
dering. In dit geval heb ik het alleen overlegd met de adjunct- 
directeur, of ze het er mee eens was. We hebben de vragen dooi— 
genomen. Verder heb ik het afgehandeld, maar als er een serieus 
aanbod komt hetzij van de universiteit, hetzij VBr\ de Reinwardt 
Academie, hetzij VBY-\ een commercieel bureau, dan zal het zeker in 
de staf worden besprc'ken. 
Nu gebeurde dat niet, want dit was meer een soort  stage. Natuur- 
lijk, hoop  je dat  je er  ook. iets 33.ri   heht, maar we hebben onze 
medewerking verleent omdat het een stage-aanvraag  was. Ze kwameri 
wel met een goed voorstel, we konden het wel bijsturen. 
Wie leest het onderzoeksrapport'!' 
Dat is  dus een  beetje stel dat, want dat gebeurt  niet, maar ik 
denk wel dat het als volgt zou gaan.  Het is  wel afhankelijk vs.>^i 
het soort  onderzoek, inf  het meer op werving of educatie riericht 
is.  In het educatieve geval zou het als eerste naar mij toe gaan. 
In het  andere geval zou het misschien weer na.Bf   Vincent van Veen 
toe gaan of naar Huub VBr\   Glerem. Die zou het in de staf brengen, 
zo van:  "het rapport  is er".  Het zou in de bibliotheek, bewaard 
worden. Ols het een  interessant rapport  is zou  het als agenda- 
punt  terugkomen,  zo vs^m      wat  is er uitgekomen, wat vinden we 
ey^vsri,    wat doen we ermee, wat kunnen we ervan leren"!* 
Hoe heeft u voor het eerst kennis gemaakt met publ ieksonderzoek"!* 
Toen ik 1978 hier kwam werken. 
Leest u wel eens rapporten \/Bri onderzoek dat in andere musea 
wordt gedaan? 
Ja, het  rapport van  het Kohnstamm Instituut over educatief werk 
heb ik. gelezen, daar komt een vervolg op en dat zal ik  ook zeker 
lezen. Verder  moet ik  zeggen dat  het een beetje is wat op mijn 
pad komt.  De  onderzoeksrapporten var^      het 
allebei  opgevraagd  en  gelezen.  Maar  het 
wekelijks publieksonderzoeken lees. 
Pv>aat u erover met collega's'' 
Nou, van het onderzoek in het Rijksmuseum heb ik een samenvattinn 
verteld in de stafvergadering omdat ik dacht het voor ons ook. m- 
tet^essant was. Dat vond de rest ook. 
Wat kun je met de resultaten vari publieksonderzoek, doen'!* 
Ik denk. dat het heel goed zou zijn om je beleid bij te stellen OD 
verschillende terreinen. Je kunt bijvoorbeeld tijdelijke tentoon- 
stellingen heel goed evalueren. Kijken of de bedoeling over in- 
gekomen. Het v^esultaat zou kunnen zijn dat .ie zegt: "het is 
gelukt, we gaan zo verder of als blijkt dat iets niet aansloot 
bij wat het publiek verwachtte dan kun je daar ovsr-^ praten en het 
hopelijk een volgende keev^ bijstellen. 
Voor de educatie en de publieksbegeleiding geldt hetzelfde. 
Ik denk. dat het vooral is om te toetsen of wat je doet op ten- 
toonstel 1 ings- of aktiviteitengebied wel aanslaat of dat je daar 
verandering in moet aanbrengen. Je moet dan telkens wel een 
scheiding aaribrengen tussen de permanente opstelling en de tij- 
delijke aktiviteiten. 
Marktonderzoek, vind ik ook. buitengewoon nuttig. 
Het is heel nuttig als je erover nadenkt wie je eigenlijk wilt 
bereiken. 01 s je bepaalde groepen wilt bereiken, wat zijn dan hi.in 
wensen, hoe kunnen we daarop inspelen zonder dat het ten koste 
gaat vsri de kwaliteit die je zou willen of dat het te veel tijd 
kost? Het kan zijn dat veel meer mensen een rondleiding willen 
hebben, nou,  dat kunnen  we waarschijnlijk  niet waarmaken. Daar 

Rijksmuseum  heb ik 
is  niet  zo dat ik 
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hebben we het personeel niet voor. Maar het is handig als je weet 
wat de  achtergronden zijn,  welke voorkennis  men heeft. Je kunt 
daar  op  inspelen  bij   tijdelijke   tentoonstellingen   en  de 
educatieve begeleiding bij de vaste opstelling. 
Het  onderzoek vari     de  Reinwardt  Ocademie  wordt  gebaseerd op 
enquêtes die in fetn week zijn  versameid en  ik weet  niet of dat 
wel representatief  is. Ik vrees dat dat niet zo is voor het hele 
jaar. Je moet het vaker doen en aselect de mensen kiezen. Het za] 
geen onderzoek  zijn waar we jaren oo   kunnen tev^en. Daar^voc-r-'   moet 
het nrriKidiger en dan moet je het ef'^ht in handen ü^veri   vs.r^   deF-i-fun — 
d i gen. 
Wat zou u graag willen onderzoeken"^ 
Er komt  binnenkeert een  tentoonstelling over homosexual i tei t. we 
willen eigenlijk laten zien dat dat niet erig o-F   y^c^^)--      is.  1 )•• zou 
dan  graag  willen  onderzoeken  of  dat  dan  doo>--we>"kt.  C'f   dat 
overkomt. Ook  wil  ik  graag  onderzoek    om  te  kijken  of de 
groepsbegel eid i ng  goed  loopt,  of  het  aansluit,  of niensen er 
tevreden over zijn. Er. überhaupt  wil  ]W  mee>^  weten    ovev" de 
publieksbegeleiding, over  de dingen die wij maken, de projecten, 
de rondleidingen etc. of dat voldoet aan de wensen. Verder wil ik 
een grondiger  onderzoek naar de publiekssamenstel1 ing, hoewel ik 
me afvraag - er zijn veel vsri   dat  soort onderzoeken  gedaan- of 
dat wel  zoveel scheelt  met onze  publiekssamenstel1 ing. Maar ik 
zou het wel graag willen weten.  Je moet  dergelijk onderzoek dan 
ook. herhalen. 
Hoe zit het financieel"^ 
Er is geen vast budget, het zou vsri   een ander budget afgaan. 
Welke voorwaarden stelt u asin   publieksonderzoek/^ 
Wetenschappelijk gezien  moet het goed in elkaar zitten, het moet 
goed worden  gedaan,  door  mensen  met  deskundigheid.  Het moet 
representatief  zijn.  Het  moet  in  samenwerking met het museum 
gebeuren, wij moeten zeggen wat we willen weten. 
Zijn er concrete plannen voor de toekomst'' 
Nee. We gaan er vari   uit  dat -als  je het  goed wilt  doen- je ev- 
geld in  moet steken en dat geld is er niet. We zitten al zo krar- 
met  andere   dingen,  er   moet  al   geld v&ri buite^-'  bij. 
Publieksonderzoek hee'Ft  dus niet  de hoogste  prioriteit. Ols e>-" 
geld zou zijn, kwam  er heus  wel publieksonderzoek,  geld i'^s hel 
strui kei blok. 
Hoe denken uw collega's over publieksonderzoek"^ 
Ik  ben  denk  ik  degene,  die  er de meeste belangstelling voor 
heeft. Het is geen  onderwerp dat  regelmatig terugkomt.   Ik weet 
niet precies  hoe de anderen er over denken. Ik ben positief ove>-' 
onderzoek en ik denk dat dat ook. wel algemeen is. 
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Dan van Golberdinge, Commander ie vsr\   Sint Jan 

In 1974 werd het museum ondergebracht in het herbouwde complex 
vart het voormalige klooster vart de orde var\ St.-Jan. Het accent 
vari de museumcollectie ligt op de stedelijke kunst en historie 
vanaf de latere middeleeuwen. De verzameling bestaat o.a. uit 
schilderijen, topografische prenten, gi1devoorwerpen, middeleeuws 
aardewerk, munten en oenningen. Een afdeling is oewi id <3.ar[ het 
Valkhof, met bouwfragmeriten eri afbeeldingen \'ar\ dere v^omaanse 
burcht r, een andere afdeling bevat V'-ov^werpen afkomst in van de 
ambachtsgilden vavi de 15e tot de 18e eeuw. Men vindt er verder 
vele bodemvondsten -vooral aardewerk en glas-, 1aat—middeleeuwse 
kunstwerken uit de stadskerken en kunstnijverheid vari de 
Nijmeegse zilversmeden, brons- en tinnegieters. 5inds 19&0 w-if'dt 
gewerkt aari de opbouw vart een verzameling moderne schi.ldev^- evi 
beeldhouwkunst die aansluit op de in de jaren vijftig aangekochte 
"magisch realisten"; het accent ligt hierbij op de grafische 
kunst. 
Naast de vaste tentoonstelling zijn er in de Commanderie 
maandelijks wisselende exposities over verschillende onderwerpen 
te zien. 

Het_i^ntery i^ew 

Hoe heeft u kennis gemaakt met publieksonderzoek'!' 
Dat weet ik. niet meer precies, het is al een heel oud verschijn- 
sel. Ik ben ooit eens naar eeri cursus geweest over 
publieksonderzoek, die duurde twee dagen en was georganiseerd 
door de Nederlandse Museumvereniging. Dat is al flink larig 
geleden. 
Leest u wel een rapporten van publieksonderzoek dat gedaan is bij 
andere musea? 
Ja, ik heb wel eens een rapport gelezen var\ een onderzoek dat 
door de provincie gedaan is, aan dat onderzoek heb ik OOK 
meegewerkt. Het was een onderzoek naar de behoefte aar\ kunst. 
Verder heb ik nog wat andere rapporten gelezen. 
Wat betreft het laatste onderzoek, dat was voornamei i jk pei-'icht 
op de Educatieve Dienst, we wilden weten of we het goed deden. F-'r 
kwamen twee studenten, die zich aanboden. In diezelfde tijd 
hadden wij zoiets van: we willen wel eens een onderzoek. Toen 
hebben we contact gehad met een bureau dat bemiddelde tussen 
studenten en opdrachtgevers, maar dat leverde niets op en even 
later kwamen deze twee studentes zich aanbieden, dat kwam mooi 
uit' 
Zij boden zich dan wel aan, maar wij bepaalden wat er onderzocht 
moest worden. 
Zijn er vooraf gesprekken geweest met de onderzoekers? 
Ja, ze  kwamen ons eerst allemaal ondervragen over o. a. de pev^so- 
neelsopbouw, het budget, de vraag hoe wij het wilden hebben. 
Zij moesten dan een model  vinden  om  dat  onderzoek  aan  op te 
hangen. Na  afloop kregen  we een rapportje toegestuurd en daarna 
is er nog een soort overleg  geweest. De  aanbevelingen hebben de 
studenten zelf verzonnen. 
Het was  goed dat  we dat onderzoek niet zelf hebben gedaan, want 
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die studentes durfden sich toch meer uit te spreken. Ik  had zelf 
bijvoorbeeld het  idee dat  de belangstelling vari   de scholen wat 
wegebde, dus gingen de studentes a^^rt   die scholen vragen waarom ze 
minder vaak  kwamen en  toen bleek dat het niet S3I.Y-I   ortsi    lag, maar 
3iBri   problemen binnen het  onderwijs  zelf.  Men  had bijvoorbeeld 
geen geld of er waren interne moeilijkheden. 
Wat kon u doen met de resultaten vavt   het onderzoek'' 
Niet echt iets praktisch, dat heb je met de meeste onderzoeken op 
dit gebied niet, die zijn voorsoelbaar. Dat weet Je zelf ook wel, 
het zijn  altijd de  mensen met  een hogere oDÜeidinn. met hogere 
salarissen die naar musea gaan. Over  het alnemee;''  vo'rmen z i _i cie 
hoofdmoot \'aY-\      het publiek.  Er" zitten niet veel bezoekei--?:^. uit de 
arbeidersklasse bij, dat weet je gewoori wel. 
Je krijgt dus een beetje een  beeld vavi      welk  type  bezoeker je 
trekt, maar  alles wat  er uit  komt is zo voorspelbaar",  ie neemt 
het later hoogstens als een soort geestelijke bagage mee. Je kunt 
er verder"  niet veel  mee doen, het is niet zo dat .je fsr-^ris.   ander-^;- 
te wer-k gaat. Je weet het dari, nou thats it' 
Wie hebben er in het museum nog meer" het r"appor"t gelezen'' 
Ik heb er" geen  r"eacties op  gehad, ze  hebben het  misschien wel 
ingekeken,  maar"  eigenlijk  denk  ik,  niet,  dat  ze het gelezen 
hebben.  Ik weet het eigenlijk niet, ik denk het niet. 
We   hebben   het   onder"zoeksr"aDpor"t   wel   bespr"oken   in de 
best uursvergader" ing, daar" zijn tr"ouwens alle r"appor"ten behandeld. 
Dat is alweer" lang geleden, het staat me niet bij dat er" iets mee 
gebeurd is. 
Zijn er dingen, die u wel wilt onder"zoeken'^ 
Nou, voordat het laatste onder"zoek er" was wilde ik het gr"aag, 
maar" als Je de onder"zoeksr"esul t at en dan ziet, denk Je; "Jai, dit 
had ik ook zelf kunnen bedenWen. " Maar" dan heb Je er" in ieder" 
geval vart geleerd dat Je er" niet al te veel naast zat, het is een 
soor"t bevestiging vari wat Je al wist. Ik heb niet de indr"uk, dat 
je er" er"g veel mee opschiet. 
Wat voor" onder"zoek vindt u wel nuttig? 
Moeilijke vr"aag om te beantwoor"den. nee, ik kan niets bedenken. 
Wat vindt u eigenlijk vBr\   onder"zoeki' 
Vr"oeger" wer-den er" veel onder"zc'eken gedaan. Nu gaat Gar'.zeboom ze 
met elkaar" ver"gel i J ken, dat vinden we wel weer" inter"es'=;ant, maar" 
ach, je weet het eigenlijk al wel, het is zo moeilijk om een 
vr"aag te stellen, waar" .je al niet eigenlijk een antwoor"d inbouwt 
vari tevor"en. Uit het onder"zoek van Folker"t Haanstr"a vsri het 
Kohnstamm Instituut, dat ging over" een educatieve t entoonst el 1 i na 
in het Centr"aal Museum in Utr"echt, bleek ook dat het zo moeilijk 
was om uit te testen wat mensen opsteken vari een tentoonstelling. 
Ze hadden feferi gr"oep onder"vr"aagd, die wel naar" de tentoonstelling 
was geweest en èfen gr"oep, die de tentoonstelling niet had gezieri. 
01 leen al door" het stellen van een vr"aag tr"ad er" een leer"effect 
op. 
Ik denk dat sommige dingen gewoon moeilijk onder"zoek.baar" zijn. Je 
kunt wel dingen in  een  labor"ator"i um  uitzoeken,  maar"  bij vage 
gebieden als kunst, cultuur" en musea is dat heel andere koek. 
Het is  goed, dat  er" een tijd lang onder"zoek is gedaan, maar" als 
je er" twintig hebt gezien en  ze   blijken allemaal  hetzelfde te 
zijn, waar"om zou je het eenentwintigste dan nog gaan doen? 
Ik heb  gemer"kt dat  de dingen, die ik. op mijn gevoel doe meestal 
ook wel r"aak zijn, want eigenlijk.  ben Je zelf ook publiek. 
Je weet bij sommige tentoonstellingen wel dat er niet veel mensen 
naar zullen  komen kijken,  maar" toch is het Je taak die tentoon— 
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stelling dan te maken. Soms is er een onderwerp dat gewoon niet 
zo goed ligt. 
Mav^ktonderzoek, om te zien wat mensen leuk vinden, dat doe je bij 
een commercieel bedrijf, niet bij een museum. 
Je wilt natuurlijk, ook weer geen leeg museum hebben, dus hoi.i je 
toch wel rekening met het publiek, maar daarbij ns ie toch meer 
af OD je eigen bevindingen. Daar heb je geen oridev^zoek voor 
nod i g. 
We zijn altijd aangewezen op enigzms amateuristische 
onderzoeken. Een universiteit is niet echt amateuristisch te 
noemen, maar het onderzoek wordt wel gedaan door mensen, die SKS^Y' 
het begin vsri hun carrière staan. die er daarna werk ir, wille^i 
kr i.i gen. 
Hoe zit het financieel"^ 
Er  is  geen  eens  een onkostenvergoeding beschikbaar, het staat 
niet op de begroting, we hebben er geen stuiver voor. 
Was u de contactpersoon? 
Ja, dat was ik bij alle onderzoeker:. Dirigen, die riiet zo direct 
onder historie of onder kunst vallen komen nogal eeris terecht bij 
de Educatieve Afdeling. De conservator moderne kunst houdt zich 
er zowieso niet mee bezig, die houdt zich alleen maar met zijn 
eigen kunst bezig, de directeur heeft het weer heel druk, dus 
komt het bij mij terecht. 
Wat vinden uw collega's var\   publieksonderzoek? 
De directeur is geïnteresseerd, het bestuur is dat ook. Naar aan- 
leiding vsn   een beslissing die genomen  is tijdens  een bestuurs- 
vergadering zijn we trouwens gaan zoeken naar een onderzoeker. 
Wat vindt u van het  herhalen war^  onderzoek? 
Nee, dat kunnen we zelf wel bekijken, want het blijkt steeds 
weer: je eigen opvattingen worden bevestigd door zo'n onderzoek. 
P\B.Y-i cijfers heb je niet zoveel, je kunt beter kwalitatief onder- 
zoek doen en per tentoonstelling uitzoeken wat goed werkt. 
Ik denk bijvoorbeeld ae.r\ een onderzoek dat in het Rijksmuseum is 
uBdaari over teksten. Er zaten vragen in als: "Lezen me^-isen 
teksten, hoelang besteden ze eraari?" Dat onderzoeksv^apoort heb ik 
wel gelezen. Dan moeten we onze teksten daarop aarioa.^-'BBr,, dat 
lijkt me wel nuttig ja. Dat is dan nu uitgevonden, da>'i hoeft het 
niet meer onderzocht te worden. 
Welke voorwaarden stelt u aart   publieksonderzoek'' 
Wil een onderzoek iets voorstellen, dan moet het onopvallend ge- 
beuren, je moet ook geen onderzoek, doen tijdens een tentoonstel- 
ling waarvan je denkt: "dat is maar een tussendoortje", want daa-r 
heb je ook. niet veel aan. Verder zou je onderzoek eigenlijk ovet- 
een heel jaar moeten uitsmeren. 
Zijn er concrete plannen voor de toekomst "^ 
Nee, er komen geen onderzoeken. We meten zelf de bezoekersaan- 
tallen per tentoonstelling, dan zie je welke tentoonstelling goed 
loopt. 

«U-ïVA:;,,.^^ ■ 
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Chris Will, Museum Boymans-van Beuningen 

Het museum dankt zijn naam 3.B.r\ twee kunstverzamelaars die zeer 
belangrijk zijn geweest voor de geschiedenis v^ri het museum. In 
1847 legateerde F. J. O. Poymans zijn hele verzameling ^^-^i de ^^.tad 
Rotterdam. Dit betekende het ontstaan ^/B)'I het museum. In 1958 
werd de beroemde verzameling van D. G. vBr-\ Beurd ngen door het 
museum aangekocht. Sinds de cinening van het musei.,im t r- de 
collectie voortdurend verrijkt met talrijke schefikinaen en 
aankoDen. 
Vijf afdelingen binnen het museum nemeri even zoveel collectief, 
voor hun rekening. De oude schilder- en beeldhouwkunst strekt 
zich uit V3.r' de 14e eeuw tot de 19e eeuw. Hierin zTJn bekende 
meesters als Pieter Bruegel, Jeroen Bosch, Rembrandt en Rubens 
te bewonderen. Door de eeuwen heen tot nu loopt de veelzijdige 
collectie kunstni ,j ve>"heid, waaronder majolica, tin, glas en 
zilver. In het prentenkabinet worden de tekeningen beheerd ^ar\ 
kunstenaars als Leonardo da Vinci, Rembrandt en ftlbrecht D'Jrer 
en een grote collectie prenten en grafiek bevat o. a. werk. v^ri 
Goya. De afdeling moderne kunst toont werken vanaf het eind VS<Y-< 

de 19e eeuw (Monet, \fsr\ Gogh) tot a.ari de nieuwste stromingen in 
de hedendaagse kunst. In 1971? werd het museum uitgebreid met een 
nieuwe vleugel die vooral in gebv^uik is voor de talrijke 
tentoonstel 1ingen 

Het interview 

U houdt zich op dit moment bezig met een publieksonderzoek dat 
binnenkort zal gaan plaatsvinden? 
Ja, maar dat bevindt zich echt in een beginstadium. 
U was ook betrokken bij eer^dere onderzoeken? 
Nee, want daarvoor werk ik hier nog te kort. 
In Rotterdam heb Je vier gemeentelijke musea: Het Maritiem 
Museum, het Museum voor Land- en Volkenkunde, het Historisch 
Museum en het Muser.im Boymans—van Beuningen. Deze vie'r musea 
hebben een soort overkoepelend orgaan, de Dienst Gemeentelijke 
Musea. Deze dienst heeft in het verleden al een paai-" keei-~ pu- 
blieksonderzoek verricht, de laatste keer dat dat hier gebeurde 
was in 1981. 
U bent de huidige contactpersoon? 
Ja- 
Wat was de aanleiding voor het komende onderzoek? 
Eigenlijk waren dat er meerdere, we willen het onderzoek dan ook 
breed opzetten. We zouden heel graag willen weten of we vaste 
klanten hebben en waar die mensen dan op af komen. Ons museum be- 
staat namelijk uit vier grote collecties. Er is een grote verza- 
meling moderne kunst, een collectie oude kunst. Verder is er een 
grote afdeling kunstnijverheid en design, alsmede een prentenka- 
binet, dat niet zo bekend is, maar wel de op feën na. grootste vs^ri 
Nederland is. Daar willen we graag inzicht in hebben en ^^^ri de 
hand daarvan zou het imago vsvi het museum naar het publiek toe 
bij gesteld kunnen worden. De vorige directeur, Beeren, heeft er 
eigenlijk een  museum voor  moderne kunst vari   gemaakt en bij een 



95 

heel grote publieksgroep staat het museum alleen als zodanig 
bekend. 
'^Bri dat beeld willen we niet af, maar we willen wel dat de rest 
ook enige bekendheid krijgt. 
Dus in de huidige bekendheid var< die andere collecties willen we 
wel eens inzicht krijgen. Tegelijkertijd willen we proberen uit 
te zoeken welke kranten men leest, welke t.v.-programma's men be- 
kijkt etc. zodat we onze oubliciteit op de een o'F andere mai'^ier 
kunnen richten. 
Wat voor soort onderzoek komt er dan*^ 
Daar zi.in we nog niet helemaal uit, want als je al je vrane.'i e-" 
in op wilt nemen wordt het een enorm onderzoek. We hebben er noq 
niet echt een beslissing over genomen. Het is zelfs non v-iet 
helemaal zeker of het doorgaat, we hebben namelijk oReri oeld om 
het uit te laten voeren door een bureau. We willen het or^dei-^zc'ek 
dus doen met behulp van studenter.. (Tijdens een l.^ter nesru-ek 
vertelt hij dat het onderzoek toch door naat, ze zijf- al me<- een 
onderzoeksbureau B^ri het onderhandelen. ) 
Wiens idee was het om publieksonderzoek te doen'' 
We  hebben  sinds  kort  een sponsor—medewerkster en die zou heel 
graag het image van   het museum eens op  papier willen  hebben, om 
daar, r\aar   het bedrijfsleven toe, mee te kunnen werken. 
Dus zij kwam er mee en u sloot zich erbij aan? 
Ja. 
Wat vinden uw collega's vart   publieksonderzoek? 
Daar  zijn  de  meningen  over  verdeeld, want het hoofd vart   deze 
afdeling, de Heer Beenker, vindt het eigenlijk niet zo nodip. 
Ik ben dan de rechterhand var\   Beenker, maar  ik deel  zijn mening 
niet.  Ik   wil  ook   wel  eens   inzicht  krijgen   in  hoe  de 
publiekssamenstel1 ing is en waar ze voor komen. 
Gaat zoiets naar de stafvergadering, moet het aariqBvr-^aagd   worden'' 
Nee, hoor, wat dat betreft opereren de afdelingen hier vrij zelf- 
standig. Er wordt wel een mededeling naar de directie gedaan, dat 
we met zoiets aar\   de slag gaan en die vinden dat al gauw noed. 
Waarschijnlijk gaat er eerst nog een voorstel naar  de afdelingen 
of de  stafvergadering om te vragen wat de andere collega's B>'^/ar' 
vinden en of ze nog meer dingen zouden willen weten. 
Hoe heeft u voor het eerst kennisgemaakt met Dubl i eksonderzoek'!' 
Tijdens mijn studie kunstgeschiedenis. Bij vakdidactiek kwam o,a. 
een onderzoek van   Folkert  Haanstra naar  voren. Ik  heb ook wel 
eens een enou^te ingevuld in het  Van fibbe  Museum, dat  was vooi- 
het  onderzoek  "Ooghoogte".  Later  heb ik het onderzoeksrapoo'.-t 
daar van   opgevraagd. We willen ons  onderzoek een  beetje a^'ialooo 
aan   dat onderzoek doen. 
Heeft u nog meer onderzoeksrapporten gelezen'' 
Ja, een aantal van het Centraal Musei.tm, maar echt recente onder- 
zoeken heb ik. niet gelezen. 
Zijn Jullie het enigzins eens OVBY^   publieksonderzoek'' 
Er zijn mensen, die het  niet  zo van      belang  vinden,  maar die 
zullen er  niet echt  tegen zijn.   Ik denk dat de meerderheid het 
wel goed vindt als het zou gebeuren. 
Wat zou Je met publieksonderzoek kunnen doen? 
Je kunt het gebruiken  om  de  publiciteit  te  verbeteren  en de 
dienstverlening naar^      het publiek  toe, maar in de eerste plaats, 
en dat  hangt eigenlijk  ook met  de publiciteit  samen, voor het 
beter bekend maken van   de naam van   het museum. 
Ook voor eventuele sponsors zou het belangrijk kunnen zijn. Niet 
de hoeveelheden,  maar  de  samenstelling.   Ik  denk  ook.  dat de 
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politiek erin geïnteresseerd is, de directie zeker. Je kunt 
bijvoorbeeld proberen aart te tonen met behulp vs^ri onderzoeks- 
resultaten dat er iets verbeterd moet worden en dat je daar geld 
voor wilt hebben. We hebben er geen idee vs^ri welke afdelingen meri 
bezoekt en hoelang, of ze gebruik maken van het restaurant of de 
boekwinkel etc. 
Heeft u verder nog wensen op het gebied \'^ri   onderzoek"^ 
Ja, ik wil weten wat het publiek vindt v^ri   de informatievoorzie- 
ning in  het museum, en dan niet algemeen, maar specifiek per af- 
deling. Daar zijn in het verleden natuurliik al  onde»-'zoeke>'. v-'a-?.»-' 
gedaan, maar ik weet niet of het voor ons een brandvrasp is. 
Tk. kan  me voorstellen dat degene, die de winkel exploiteert weer 
in hele andere zaken geïnteresseerd is.  Het is  de vraan  wat we 
mee gaan  nemen in  dat grote onderzoek. Dat K/ar:   het Va^'' ftbbe Mu- 
seum was vrij breed opgezet, maar of dat voor ons haalbaar i s'i* 
fils een bureau niet haalbaar is, hoe pakken jullie het dan aan'' 
Ik denk dat het met een groep studenten moet, die  moeten het uit 
voeren in  de vorm -vart   een  stage-opdracht. Ze moeten in ovei-'^leg 
met ons het onderzoek gaan ODzetten  en zij  moeten ool<  de daad- 
werkelijke interviews gaan afnemen. 
Er moet vooraf wel overleg komen ov^f^ wat wij orecies willen 
weten. Het mooiste zou zijn als het onderzoek. verspreid over een 
jaar zou kunnen plaatsvinden, bijvoorbeeld op drie verschillende 
t ijdst ippen. 
ftls je met studenten werkt wordt dat wat  moeilijk, zij  zijn na- 
tuurlijk 3kar\   een bepaalde tijd gebonden. 
Hoe zit het f inancieel "i* 
Er is geen vast budget. Het gaat af vari het geld van de afdeling 
communicatie. Het is niet begroot. Eigenlijk zou dat wel moeten, 
eens in de zoveel tijd. 
Welke voorwaarden stelt u aan onderzoek"!* 
De vraagstelling moet niet meerduidig uit te leggeri zijn, dus 
heel goed doordacht zijn. Het onderzoek moet een beoaalde 
kwaliteit en niveau hebben. Ik denk dat onderzoek ook OBü, Z i ri 
heeft als je het meerdere keren herhaald. 
Het moet ook niet vervelend worden voor het publiek, het onder- 
vragen mag niet te larig duren. 
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Margreet ftnceaux, Museum voor Land- en Volkenkunde 

Het Museurn voor Land- en Volkenkunde is gevestigd in het uit 1850 
stammende voormalige clubgebouw van  de Koninklijke Neder 1andsche 
Yachtclub.  Het  museum  belicht  de  "wortels" vBrt ni et-westerse 
culturen,  zoals  tradities,   reliDies,    sociale orranisaties, 
levensbeschouwingen en  ont wi kkel i rger. daa.t^van  t C't OD '-eder' rir,r,-r-^ 
middel ^3.r\   wisselende ■t-hemat ische opstellingen vs.r\ keuze^^- uit oe 
museumcol 1 eet ie. 

Het interview 

Er zijn een aantal publ ieksondev-zoeken bij jullie gedaan'' 
Ja, maar dat is al geruime tijd geleden. 
Dat was voor jullie in het nieuwe museum trokken? 
We zijn van 1983 tot 1986 dicht geweest wegens een verbouwing. We 
hebben ook het beleid met ingang var]   198E, herzien. 
We zijn momenteel met een onderzoek.  bezig, dat  wordt uitgevoerd 
door  een  stagiaire  van  de Erasmusuniversiteit en die doet dat 
omdat  ze  bezig  is  met  een  organisatieonderzoek.  Haar eigen 
belangstelling is  om te kijken hoe de uitkomsten V3.ri   publiekson- 
derzoek verwerkt worden in het beleid vart   een  museum. Daar gaat 
een  publieksonderzoek aart     vooraf  en  dat loopt op dit moment. 
Daar kan ik nu nog geen opzienbarende uitspraken uit citeren. 
Het was een aanbieding vari   de studente. Haar  studiebegeleider is 
min  of  meer aari     het  museum  verbonden. Zo zijn we bij elkaar 
gekomen en dan ga je natuurlijk  praten V3.r\:       "hoe  kun  je zo'n 
gecompliceerd  onderzoek  opzetten".  Het moest voor ons nameli iw 
ook een praktisch nut hebben in de vorm vsr^   een  uitkomst var\   een 
publieksonderzoek, terwijl het voor haar een organisatieonderzoek 
moest worden. Ze is wel r\B3.f^   ons toegekomen, dat wel ja. 
Wie is die begeleider*^ 
Dat is bbri van de leden vart de commissie vari advies. Die 
commissie van advies is een ingewikkeld orgaan var^ burnev-s en 
mensen uit het gemeentebestuur van Rotterdam. Zo'n commissie is 
bedoeld om de wethouder var\ advies te dienen over het reilen en 
zeilen van het museum. Het is dus een soort commissie var: toe- 
z icht. 
Was er vooraf overleg? 
Jazeker, de studente stelt haar enquête bij, als er een wiss-elinn 
van   tentoonstelling plaatsvindt en  we  hebben  iedere  keer nauw 
overleg over hoe de nieuwe vraagstelling luidt. 
Wat kun je met de resultaten van   publieksonderzoek doen'' 
We hebben  twee problemen.  Ebn   probleem is, dat we veel publici- 
teit krijgen in tijdschriften,  kranten, op  radio en  t.v., maar 
dat het  aantal bezoekers  navenant is. We zijn benieuwd waar hem 
dat in zit, waar mensen nou  eigenlijk op rBaasr^Bn   en  wat ze in 
het algemeen denken voordat ze een tentoonstelling gezien hebben, 
wat  hun  beeld van     het  museum  is.  Daarnaast  ben  ik vooral 
geïnteres—seerd in  waar het  spaarzame geld en de spaarzame tijd 
van de P.R. nu het beste ingezet kan worden. 
Dus nagaan of mensen komen naar aanleiding van   een advertentie of 
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een redactioneel artikel, een affiche of een folder etc. 
En daar hoop ik dan conclusies aan te verbinden. 
De vraag is wel of je iets wilt doen met de resultaten var; een 
publieksonderzoek. Er blijkt wel wat uit en dat is op zich inte- 
ressant, maar de belangwekkendheid hangt toch af var^ het feit of 
je bereid bent je programma bi.j te stellen en dat is hier riog 
even twijfelachtig. 
Wat zou u graag willen onderzc'eken'' 
Daarvoor verwijs  ik naar  het vorige antwoord, dat zijn de meest 
h(?te hanni -jzers. Dus: welke media zijn het meest e'Ff eet i ef e>'' wat 
beweegt mensen -inhoudelijk- om te komen. 
U bent wel positief over publ ieksonder-zoek'!' 
Ik ben een beetje neuti-^aal. V3.r\ een aantal di^'^aen heta il-' het 
gevoel dat .je dat toch met gezond verstand en wat vingerwerk ook 
wel kunt bedenken of dat je dat zelf ook wel waar kunt viemtpn al--; 
.ie door het gebouw loopt als er publiek is. Maar soms r. 1 a ie de 
plank toch wel mis, het is zeker nuttio om dat c^ndei-^bouwri te 
z ien. 
Wat was uw eerste kennismaking met publieksonderzoek';' 
Toen ik hier kwam werken in 1979. 
Leest u wel eens rapporten vs.rt onderzoek dat in andere musea is 
gedaan? 
Ja,  vavt andere  volkenkundige   musea,  bijvoorbeeld var'      het 
Tropenmuseum, het Rijksmuseum voor Volkenkunde in Leiden, maar 
ook vari andere instellingen hier in Rotterdam, col legarnusea of 
instellingen als de schouwburg e.d. 
Wordt er tijdens de  stafvergadering  over  publieksonderzoek ge- 
praat ? 
Ja. 
Wat vinden uw collega's vart   publieksonderzoek? 
Dat hangt een beetje vari de presentatie af, je merkt Cik maar me 
daar zelf ongetwijfeld ook schuldig aan) dat je een aantal ideeën 
hebt over wat waarschijnlijk uit zo'n onderzoek oaat komeri en als 
je dari de cijfers voor je neus krijgt dan heb je sterk de neiginp 
om die cijfers te gebruiken om jouw mening te onderbouwen. Daar 
schiet je niets mee op, natuurlijk. Het meisje dat het ondet-^zoek 
doet is verbaal gelukkig nogal een stevige tante, dus die komt 
zelf wel met haar conclusies, zonder daav^ al te veel ruimte bij 
•^tVBT--   te laten voor vrije interpretaties, terecht' 
Maar het  is een beetje een probleem bij publieksonderzoeken, dat 
mensen zich toch niet laten overtuigen  als er  uit het onderzoek 
iets anders komt dan wat zij denken. 
De rest staat er ook. neutraal tegenover. 
Er zijn hier de laatste tien jaar^ geen publieksonderzoeken 
gedaan, hoe komt dat? 
Wat toen sterk speelde was de overgang naar meer sociaal bewonen 
verhalen en toen is er dus gemeten of het publiek, daar op a.f zou 
komen,  hoe  mensen  dat   oppikten,  wat   men vari de  nieuwe 
presentatie vond. We hebben drie publieksonderzoeken gehad: 
"Islam", "Turks kind" en "de indianen var\ IMoord-Pmer i ka". We 
hebben daarvan èën onderzoek zelf gedaan. De onderzoeksopzet was 
gemaakt door een bureau en zij namen ook de verwerking s/avi de 
gegevens voor hun rekening. Het enquêteren werd door de 
suppoosten gedaan omdat het anders te duur werd. Dat was geen 
onverdeeld succes destijds, nee! 
We hebben nu opnieuw door suppoosten laten enquêteren, maar ik 
moet zeggen dat we sinds de heropening veel met dienstweigeraars 
werken en  die hebben  een andere opleiding gehad dan de suppoos- 
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ten oude stijl, dat  waren voornamelijk  afgekeurde lagere ambte- 
naren. Ik  denk dat  er zeker een presentatie vart   het rapport aari 
hen zal plaatsvinden en dan weet "het hele bedrijf" By^va-r\. 
Wie gaat er verder dat rapport lezen? 
Zeker de hele staf, het zal ongetwijfeld be-sproken worden. 
U bent op dit moment de contactoersoon'^ 
Ja. Maar dat is een willekeurige keus, het had ook Paul Faber 
(Coördinator Publ i eksd i enst ) kunrien zijn. Het maakt riiet zoveel 
uit of het nou iemand is van de P. R. of van de publ i ek.T-d iei-ist. je 
houdt je p'r alle twee zo >'iaiiw UM=-e bezin dat dat n:et echt wat 
u i tmaakt. 
Het onderzoek is 'jitgebreid iv.   dp =t af vernader i ng hesor-iUen. 
Hoe zit het ■'^inanci eel'' 
Er is geeri onkostenvergoeding beschikbaar, We wi ]!?>'! D-'oherpn 
voor het huidige onderzoek een kleine si.tbsidie v^y^ de aemeente 
te krijgen, maar dat moet rioü oogestart worden. E>'' is dus neen 
vast budget, er moet een aparte subsidie voor oublieksonderzoek 
aangevraagd worden. We hebben dat niet over op onze ben>"otinn. 
Welke voorwaarden stelt u 53^ri   publieksonderzoek'' 
Moeilijke vraag. Tot op heden was alles gericht op vragen als: 
hoe komen bezoekers binnen  en wat  vinden ze er^\/ar\   en  dat zijn 
voor ons natuurlijk, ook de meest relevante zaken. Daar let ik ook 
het meest OD- Ik heb  in  onderzoektechnieken  wel  enig inzicht, 
maar echt veel verstand heb ik er niet vari.    Maar dat zit wel goed 
met het huidige onderzoek. 
Zijn er concrete plannen voor de toekomst? 
Nee, er zijn geen concrete plannen. We hebben wel een aanbieding 
gehad van het bureau I.E.S.O., dat is een landelijk bureau, dat 
onderzoek naar de naambekendheid heeft gedaan bi.i een aantal 
culturele/recreatieve instellingen. Daar zitten wij ook hij. V/'oor 
een vaststaand bedrag kunnen we de verwerking va.r\ de gegevens en 
de daaraan te verbinden conclusies kopen en dat zijn we wel vari 
plan. We vinden die landelijke bekendheid namelijk heel interes- 
sant. Verdere plannen ziin er zeker niet. 
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De heer Bloemhof, Natuurmuseum 

In het Natuurmuseum is een oermanente expositie te bezichtiqen 
va^fi nlanten, dieren, gesteenten. fossielen en mineralen, in 
hoci"'^dzaak afkomst in uit Twente efi omnevinn. Pari Hp hand -^'ar' 
werkende aooarat Lujr, kaarten, foto's» scbaa 1 Model 1 er er diorama's 
wcrrdt uitvoerige infov^matie over de collecties neneven. 7r. i c--. er- 
in de mi neralenzaa 1 -behalve een overzicht van de bekf^n.ie 
edelstenen. sierstenen, ertseri en andere mineralen en hun 
toepassinnen.- een geigerteller te zien. die door de bezoei^er?^ 
kan worden bediend. In de fossielenzaal met fossielen uit Twente 
en omgeving wordt ook een diaserie vertoond over de gesch lede'ii s 
wBri. het leven op aarde. Voorts is er een zaal ovev~ onnewervp»! de 
dieren, een geolog iezaal, een plantenboek, een zaal ove>-" de 
voortplanting en een walviszaal. Het vivarium bevat aouaria met 
inheemse en tropische vissen, zoogdieren, reptielen en 
amfibieön; de zoogdierenzaal toont dieren uit Twente en omgeving 
in diorama's, de vogelzaal toont diov-ama's vsi.ri Nederlandse 
landschappen. Het museum bezit tevens een bibliotheek, een 
instructieve tuin met een bi.jenhuisje en een volkssterrenwacht. 
Er worden regelmatig wisselende tentoonstellingen gehouden 

Het interview 

Laatst is er een publieksonderzoek. gehouden in het Natuui-- — 
museum door een groepje sti.identen •va.r^ de H. E. ft. O. Er was niet fel?n 
contactpersoon, maar ikzelf (de heer Bloemhof), de heef" \-s.yt 
Btuyvenberg (beide educatief medewe^-ker) en de heer Venema (de 
directeur) waren er alledrie bij betrokken. 
We hebben zelf om het onderzoek gevrsagd omdat we wel ee^> o>'ider- 
zoek wilden, maar niet zelf de know-how en de tijd hadden om het 
uit te voeren. De reden vari het onderzoek was dat we sponsors 
zochten voor het museum en we wilden deze een beeld neven V3.ri de 
samenstelling vavi   het publiek. 
Het onderzoek is gehouden gedurende de zomermaanderi van I960. Het 
was erg mooi weer en er waren weinig bezoekers. De resi.iltaten 
zijn dan ook op een te klein aantal enquêtes gebaseerd om repre- 
sentatief genoemd te kunnen worden, dus we kunnen niet veel doen 
met de resultaten va.rf het onderzoek. We willen de resultaten dan 
ook niet voor eventuele sponsors gebruiken. Ik heb het idee dat 
ik. ze beter zelf kan vertellen wat ik der.k dat de 
pub!iekssamenstel1 ing is, dat komt er dichter bij dan de 
onderzoeksresultaten. Ook is er niet in de weekends geënquêteerd, 
terwijl deze dagen het meest representatief zi.jn. 
Er is van tevoren wel overleg geweest over wat onderzocht moest 
worden. Etn v^r^ de vragen was bijvoorbeeld; "Vindt u dat ev^ 
genoeg parkeerruimte is?" Daarop zei iedereen "ja", want de stad 
was uitgestorven door het mooie weer. Om de drie dagen is er een 
stafvergadering, we zien elkaar dagelijks. Dingen worden vrij 
direct doorgesproken. Het is een klein museum en de afstand 
tussen de staf en de andere medewerkers is  dan ook  zeer gering. 
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Olies wordt als het ware tijdens de koffie besproken, 
Hoe heeft u voor het eerst kennisgemaakt met publ ieksondersoek"!» 
Tijdens  mijn  studie  en  je hebt natuurlijk je algemene ontwik- 
keling, je weet dus dat er enquêtes bestaan.   Ik wist  dat altijd 
wel. 
Leest u wel eens rapporten vsri publieksonderzoeken die iri andere 
musea gedaan zijn? 
Ik heb nog nooit rapoorten van andere publieksonderzoeken 
gelezen, ik denk dat de heer Venema dit wel heeft gedaan. 
Waar zouden onderzoeksresultaten voor qebri.iikt kunrien i^oyöBr<'^ 
Voor het vinde''! V3.iri SDonsors, ie l-'L'.n't' je oubl ieL-.ssamenst el 1 i'•'•u 
laten T-ien. \>Bt^df?y^ voor het testen va>'' de du i del i i kheid \/^Y: de 
presentatie en de waardering die bezoekers voor het riu<^-eum heb- 
ben. 
Wat zijn uw wensen op het gebied vari publieksonderzoek'' 
Er is een vivarium (een afdeling  met levende  dieren) en \U   wil 
weten  wat  de  volwassenen  er-van  vinden. Dat kinderer. het leuk', 
vinden is wel duidelijk. 
Verder wil ik weten of de teksten goed te lezen ziin: zijn ze be- 
grijpelijk, is er teveel of te weinig tekst i* Vaak weet ie dat 
zelf ook. eigenlijk, wel. We houden wat dat betreft veel rekening 
met het publiek, we geven visuele en tekstuele informatie en we 
maken gebruik var\   O- en B-teksten. 
Het onderzoek \/ar\ de H. E. ft. O.-st udenten was zo gek nog niet, 
alleen was het vervelend dat je binnen hun stramien moest blij- 
ven. 
Ik sta positief ten opzichte var\ publieksonderzoek, mijn colle- 
ga' s ook. 
Hoe zit het financieel'^ 
Er is geen post onderzoek op de begroting. Het gaat ten koste -v^-ri 
andere dingen. Er zijn veel plannen  voor de  toekomst, we willen 
graag een  heel uitgebreid  onderzoek door een bureau laten doen, 
maar daar is dus oeen oeld voor. 
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De heer Duizer, NINT 

Na iarenlariD aan de Ror:ennracht gehuisvest te si.in  oRweest.  aaat 
het    NINT    begin    1983   verhui'^en   naar   de   voormalige 
CJ i amant si i .i oer i i var\   fisschor ir- de T-il st>-"-=iat.   Het nehoi.'w  is *?#=n 
V3.ri   de laatste historische industriële panden i f i Pmsterdam. 
Na  de  verhuizing  is  de technische expositie neheel vei-^rieuwd. 
Doordat  werkende  apparat'.u.ir  en  opengewerkte  modellen  i^.triner^ 
worden  bekeken,  aangeraakt  en  bediend,  kan  OD soeelse wi ize 
worden  kennisgemaakt  met  de   wetenschapnel i j ke  acht Rrri>-oriD»n 
waarop techniek  is gebaseerd.  Enkele v^ri   de onde>-'we''~nen die a,-?n 
de   orde   komen   zijn    a'it ot echni ek,    energie,    eoroout erq.^ 
telecommunicatie,  electronica  en  fotografie.   Tn het museum i •? 
tevens een keur van comoutersoel let,ies te vinden 

Het interview 

Er zijn hier drie publieksonderzoeken gedaan dooi-' een soort 
onderzoekbureau, een bureau dat ervaring heeft met markt- 
onderzoek in nonprofit instel 1 ingen. Daar is een groot rapnort VBY-I 

verschenen. Het onderzoek. omvatte drie steekproeven bij 
verschillende doelgroepen. 
Tijdens dit onderzoek werkte ik r\c>o   niet in deze functie. 
Op wiens initiatief is dit onderzoek gedaan'!' 
Het is op verzoek vsri   het museum gebeurd. 
Wat was de aanleiding voor dat onderzoek'!' 
Ik denk dat er geen gegevens war^Br, over het publiek in het alge- 
meen, In 1983 zijn we verhuist en toen is besloten tot het 
volledig vernieuwen van de collectie. Dat is einenliik gebeurd 
zonder dat er publieksonderzoek is geweest naar wat nu inte- 
ressant was. Ik denk dat de aanleiding was, maar dat weet ik niet 
zeker, want ik werkte toen nog niet in deze functie, om een soort 
evaluatie te krijgen vari   wat er nu eigenlijk stond. 
In 1986 vond het toenmalige management dat onze collectie eine»''- 
lijk compleet was, men wilde dus inzicht krijgen in het feit of 
men het goed had gedaan. 
Het was een onderzoek, naar de samenstelling van het oubliek DJus 
een stukje evaluatieonderzoek. 
Deze zomer ga ik een proefenqu^te opstellen voor een permanente 
enquête (naar de samenstelling van het publiek plus een 
evaluerend gedeelte). Elke maand zal er twee dagen geé^nqu^teerd 
worden en wel op een doordeweekse dag en op een dag in het 
weekend. Dat is niet binnen het managementteam besloten, omdat 
het vari nature een taak van mijn afdeling is. De afdeling 
publieksbegeleiding is de schakel tussen het produkt en het 
publiek. De uitkomsten van het onderzoek. zijn wel weer heel 
interessant voor het managementteam en ook voor de staf. De staf 
is een inhoudelijk adviescollege dat beslist wat er inhoudelijk, 
komt te staan. Het managementteam is eigenlijk de directie, dat 
zijn de beslissers. 
\fart  mij wordt verwacht dat ik de gegevens aandraag. 
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En dat komende onderzoek is op uw initiatief? 
Ja. 
Vraagt u daar toestemming voor? 
Binnen de beleidsruimte, die per afdeling aanwezig is, heb ik dat 
zelf besloten.  Ik vind  dat we  ons beleid en programmer ing meer 
moeten richten op de wensen en ideeën die bi.i het  publiek leven. 
Het is  eigenlijk een  autonome beslissing.  Dat kan hier ook.  ik. 
heb een grote beleidsvrijheid. Het is  we] regel,  dat het gemeld 
wordt, voor  het geval  er bezwa^-en mochten zijn. Dat was nu niet 
zo, want het was evident dat er informatie nodig is.  Het rapoort 
v^rt    1986  gaf wel enige informatie, maar het is on   maar drie dat."* 
gehouden en Je kunt  je afvragen   hoe  valide de  resultate»' '••tg.i', 
nog zijn.  Dus daarom  kiezen we voor een meer perriianent e a'-ncak. 
De uitkomsten gaan pev-iodiek,  waarschijnlijk per  maand gepubli- 
ceerd  worden.  De  totale  uitkomsten,  de .iaaru i t komst en zullen 
terugkomen in jaarverslagen en verzoeken aan sporisors. 
Wat kun .je doen met oubl ieksonder^zoek'' 
Met de uitkomsten V3.ri het onderzoek kun je je orogrammering beter 
richten op de wensen die bij het publiek leven. Kijk, je hebt een 
produkt en je hebt een aantal mensen, die koppeling moet je 
maken, dat is gewoon een marketingkwestie. Daarvoor moet je weten 
wat de mensen leuk vinden, wat ze interessant vinden. Daar kun je 
dan een aantal extra activiteiten op ontplooien. 
Het komt bijvoorbeeld voor dat er zalen zijn waarvan je denkt 
dat ze inhoudelijk heel erg interessant zijn en heel erg leven 
binnen de wetenschap. Je kunt je heel erg vergissen in de 
aantrekkelijkheid var\ die onderwerpen bij het grote publiek. Dat 
is iets dat je eigenlijk wel moet weten. Verder zijn we een sterk 
interactief museum, dus er gaat nogal eens wat stuk. Er zijn 
dingen waar je overheen kijkt, waarvari je het idee hebt dat het 
wel werkt. Het kan ook zijn dat wij denken dat iets toegankeli ik 
is, makkelijk te bedienerr is, terwijl het oubliek daar anders 
over denkt, bijvoorbeeld de computerspelletjes die we boven 
hebben staan en waarvan blijkt dat het publiek dat toch heel 
moeilijk vindt. Nou, dat soort informatie kri.ig je. 
Je krijgt ook meer zicht op de routing die het publiek intev-n 
aflegt. Waar gaan ze heen, hoe lang blijven ze, waar blijven ze 
lang bij staan. "^ 
Je krijgt inzicht in waar ze vandaan komen, hoe ze iri contact 
komen met het NI NT en op basis war^ wat voor'^ argumenten ze be- 
sluiten ovBr-' te gaan tot een bezoek. Dat heeft consequenties voor 
het vinden \/a.r\ sponsors voor beoaalde projecten. Weitje snonsor 
schrijf je aar, om een bepaalt thema onder het publiek te brengen'' 
Dan doe je onderzoek naar je sponsors, maar het is ook. heel 
interessant om te weten hoe het publiek denkt over 
milieuproblematiek etc. Om daar een zekere koppeling in te 
vinden denk ik dat je de resultaten van oublieksonderzoek nodig 
hebt. Ook om het nut van een aantal mailings, reclamecampagnes, 
advertentiecampagnes etc. te meten heb je publieksonderzoek 
nodig. Sta je wel in de goede bladen"^ 
En de sterk evaluerende kant is ook belangrijk: Wat vinden ze 
ey^s/an, voldoen wij met onze produkten? en daarnaast moet je de 
eigenschappen van het publiek te weten zien te komen om tot een 
soort typering va)r\ een aantal bezoekersgroepen te komen, zodat je 
die ook in je programmering kunt meenemen. 
Momenteel zitten we eigenlijk in de lift. 
Wat ontbreekt zijn buitenlandse toeristen, terwijl er daar toch 
veel \/ar\      in  Amsterdam  rondlopen.  Ook  ontbreken  mensen ^ar\ 
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universiteiten en H.B.O.'s. Om met name deze groep naar binnen 
te halen hebben we een tentoonstelling over fractels gemaakt (het 
begrip fractel komt uit de wiskundige tooologie, de definitie 
luidt: een figuur waarvan onderdelen op de een of andere manier 
lijken op het geheel). Met zo'n extraatje kun je testen of daar 
publiek op af komt, of het eeri int eres?;ante markt js of ze ons 
serieus nemen als wetenschappelijk museum. Dat soort neqeveris 
hebben we niet en die moeten we wel krijgen. 
Wat zou u graag willen onderzoeken*^ 
Ik wil Drecies weten in hoeverre het oubliek geïnteresseerd is in 
speciale activiteiten. Er is bijvoorbeeld een wetenschanoel ijk 
theater, dat loopt heel goed voor een beoaalde doel gf^oeo. Je ziet 
heel duidelijk dat de moeders met kinderen blijven kijken. 
terwijl de vaders doorlopen. Ik wil inzicht hebhen in hcieverre rie 
activiteiten nou opgepakt worden: a<ii.ri welke act i v i t e i t e'''' neemt 
men deel (rondleidingen, vragenlijsten, theater etc.)? 
Moeten we dat aanbieden, dit is eigenlijk ook een budgettair" 
verhaal, of kunnen we het naar beneden schv^oeven zonder daarmee 
de waarde vBri het museum 3^ar\ te tasten, of moeten we het 
opvoeren? 
We hebben vaak de neiging, als het heel druk is, om heel veel 
rondleiders het gebouw in te sturen. En de ervaring wijst er een 
beetje op dat op sommige momenten, bijvoonbeeld tegen sluitings- 
tijd, het publiek daar geen behoefte a^rt heeft, omdat ze dan heel 
erg gehaast zijn. Voor een rondleiding vari een half uur hebben ze 
dan geen tijd. Ze willen dan nog heel veel zien. Ik wil over de 
rondleidingen ook nog weten of we die goed in elkaar hebben 
gezet. Worden ze op school goed voorbereid? Ziet men het bezoek. 
3iBr\ het NINT als een dagje uit of ziet men het meer als iets edu- 
catief s"^ In hoeverre moeten we daarop inspelen, moeten we ons 
aanbod de recreatieve kant optrekken of juist meer de educatieve? 
De inhoudelijke werknroepbeslissingen worden gebaseerd oo het 
feit of een onderwerp interessant lipt binnen het onderwijs>. de 
wetenschap of de maatschappij en of het budgettair haal baan i.s. 
Hierbij vergeten we ons af te vragen of het voor het oubl iek c^ok 
interessant zou zijn. Je zou een soort marktonderzoek moeten 
doen om uit te vinden of mensen geïnteresseerd zijn in beoaalde 
zaken en je moet tevens onderzoeken op wat voor manier je het dan 
moet brengen. 
We dachten er al een tijdje over om de zalen met de computerspel- 
letjes te vervangen door een ande>-", in onze ogen, leuker thema. 
Nu bleek uit ondev-zoek dat mensen juist voor deze soe]letjes te- 
rugkomen. We moeten ze dus niet gaan vervangen, maar juist ve>-"" 
beteren en uitbreiden. Dat geldt ook. voor de 
transporttentoonstelling. We dachten dat dat niet meer zou 
aanslaan en uit onderzoek. bleek dat juist die tentoonstelling 
heel hoog scoort. Dus juist de programmering en de activiteiten, 
dat zijn de twee belangrijkste dingen die uit publieksonderzoek 
kunnen komen. 
Het komende onderzoek doen we zelfstandig. We doen dat op basis 
vart voorbeelden en literatuur uit de bibliotheek van de 
Reinwardt Pcademie. Omdat de bezoekersaantallen zo sterk stijgen 
hebben we twee assistenten kunnen aantrekken, die ervaring hebben 
met het doen van onderzoek. Zij zullen verantwoordelijk zijn 
voor het opzetten van de enquête van de definitieve vragenlijst. 
Er is op dit moment ook een stagiaire van de H.E.fi.O. in 
Amsterdam bezig, die marktonderzoek doet bij het onderwijs. Er 
lopen dus een aantal processen tegelijkertijd. De relatie  met de 



105 

H.E.ft.O. zal ook permanent worden. 
Publieksonderzoek is heel erg nodig, omdat je je als museum toch 
wat agressiever in de markt moet opstellen. Juist omdat wij niet 
zozeer een conserverende taak hebben; we hebben namelijk geen 
collectie, geen depot, eigenlijk geen oude dingen, op enkele 
uitzonderingen na. Daardoor kunnen we ons juist heel erq i-'-ï.chten 
op de publieksgerichte taken en kunnen we heel snel de bevin- 
dingen die uit publieksonderzoek komen daadwerkelijk toeDa^rseri. 
Hoe maakte je voor het eerst kennis met publ ieksonde^-'zoek'' 
Tijdens mijn studie (geografie met als bijvak MethC'den en Tech- 
nieken). Tk heb een onde>-"zoek gedaan in een ontwikkelingsland. Ik 
heb altijd al affiniteit gehad met onderzoek doen. variciaB.>^ ook 
dat ik. hier al snel een oubl i eksonderzoek wilde, \U vond het de 
meest logische manier om snel oc te starten. Dankzij het succes 
om bezoekers binnen te halen, wat geld oplevert, zijn er ooP wat 
meer financiële mogelijkheden geschapen voor onderzoek. 
Leest u ook wel eens andere rapporten? 
Ja, ik  ben zeer  geïnteresseev-d, ik lees zoveel mogelijk, via de 
Nederlandse Museumvereniging en zoals ik net al zei, de Reinwardt 
ficademie heeft een bibliotheek, vol met literatuur en voorbeelden. 
Praat u er ook met uw collega's over? 
Ja, binnen mijn afdeling in ieder geval, omdat iedereen heel B'r^g 
benieuwd is. 
In 1986 zijn de resultaten van het onderzoek nauwelijks verspreid 
binnen het museum. Nu gaat dat anders, want de mensen, die met 
het resultaat gaan werken, de publieksbegeleiders worden ook 
ingezet om het uit te voeren. 
Ze hebben inspraak, jet,    het leeft heel erg momenteel. 
U klinkt  zeer positief over-^   publieksonderzoek, denken uw colle- 
ga' s er ook. zo over? 
Nee, er zijn twee benaderingen te zien in wetenschappelijke 
musea. Je kunt proberen feeling te krijgen met wat het publiek 
wil of je kunt je specialisten de tentoonstellingen ]atev: ont- 
wikkelen, waarbij je er VAn uitgaat dat hun nezamelijke cana- 
citeiten dermate groot zijn dat het altijd een oubliekstrekker 
wordt en dan heb je geen publieksonderzoek nodig. Ik denk dat de 
gulden middenweg in dit geval het beste is. 
Hoe zit dat binnen de inhoudelijke werkgroep"!* 
Er is iemand in de inhoudelijke werkgroep die zegt: "Het oubliek 
komt toch wel als wij goede prestaties leveren", die ziet het nut 
vari onderzoek niet zo in. Ik denk dat die mening snel zal veran- 
deren, een dergelijke houding is ook. niet echt haalbaar meer,, 
Musea zitten in de lift, zeker de technologie-musea, dus je moet 
je produkt wel gaan richten op de wensen \rf=<r> je doelgroep. 
Hoe zit het financieel met onderzoek? 
Er is geen vast budget, het gaat nu af van mijn grote budget. Ols 
we echt permanent gaan draaien zal ik proberen om er subsidie 
voor BaY>   te vragen. 
Welke voorwaarden stelt u aari   onderzoek? 
Technisch gezien moet het onderzoek voldoen aBVi de methodolo- 
gische/wetenschappelijke eisen. Verder moet het onderzoek struc- 
tureel zijn, een potentieel verloop kunnen weergeven, dus niet 
een feènmalige actie zijn. De resultaten moeten redelijk snel tot 
je beschikking zijn, de cijfers moeten elk moment presenteerbaar 
zijn. Ols we een nieuw idee hebben moet dat heel snel uitgetest 
kunnen worden. Je moet continu de vinger aiBr\ de pols houden. Wat 
betreft de enquêtes zelf: ze moeten kort zijn, het mag niet te 
lang gaan duren, dit is tevens een budgettaire eis. 
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Verder wil ik. niet ongeveer weten waar men VBrtdaBn komt, maar ik 
wil het precies weten. 
Dus wat betreft de toekomst, er komt een groot, permanent on- 
derzoek. Verder zal de H.E.P.O hier elk jaar vier maanden lang 
een stagiaire olaatsen om een specifiek doelgroeponderzoek te 
doen. Dit iaar is dat het voortgezet onderwijs. 
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De heer van den Oord, Rijksmuseum Vincent •vs(r\   Gogh. 

Mf=t Riiksmuseum Vincent vay\ Gogh ontstond i.tit een in 19^.;? tussen 
de Vincent \/Br\ Gonh Stichting en het rijk gesloten overeenkomst. 
Overeengekomen werd dat de Stichting de grcite collectie 
schilderijen en tekeningen die eens aan Theo -vBri Gogh en sB.r, 
diens zoon ir. dr. V. W. vari Gogh had toebehoord, i^' oei-manente 
bruikleen ^Br\ het Rijk afstond en het Rijk. oo zich '.^m vooi-"- de 
collectie een museum OD te richten en te exoloiteren. In juni 
1973 werd het museum - gebouwd naar ontwerp vavi Gerrit Rietveld- 
officieel geopend. De presentatie vari de collectie -naast een 
groot aantal werken var\ Vincent \':^Y-\ Gogh ook wev~k vari o.S'. 
Bernard, Gauguin, Monticelli en Toulouse-Lautrec - en vsri de 
wisselende tentoonstellingen is erop gericht om vanuit 
verschillende invalshoeken meer inzicht te krijgen in de oersoon 
Van Gogh en de kunst vs^ri zijn tijd. Door de gespecialiseerde 
collectie is de bezoeker in staat de ontwikkelingsgang vari bëri 
kunstenaar goed te volgen; ook de werkplaats vari het museum staat 
daarbij ten dienste vari het publiek. De bibliotheek bevat 
uitgebreide informatie over \^ar\ Gogh, sijn tijdgenoten en de 
kunststromingen in de tweede helft vari   de 19e eeuw. 

Het interview 

Er is ëfen publieksonderzoek, geweest, in 1975. 
Het onderzoek, vond plaats op initiatief var< het museum. We waren 
toen pas begonnen en we wilden het profiel var, onszelf en het 
publiek, duidelijk, krijgen.- We dachten dat we ouderen aantrokken 
en geen jongeren, maar er kwam uit dat wij eeri museum waren voor 
gezinnen tussen de 25 en de 35 jaar en dat we goed scoorden bij 
toeristen. 
In het jaar   vari   het onderzoek, 1975, tevens het laar van    "ftmster- 
dam 700" hebben we ontzettend veel verschillende dingen gedaan. 
Wat is er toen onderzocht'!' 
Dat weet ik niet precies meer, maar het was een lijvig raoport. 
Ik vond het werkbaar om te weten, dat heet tegenwoordig marke- 
ting, waar je doelgv-oep zit, dat is belangv^ijk. Dat uit het 
onderzoek, bleek dat we aantrekkelijk waren voor jonge gezinnen 
was een belangrijke uitkomst. Het betekent dat je wat betreft de 
binnenlandse bezoekers enigzins weet waar je aan toe bent. Het is 
een goed gegeven, want het jonge gezin is heel sta-biel in de 
Nederlandse maatschappij. 
Ons museum is blijkbaar ook echt zo'n museum waar je gemakkelijk. 
met kunst kunt beginnen. \fan Gogh is bekend, dat moet je een keer 
gezien hebben. 
Ik weet niet meer goed wie de contactpersoon was tijdens dat on- 
derzoek, ik denk. dat ik. dat zelf was. 
Over een eventuele contactpersoon: het moet in ieder geval iemand 
zijn van de tentoonstel 1ingsgroep, die het  produkt gaan leveren, 
iemand van     de  ideële  kant (de directeur of hoofd tentoonstel- 
lingen) of iemand van      de  col 1eetioneIe  kant,  bijvoorbeeld een 
zakelijk directeur. 
Er  was  nogal  wat  verzet  tegen  de  komst van   dit museum, de 
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collectie was een soort ongewenst kindje, vsri Gogh lag qua 
waardering achter Cobra. Er was een kunstenaarsrnani fest at ie uit 
protest tegen de bouw vsri   het museum. 
De partners, die ons graag wilden hebben waren de V.V.V.'s, de 
toeristische sector. Dat konden we duidelijk merken. We krenen 
bussen met de finne Frank-van Goghdagtocht, we zaten overal in. 
Het eerste jaar kregen we al AOO.000 bezoekers, dat was veel meer 
dan we verwacht hadden. Nu ligt het bezoekersaantal rorid de 
650.000. We hadden in die tijd veel activiteiten: 30 tentoon- 
stellingen per jaar, muziek, foto's, boekoresent at i es. F-^- was 
een werkplaats etc. Toen wilden we wel eens weten waar i^^e -i^s-ri 
tegemoet wilden/moesten komen, weten waar we sari toe waren. 
Publieksonderzoek werd besnroken in de st af vergader i-,•■,0.. 1^ we 
zaten veel bij elkaar, hadden nauw contact, ie was nieuw en zeer 
bevlogen. 
Het onderzoek  is uitgevoerd  door Intomart, Loud vB.r,   Leeuwen f-ad 
dat aangekaart. Dat was in die tijd bbri   vari   de leidende burea'is.. 
We hebben een goed, bekend bureau uitgezocht. 
Publieksonderzoek werd in die tijd niet veel gedaan, dus we 
liepen er toch wel mee voorop. Er was vooraf overleg met de 
onderzoekers, er zijn wat vragen gerevitaliseerd en er zijn 
discussies over de aanpak. geweest. Ik weet niet meer of er 
aanbevelingen in het onderzoeksrapport stonden, ik geloof zelfs 
van  niet, maar dat was ook niet echt de bedoeling. 
Ik vond dat de informatie, die uit het onderzoek kwam wel klop- 
te: je moet bij de geëngageerde mensen zijn, die participeren in 
allerlei activiteiten. 
flls onderzoek. uit jezelf komt, ben je eerder geneigd om de zaken 
serieus stsin te pakken en daar verder wat mee te doen. Het onder- 
zoek is voor mij va.Y-i een sturend karakter geweest. Je hebt de 
neiging om heel duidelijk met groepen bezig te zijn. Ik vond het 
onderzoek, een houvast, we waren echt zoekende. 

Ik kende het verschijnsel Dubl i eksonderzoek al lang, ik heb air- 
student veel geënquêteerd. Ik heb veel vrienden die socioloog 
zijn. Mijn beste vrienden zaten bij hele bekende marktonderzoe- 
kers in Amsterdam. Ik hou het nog steeds bij, er wordt vee] on- 
derzoek opgeleverd. Het N. B. T. (Nederlands Bureau voor Toerisme) 
stuurt materiaal en ik lees Rdformatie, waar ook een heleboel var\ 
dit soort dingen in staan. 
Bij het onderzoek waren voornamelijk de mensen betrokken, die 
zich met publiekswervende aktiviteiten bezig hielden en die echt 
naar de profilering van het geheel keken. De afdeling presentatie 
was een paraplu waar heel veel onder viel: educatieve aktivitei- 
ten, de werkplaats, de afdeling voorlichting. 
Iedereen heeft het onderzoeksrapport vrij intensief gelezen, we 
waren er allemaal wel blij mee. Iedereen vindt onderzoek 
posit ief. 
We hebben een moeilijk verleden gehad, een geschorste directeur 
etc. Je had toch ergens houvast nodig. Na het onderzoek waren er 
veel interimmensen, die konden of wilden geen onderzoek doen, we 
waren dus zwervende. Later hebben we een reorganisatie gehad en 
toen kon ik. doordat we tien jaar^ bezig waren feilloos as^ntonBn 
wat de echte vragen van het publiek waren. \^an Gogh en zijn 
tijdgenoten, dat was waar het echt om ging. 
We konden merken dat de collectie alleen te mager was, er moest 
een context bij. Die hebben we ook in huis, die prachtige collec- 
tie van  Theo van  Gogh, alle documenten, die zeer belangrijk zijn. 

tm!^ 
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Na het publieksonderzoek, konden we ons eigen profiel schrijven, 
toen hadden we geen marktonderzoek meer nodig. In die zin, dat we 
heel noed weten waar we staan, een heel duidelijk gemarkeerd 
beleid hebben en dat werkt uitstekend, zo'n duidelijk platform. 
Het blijkt dat we de Nederlandse bezoeker heel duidelijk 
aansoreken, dat was eerst wat minder, eerst waren het de echte 
van Ooghkenners en die gaven het enthousiasme door. 
Dat blijkt ook uit de tentoonstelling "Monet in Holland". Men 
wil iets zien, dat grijpbaar is. maar nog niet gezien is. We 
laten dus een kant zie''' waarvan de mensen zeggen: "Mat i.tur 1 i j u- 
hoort het erbi j, maar ik heb er non niet ov^r- nanedacht, " D^t 
Monet in een bootje OD de Zaan zat te schilderer; was een 
fascinerende ontdekking voor het publiek. Zo'n finuu»-" en dan i ■•'• 
Nederland, in Zaandam' 
De groep die al komt moet je niet vergeten. Je hebt te maken met 
twee dingen, namelijk het Dubliek en de collectie, daar na je mee 
werken. Je wilt zorgen dat je je contouren vindt, je eigen uit- 
straling, dit om herkenbaar te zijn. 
Voor de profilering is onderzoek een goed instrument. Daarna 
draait dat zich om: de profilering is dan meer een instrument 
voor marktonderzoek geworden. Dus eerst ga je onderzoek doen om 
Je bedding te vinden, heb je die gevonden, dan gaat het andersom: 
het museum kan voor onderzoek dienen, je bent zelf een lichaam 
dat herkenbaar is. Een museum vari de negentiende eeuw is iets dat 
herkenbaar is voor publiek. 
Wat voor wensen op het gebied VBri onderzoek heeft u voov^ de toe- 
komst "^ 
We willen ns^ 1990 met moderne kunst beginnen en dus willen we 
kijken of het publiek, wel de relatie ziet tussen van Gonh en de 
moderne kunst en waar zij vinden dat die relatie ligt. Dat kun 
je gebruiken voor je tentoonstel 1ingsbeleid. Dat is eigenlijk een 
soort marktonderzoek: we gaan het produkt een andere kleu»-' OBver, 
en hoe valt daf 
Wat betreft de Dublicaties: hoe  zou  men  een  oublicatie willen 
zien,  moet  het  makkelijker/moeilijker,  hoe  komen de cataloni 
over, moeten we het bulletin populariseren"^ Vooral als .je de kant 
vart   de modei-^ne kunst uitgaat, moet je met meer comment ai-^en komen. 
Je moet neen onderzoek doen vanuit het idee: "wi.j zijn een modern 
museum, dus wij doen sa.r-\   onderzoek". Dat heeft geen zin. 
Onderzoek is een uitstekend instrument om  beleid te ontwikkelen, 
mits je er practisch tegen aan kijkt. 
Je moet dicht bij huis blijven, geen onderzoek doen naar dromen- 
land. 
Zijn er concrete plannen voor de toekomst? 
Nee, er  z i. j n geen  concrete plannen,  rta   1990  misschien, hlet is 
bel angi-^i j k de  vinger aar\     de pols  te houden: wat is er non waar 
van   het jonge gezin";» 
Hoe zit het financieel? 
Er is geen vast budget voor publieksonderzoek, we hebben er in 
1975, geloof ik, ook een krediet van het rijk voor moeten 
aanvragen. 

mi' 
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Onja y/AYt   't Hoenderdaal, Rnne Frank. Huis 

In het achterhuis V3.ri dit uit 1635 daterende koonmanshuis hehben 
acht joodse onderduikers. onder wie Onne Prank,, neH i.i rend" He 
Duitse bezetting een tijdelijke schuilplaats gevonden. 
De verbinding tussen voor- en achte^^huis werd in die t i jd 
gecamoufleerd door een draaibare boekenkast. Het achterhuis i.s 
in de staat waarin het n^ het wegvoeren va>'' de onderduikers e-'i 
hun bezittingen is aangetroffen in starid gehouden. In het 
voorhuis is een tentoonstel 1 ing ingericht met een overzicht ^/BI'' 
de opkomst va.r-i naz i-Duit sland, de geschiedenis \'B.ri de tweede 
wereldoorlog en de iodenvervol g i na. Fen aparte 23.3.'^- is gewi iri 3.3''''< 
het dagboek vari   finne Frank. 

Het interview 

Er is in 1984 een grootscheeps publieksonderzoek gedaan, naar 
aanleiding vBri het feit, dat we de inrichting vari het museum 
wilden vernieuwen en omdat we wilden proberen sponsors te 
krijgen. 
Het onderzoek is opgezet door iemand vsri de Wetenschapswinkel. 
De medewerkers var\ het Anne Frank. Huis hebben meegewerkt aan de 
uitvoering. Met behulp vari een enquête is er onderzoek gedaan 
naar de samenstelling en de achtergrond vari het publiek, de 
waardering voor de inhoud vsr-\ het museum en de voorzieningen. 
Wat betreft de organisatie V3.ri het museum: er is een directie en 
een beleidsgroep, de laatste bestaat uit coördinatoren, fe>*>n \'3r! 
hen is de coördinator var\ het museum. Verder is er een Educatieve 
Dienst (ikzelf plus een andere collega) die gericht is do het 
museum en er is een afdeling Educatieve Projecten, die naar 
buiten treedt. 
De mensen die bij het onderzoek een rol speelden zijn: de ten- 
toonstel 1 ingsmedewerkster, die de tentoonstel 1 innef" maakt en te- 
vens coördinator is voor het opstarten van het vernieuwingspro- 
ject. De Educatieve Dienst was er ook nauw bij betrokken, evenals 
een deel V3r\ de staf. Joke Kniesmei Jer hield de inhoudelijke kant 
in de gaten. 
Hoe kwam het dat men voor de wetenschapswinkel koos*^ 
Er was waarschijnlijk al een soort contact met hen. via via. 
Uit het onderzoek kwam naar voren dat het intellectuele niveau 
\/atr\ de bezoekers zeer hoog was en dat verbaasde ons zeer, we 
dachten dat we toch een algemener publiek binnen kregen. Verder 
komen er veel scholen en minder Nederlandse bezoekers dan we 
dachten. We gaan ons in de winter nu ook op het Nederlandse 
publiek richten, evenementen organiseren, zodat ze komen en weer 
terugkomen. 
Er kwam ook uit het onderzoek dat veel mensen alleen voor het 
achterhuis komen en niet het laatste tentoonstel 1ingsdeel 
bekijken dat over het heden gaat. Dus gaan we in alle 
tentoonstellingsonderdelen  het  heden  stoppen, ze actualiseren. 
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dan krijgt het publiek wat het wil en wij ook. We vinden de 
toekomst heel belangrijk. 
fils we  dit onderzoek  niet hadden  gehad, dan  hadden de plannen 
voor de veranderingen er heel anders uitgezien. 
We trekken ons veel ^^ay^   het onderzoek aan. 
Er loopt nu een onderzoek naar S. H. O. O. Er woi-^dt namelijk een 
verkorte versie hiervan vertoond OD scholen, ei'i we willen weten 
wat daarvan blijft hangen. 
Dok loopt er een onderzoek over  antisemitisme, daar  naan we eeri 
tentoonstelling over  maken en  we zi in aart   het n it zoeker' wat me-'i 
er al over weet. Dit onderzoek doet de Educatieve Dienst zelf.. 
Er is een dienstweigeraar,  die veel  weet over  het opzetten VBT' 

onderzoek.  Het  ze] f  doen vari   dit soo>-"t 
echt iets ^ari   de laatste tijd. 
Hoe zit het f i nanc i eel i* 
Er is niet een soeciaal budget voor, rnaar  het 
stond wel  op de  begroting. Voor het S.H.O.P. 
subsidie, de andere onderzoekjes betalen  we 
vari   het gewone budget. 
Hoe denken je collega's over publieksonderzoek? 
Men is positief over onderzoek. 
Publieksonderzoek is  hier niet alleen een zaak vari   de Educatieve 
Dienst, we zijn niet een  museum  met  ouderwetse  afdelingen. Er 
zijn twintig mensen die zich met het museum bezig houden. 
In de beleidsgroep wordt er ook over onderzoek gepraat. 
Wat zijn uw wensen voor de toekomst i* 
Ik  wil  een  onderzoek  onder  scholieren  naar  wat  ze  hebben 
opgestoken var\   een bezoek, aari   het  Onne Frank.  Museum. Ik  wil ze 
een week ria   het bezoek testen en die test later weer herhalen om 
te kijken wat er  is blijven  hangen en  wat veel  indruk maakte. 
Zoiets  moet  je  goed  voorbereiden.  Verder  wil  ik  weten hoe 
leerlingen reageren OD onze anti—semitisme film, uitzoeken wat er 
blijft hangen en deze kennis gebruiken voor komende films. 
Ook  wil  ik  bi i  nieuwe  projecten  de voorkennis testen om het 
Educatieve programma hierop aan te oassen. 
Welke voorwaarden stel je aari   onderzoek'* 
Je moet een beoaalde doelstelling voor ogen hebben met het on- 
derzoek. 
Es?r\ follow—up vari 1984 zit er niet in, In de toekomst komen er 
üBBrt grote onderzoeken, maar wel kleintjes, die de Educatieve 
Dienst zelf zal uitvoeren. 
Waar kun je publieksonderzoek voor gebruiken'^ 
Je kunt onderzoek gebruiken om bepaalde keuzes te leg it imererr. 
Wij (de  Edp.icatieve Dienst)  willen de teksten zo duidelijk mone- 
lijk houden, ze moeten niet al te moeilijk zijn. Dat  is vaak. een 
gevecht tussen de didactische Educatieve Dienst en de inhoudsken- 
ners. We werken nu met walkmans om dingen  beter toe  te lichten. 
Na het  gebruik, vari   de walkmans moesten mensen een enqu#te invul- 
len, waaruit  bleek, dat  die walkmans  goed werkten.  Dat was een 
legitimering naar de directie toe: "zie maar dat het werkt". 
Veel vari      onze  ideeön  voor  onderzoek, blijven liggen en worden 
later weer eens opgepakt. 
Het is altijd goed om eens te kijken of je eigen veronderstel- 
lingen wel kloppen, je bent natuurlijk subjectief, .je moet blij- 
ven uitkijken met je eigen oordeel. 
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Mevrouw \/Ari   Leeuwen, Mauritshuis 

Het Mauri tshuis werd in de iaren 1633—16A4 gebouwd voor Joharr 
Maurit?;- vsri Nassau-Sienen, een achtev^neef vsvi stadhouder- Frederik 
Heridv-ik, naar een ontwerp vPir\ Jacob va.ri Garnoen. Tn 1 €.36 we>-'d 
Johan Maurits benoemd tot gouverneur van Brazilië, ftannezien "de 
Braziliaan" zijn nieuwe woning met materialen uit deze 
pasveroverde kolonie liet iririchten, verkv^eeg het interieur ee>'' 
exotisch karakter. Na het overlijden vaY-\ Johan Maurits werd het 
paleis vooral gebruikt als "hcitel" voor taelangriike hi.n'te>''l anrtse 
gasten, tot het interieur in 1704 door een hevige bv^^ar^d vierd ve>-- — 
woest. Na de herbouw werd in 18£'0 het Koniriklijk Kabinet van 
Schilderijen var^ koning Willem I erin ondergebracht en sooedip 
daarna werd het Mauritshuis voor het publiek opengesteld. 
De kern vari de uitgebreide verzameling bestaat uit de voormalige 
galerij vari stadhouders en prinsen van Oranje. Men ziet er werken 
vdLri de Vlaamse primitieven, onder wie Rogier \far-i der Weyden, 
vertegenwoordigers vë^ri de 16e-eeuwse Duitse sch i Idev-kurist. o. a. 
Holbein en Cranach, en vart de Noord- en Zuid-Nederlandse 
schilderkunst uit de 17e en 18e eeuw. 
Deze laatste  verzameling bestaat  o. a. uit  werken s/art   Brueghel, 
Vermeer, Frans Hals, Jan Steen en Rembrandt. 

Het interview 

Hier  heeft   de  laatste   dertig  jaar  neen  publieksonderzoek 
plaatsgevonden. In de meeste  musea vinden  toch oeen onderzoeken 
plaats?  Ik  weet bbri     museum,  waar  het goed is gedaan: m het 
Dordrechts  Museum.  Het  is   gedaan   door   een  nemee-'.t e 1 i i ke 
instelling, die  hebben de  gegevens ook.  verwerkt. Het ginn c-^^-r-^ 
waarom mensen op een tentoonstelling  afkwamen  en  meer  van dat 
soort dingen. Wij moeten het hier trouwens ook doen. 
Waarom is er hier zolang geen publieksonderzoek geweest'' 
Er is  geen educatief  medewerker, noch  een P. R.-man,  er is non 
niemand voor. Onderzoek doen kost geld en er is geen vast budget. 
Ja, als  ik het  opvoer misschien. Maar omdat er geen vast budget 
voor is, zou het projectmatig moeten gebeuren. 
Wat zou .je met de resultaten var\   publieksonderzoek kunnen doen'' 
Je kunt er wel  iets  mee  doen,  met  oublieksonderzoek,  het is 
nuttig om  te weten  of je bijvoorbeeld veel buitenlanders binnen 
krijgt, dus in welke talen je je publicaties moet doen,  dus voor 
commerciële zaken heeft het nut, of voor een gidsje. 
Wij hebben  een gids  in zes  talen, omdat  we wel  weten, ook al 
hebben we het nooit geteld, dat er veel buitenlanders komen. 
We denken dat we veel Japanners binnen krijgen, dus willen we ook 
een gidsje  in het Japans maken, daar willen we publieksonderzoek 
naar doen, maar dat zou dan in het Japans moeten gebeuren. 
Publieksonderzoek, is om allerlei  zaken precieser  uit te voeren, 
de puntjes op de i te zetten. 
Het is  dus nuttig  om te  kijken in  hoeveel talen je je boekjes 
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moet uitgeven, in welke talen de borden op de zalen uitgevoerd 
moeten worden. Verder is het goed om de samenstelling \'sri het 
publiek te weten, zodat ie weet wat je moet uitbreiden of wie je 
Ban   moet trekken. 
fils je constateert dat er nauwelijks Hagenaren komen, dan kun je 
daar de conclusie aan verbinden dat je in Den Haag wat meer be- 
kendheid moet zien te krijgen. Publieksonderzoek kun je dus 
gebruiken om meer publiek te trekken. Het mes snijdt a.ari twee 
kanten: aB.ri de opvoedkundige kant -mensen moeten het museum 
kennen— eri het is ook goed voor het museum want het brengt neld 
i n het 1 aat ie. 
Tk heb WPI een idee van de "^^^amenstell ing vari het p'ih] iek, at kun 
.je ie daar natuurlijk wel in vergissen. 
ik denk dat het museum lar^del i ik te weinin  bekendheid heeft. Dat 
weet ik door gewoon mijn ocen en oren ooen te houden. 
Hoe maakte u kennis met ouhl i eksonderzoek"^ 
fils student  heb ik publieksonderzoek gedaan, ik studeerde kunst- 
geschiedenis. Dat was een onderzoek in het Groninger  Museum tij- 
dens een tentoonstelling over porcelein in 1980. 
Wat zou je graag willen onderzoekeni* 
Er is een standaard 1 ijst je voor als we een onderzoek zouden doen. 
Dan zouden we de samenstelling van  het publiek  willen weten: de 
nationaliteit,  uit  welke  plaats  ze komen, de leeftiidsonbouw, 
want de musea zijn een beetje 3.Br\   het  vergrijzen, terwijl  in de 
jar^Bn   '70 de jeugd  het museum ingejaagd werd. 
Weet je, er zijn hier een winkel en een koffieshop, die gerund 
worden door vrijwilligers, gezellige huismoeders, en die praten 
met het publiek en de vragen die zij vaak. te horen krijgen spelen 
ze aar\ ons door. Er is ook. een informatiebalie (sinds drie jaar) 
en daar kan het publiek van alles vragen. Je krijgt dus al heel 
veel informatie over het oubliek, dus je weet het a] een beetje, 
maar je moet de puntjes op de i zetten. 
Leest u wel eens onderzoeU'sraoDorten'' 
Het ra.DDort van het onderzoek in Dordrecht hebben we gekregen, 
maar dat heb ik. nog niet bestudeerd. We willen kijken of we het 
hier ook kunnen doen. Nee, ik heb geen andere rapporten gelezen, 
ik heb er vroeger wel eens een boekje over gelezen. 
We krijgen wel aanbiedingen van commerciële bureaus, ik heb een 
heel dossier vol. 
P>'aten jullie wel eens ove>" publieksonderzoek'' 
Ja. we hebben het erover dat we het graag willen doen. ^/'olgers 
mij moet je het eens in de tien jaar doen, dan leg je het een 
keer vast. In de loop der tijd veranderen dingen ook wel, dat is 
handig om te weten. 
Ik denk. vrij positief over publieksonderzoek, in beoerkte zin 
dan, hè, de samenstelling is het belangrijkst, de waardering wil 
ik ook wel weten, maar ik hoef niet te onderzoeken of ze na de 
tentoonstelling nog weten wanneer Rembrandt leefde, dat is niet 
interessant. 
Het lijkt me ook leuk om een soort top tien te laten samenstel- 
len van schilderijen en die dan als een soort handelsmerk, te 
gebruiken. Zoals het melkmeisje van Vermeer, dat is een soort 
symbool geworden voor het Mauritshuis. Eigenlijk weten we wel 
welke schilderijen het populairst zijn, we hebben onze eigen top 
tien en die strookt wel met het publiek. 
Ik zal  waarschijnlijk wel contactpersoon tussen museum en onder- 
zoeker worden. Ik doe half en half de educatie en de P. R. erbij. 
De staf wil graag  weten wat  er uit  zo'n onderzoek  komt, er is 
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een redelijke consensus over publieksonderzoek, dat is het voor- 
deel var\   een kleine staf. 
Welke voor\ftaar^dBr\   stelt u aan ondev^zoek? 
Het moet representatief zijn, dus je moet het oriderzoek op ver- 
schillende tijdstippen doen, de onderzoekers moet niet al te veel 
storen, ze moeten zich niet opdringen. Eigenlijk dezelfde eisen, 
die je stelt 3;=(r' Je eioen oersov^eel. Mensen vi^^'den het meestal 
lei-ik om geYnterviewd te worden. Dat moet dus on eer^ aai-'^dine 
manier gebeuren, op een v^ustine pTek. 
De mensen  die niet ondervraagd wiileri worden vallen a'F en dan i'^> 
het onderzoek eigenlijk  niet  meer  zo  representatie-*^.  want de 
wijsneuzen willeri toch wel. 
Plannen voor de toekomst"^ 
In 1987 zijn we opnieuw begonnen ris. een verbouwino. we ziin er 
vijf Jaar uit geweest. Staoje V'rior staoje wei-k je e^-^nens naar 
toe. Er zijn vagf^ olannen voor een o>'iderzoek naav Hf? =-^rnei''=.t e^ ~ 
linn wavi het oubliek. We naan eventueel studenten werven -•■F v*je 
laten het doen door een gemeentelijke onderzoeksd i enst. Die doe»'' 
het namelijk, heel goed. Ik wil liever geen marketingbureau in- 
schakelen, want die geven veel informatie waar Je weinig aari 
hebt. Een gemeentelijke onderzoeksdienst heeft ook meer ervaring 
en zijn minder commercieel. 
Dit jaar' gaan we uitzoeken hoe we het moeten doen, hoeveel het 
kost, hoe we het moeten organiseren. Ris dat uitgewerkt is vraag 
ik een budget aart. 
fils je geprivatiseerd bent, dan ben je een bedrijf, en dan zul je 
ook aar\ marktonderzoek, moeten gaan doen. Dan moet je onderzoeken 
hoe je je orodukt kwijtraakt, maar zover is het nog niet. 
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Mevrouw var\   Leur, Verzetsmuseum 

Het Verzetsmuseum heeft als doe] de strijd tegen fascisme, anti- 
semitisme en racisme in de Jaren vari het nat ionaal-social i sme te 
belichten. Er is een permanente evpositie te zien. waarin een 
overzicht wordt gegeven \/s^ri het verzet tenen de nazi'"; in al zijn 
verschi iningsvormen. 

Het interview 

De afgelopen twee maanden is er een oublieksonderzoekie gedaan 
door een studente van de H.E.P.O. Tk was er nauwelijks bij be- 
trokken, de conservator was haar begeleider. 
Vorige week hebben we haar scriptie ontvangen. Het was een 
onderzoek naar de samenstelling vari het publiek en er werd ook 
gevraagd wat men voor verwachtingen had van het museum. 
Ik ben niet gelukkig met het onderzoek: de vragen zijn te alge- 
meen. Je hebt er niets aar\^ ik hecht er geen waarde aari. Er 
kwamen veel dingen uit, die we al wisten. Ook de periode was niet 
goed, in januari, dan is het altijd heel stil. 
Er zijn in die periode maar 35 mensen geweest, die allen onder- 
vraagd zijn. Daarop zijn alle conclusies gebaseerd. Bij het oe- 
sprek vooraf was ik niet aanwezig. Ik heb wel mijn kritiek geuit, 
maar daar is niet echt naar geluisterd, het meisje was al zo ze- 
nuwachtig. De conservator vond de algemene vragen wel interes- 
sant. De studente is bij het ftnne Frank Huis en het Joods 
Historisch Museum gaan vragen of men het Verzetsmuseum kende, dat 
was veelal niet het geval. Dat deel vari het onderzoek vond ik wel 
interessant. 
Ik vind dat publieksonderzoek wel degelijk nuttig kan zijn, maar 
dan moet je wel heel gericht onderzoek, doen. Bijvoorbeeld over de 
kwaliteit var^ de vaste opstelling. Wat pikt men op"^ Dit alles om 
je educatie op te richten. Een voorwero dat aanspreekt, daar moet 
je wat mee doen. Bij een wisselende tentoonstelling zou je kunnen 
onderzoeken of men het een goed onderwerp vindt, vindt men het in 
het museum passen'' Je kunt ook bij school groepen, bij zowel leer- 
lingen als docenten, onderzoeken of de educatie functioneert, hoe 
rondleidingen wov^den &r^\'af^Br\, wat ev- blijft hangeri en wat niet. 
Je kunt dingen blootleggen, die je zelf verkeerd hebt ingeschat, 
omdat je er zo met je neus bovenop zit. 
De werving is speciaal gericht op jongeren, voor een deel school— 
groepen. Daar heb je overzicht over   wie er allemaal geweest zijn. 
Bij de individuele bezoekers heb je daar niet zo'n zicht op. 
Ik denk dat de helft \^ari   de bezoekers onder de  50 jsar      is, maar 
daar kan  ik me  in vergissen. Ik wil dit graag onderzocht hebben 
en dat regelmatig herhaald zien, dit ook. in verband met pieken en 
dalen  in  bezoekerscijfers,  door  bijvoorbeeld bepaalde herden- 
kingsdagen. Er moeten dan  wel  veel  mensen  ondervraagd worden, 
niet slechts 35, maar daar^s/oor-^   hebben we te weinig mankracht. 
Wat wilt u verder nog graag onderzoeken'' 
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Ik wil  onderzoek, doen naar de publ iekssamenstel 1 ing en we willen 
ook graag weten welke  buitenlanders er  komen en  hoeveel dat er 
si.jn. De  mensen aan  de balie  kunnen dat  niet goed nellen, dat 
zi.jn mensen S/BVI   speciale  regelingen,  bijvoorbeeld  vrouwen, die 
weer aan het werk willen. Vaak soreken ze niet goed hun talen. 
Wat  betreft  het  financiële  asoekt:  een bureau kunnen we niet 
betalen, we kunnen hoogstens gemaakte onkosten verooeden. 
Dan zou het onderzoek dus door  een staniaire  gedaan moeteri wor- 
den of  door vriiwi11igers. maar die hebben vaak de nodige kennis 
hier niet voor en het moet qoed aangepakt wov^den. 
Het nutaliek werkt volnpn<?; mij graan mee B.a.r-   een onderzoek. 
Ik vind het wel belangv"-! i k dat er schriftelijk oe?nterviewd I^Jordt 
want als  je het  mondeling doet worden mensen snel beïnvloed, e^' 
dan worden de  uitkomsten  minder  representatief.  Vragen  in de 
trant \/s.r\   "Wat vindt u var\   de sfeer" v^nd ik nutteloos. 
Het museum  bestaat nu drie en een half iaar. we hebben enine be- 
kendheid, maar het grote publiek is nog niet bereikt. Er  is geen 
budget voor  reclame, om mensen te lokken. Free Dublicity krijgen 
kost veel tijd en organisatie. De staf bestaat uit twee oersonen: 
een conservator  en een  educatief medewerkster (ikzelfK We zijn 
beide historicus en werken nauw samen. De tentoonstellingen maken 
we samen. 
Het idee vart publieksonderzoek. doen, daar kwamen we zelf op, 
omdat we bepaalde vragen kregen. Er is al vaker in de staf en het 
bestuur over onderzoek gepraat, we zagen de noodzaak al langer 
in. We hebben via via contact gekregen met de H.E.O.O. en laten 
merken dat we graag een onderzoek wilden hebben. Zelf iemand 
zoeken, die onderzoek wil doen is veel gedoe en dat gebeurt dan 
ook niet. 
Leest u wel eens onderzoeksraoDorten'i' 
Nee,  het  onderzoeksrapport \fBrt     de  H. E. ft. O.-st udente  was het 
eerste onderzoeksrapport dat ik ooit gelezen heb. 
Wat zijn uw wensen op het gebied ^yar^   publieksonderzoek';' 
Ik wil graag onderzoek doen naar de publiekssamenstel1ino en naar 
het  buitenlandse bezoek. 
Hoe staat uw collega ten opzichte van oubl i eksonderzoek'' 
Mi.in collena vindt onderzoek ook belannriik» 

1 
1 



fiftNVULLING OP HET ONDERZOEK; DISCUSSIEPUNTEN 

Uit het onderzoeksrapport wordt duidelijk dat publieksonderzoek 
nauwelijks ingeburgerd is bij musea. De vraag die zien opdringt 
is: leidt een dergelijke constatering tot vex^OErs   conclusies? 

Publieksonderzoek is natuurlijk met een op zichzelf staano feno-- 
rneen; het is een onderdeel van het publ ieksger^icht f urict i onerevi. 
Een soort optimaal  communiceren  met  de  bezoekers.   Immers: je 
leert meer van een tweegesprek dan \'ari   eeri eenzijdige monoloog. 

Bij het publieksgericht te werk gaan 15 pubi leKsondev zoeK viieT: 
een doel, maar een middel. Een middel om dat wat het museum aavi- 
biedt zodanig Aari te passen dat er meer mensen (teruq; Komen en 
dat bezoekers tevreden zijn over/iets opgestoken heboen van net 
afgelegde bezoek. Trouwens, niet alleen de bezoeker^^ vormen 'net 
publiek" wart een museum. Denk eens aan subsidiënten en besturen. 
Naar hen toe kan publieksonderzoek zeer overtuigend werken. 
Onderzoek kan bijvoorbeeld een legitimering zijn van het eigevi 
bestaan of voor de keuze va.r\ een bepaalde tentoonstelling: "Zie 
rnaar, de groep die we wilden bereiken is ook in grote getale 
binnen geweest!" of "Wat we wilden overbrengen is ook echt 
overgekomen!" 
Ook voor musea, die zich bezig houden met sponsoring is publieks- 
onderzoek belangrijk: "De groep mensen, die jullie willen berei- 
ken komen bij ons in het museum!" 

Maar om even op de lijn vAr\   mijn betoog terug te komen: 
als je publieksonderzoek ziet  als een  middel bij  het publieks- 
gericht functioneren lijkt de conclusie, dat musea eigenlijk met 
zo publieksgericht zijn voor de hand te liggen. 
Ofgezien VAr\ het feit, dat publieksonderzoek in prakt iscne zm 
nauwelijks een eigen plaats heeft in museumorganisaties (er ziji-i 
nauwelijks vaste budgetten, geen vaste procedures van overleg m 
het geval er publieksonderzoek plaats vindt, de verantwooroel1j k- 
heid voor publieksonderzoek is nog nauwelijks in functleom^cnr1j- 
vingen opgenomen, etc. ) lijkt het er ook op dat museummedeweT" ke>"s 
nogal onverschillig ten opzichte vari publieksonderzoek staan. IK 

denk bijvoorbeeld aan een uitspraak van mevrouw van Leeuweri vafi 
het Mauritshuis: "ftls je geprivatiseerd bent, dan ben je een 
bedrijf, dan zul je aan marktonderzoek moeten doen. Dan moet je 
onderzoeken hoe je je produkt kwijtraakt, maar zover is het nog 
niet." Of aan Maarten BertheuK -vari het Stedelijk Museum die niet 
eens op de hoogte is vari de onderzoeken die in zijn museum uitge- 
voerd zijn. 
Toch zou ik de museummedewerkers liever het voordeel van de 
twijfel willen gunnen en zeggen dat het eerder zo is, dat men 
niet beseft welke middelen er ingezet kunnen worden bij het 
publieksgericht funct ioneren. 

Om publieksonderzoek als middel te kunnen gebruiken is het ten 
eerste noodzakelijk inzicht te hebben in wat je wei en niet kunt 
doen met de resultaten van publieksonderzoek. Publieksonderzoek 
is immers geen wondermiddel, niet alles is op te lossen door 
middel var\   een goed onderzoek! 
Sommige zaken zijn goed te onderzoeken. Ik denk hierbij bijvoor- 
beeld aan onderzoek naar welke media het best ingeschakeld kunnen 
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worden om het (toekomstige) publiek te bereiken. Er zijn echter 
ook problemen en situaties te bedenken, die moeilijk te onderzoe- 
ken zijn of waarbij het doen van publieksonderzoek eigenlijk 
nutteloos is en niet echt uitkomst kan bieden. Een voorbeeld: 
Iemand zei eens, dat hij wilde uitzoeken hoe het publiek net 
museum, waar hij werkzaam is waardeert en dat vergelijken met 
de waardering voor andere musea. Het eerste is goed uit te 
zoeken, mits je deze vraag iri orioerzoekbare deelvragen 
uitsplitst. Wat betreft het laatste deel van zi.in wens: stel dat 
je dat, met veel moeite, uitgezocht hebt, wat kun je aari met deze 
wetenschap"^ In dit geval kun je je de moeite beter besparen. 

Ten tweede moet men ook m  staat  en  bereid  zijn  iets  met cie 
resultaten VAT)      publieksonderzoek te doen. Is dit niet het qevai. 
dan kost het onderzoek alleen maar tijd en gela. De  kosten weqen 
dan niet op tegen de baten en ook al is een museum een nonprofit- 
instellmg, het blijft wel een bedrijf I 

Wat betreft de aanbevelingen wil ik nog eens terugkomen op het 
zogenaamde formatieve evaluatieonderzoek, een onderzoeksvorm, 
die in Nederland nauwelijks gebruikt wordt. Terwijl dit soort 
onderzoek juist resultaten oplevert die men -in praktische zin- 
gelijk kan gebruiken en toepasssen. Een museum, dat vaak gebruik 
maakt s/ari dit soort onderzoek is het Museum of Natural History in 
Londen. Ik denk dat wij va.r\ dit museum veel kunnen leren, omdat 
zij op dit gebied over veel praktijkervaring beschikken. 
Het komt maar al te vaak voor'^ dat museummensen achteraf dat wat 
zij gemaakt hebben willen onderzoeken om er dan achter te komen 
dat bepaalde zaken veranderd moeten worden, wat weer extra tijd 
en geld kost. Waarom dan niet van tevoren het een en ander 
onderzoeken en nutteloze uitgaven besparen? 

Tijdens  het  doen  van  het  onderzoek zijn  er  bij mij enkele 
vermoedens gerezen, die ik  echter  niet met  bewijzen  na)--d kan 
maken. Toch wil ik deze vermoedens uitspreken door ze als 
discussiepunt aari   de orde stellen. 

— ëfen van de redenen waarom publ ieksonder-zoek nauweljks in musea 
geïntergreerd is, is dat musea in de comfortabele positie zitten, 
dat ze voor hun geldstroom niet volkomen afhankelijk zijn van de 
bezoekers (consumenten), zoals dat in het gewone bedrijfsleven 
wel het geval is, waardoor de D'.5'2dzaak om publieksonderzoek te 
doen weg valt. 

Het tweede discussiepunt behoeft enige inleiding: 
flls je kijkt riAAr de geschiedenis vsri de Nederlandse musea is te 
zien dat het ontstaan vari "publieksgerichtheid", de opkomst van 
Educatieve Diensten, P. R.-afdelingen, etc. niet gelijk valt met 
het ontstaan van musea. Het is er eigenlijk later bijgekomen 
(Zie hiervoor ook het voorwoord van mijn onderzoek, waarin ik in 
het kort nog even de geschiedenis vsri de Nederlandse musea 
schets). Dat is ook nog steeds te merken. De samenwerking tussen 
de meer wetenschappelijk gerichte conservatoren en de publieks- 
gericht afdelingen  laat nog vaak te wensen over. Grof gezegd: de 
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publieksgerichtheid is nog niet in alle rnuseumsegrnenten door- 
gedrongen. De resultaten van mijn onderzoek lijken dit nog eens 
te bevestigen. 'vAnüsBt^   ook rnijn tweede discussiepunt: 

- zijn  de 
beweert ? 

Nederlandse  musea  wel  zo  publieksgericht  als men 


